
Za mladino in 
naš boljši jutri 

v tednu od 14. do 21. septem
bra potekajo aktivnosti za ome
jevanje kajenja. Za posledicami 
kajenja vsako leto umre vsaj šti
rikrat več prebivalcev Sloveni
je kot v prometnih nesrečah; to-
je tudi mnogo več, kot jih umre 
za aidsom. Zaradi kajenja nasta
ne v Sloveniji skoraj šest od
stotkov požarov. Stroški zdra
vljenja bolezni zaradi kajenja in 
njegovih posledic so tudi pri 
nas predvidoma višji od pobra
nega davka na tobak. V Slove
niji letno umre / a pljučnim ra
kom zaradi pasivnega kajenja 
okoli trideset nekadilcev. 
Takšne razmere zahtevajo učin
kovito ukrepanje. Zato je Zveza 
društev nekadilcev Slovenije 
napisala poziv za zaščito neka
dilcev in ga poslala republiške
mu vodstvu, da bi podprlo sta
lišče, da je kajenje največji 
problem zdravja v naši mladi 
državi. Predvsem pa si nekadil
ci prizadevajo, da bi pred to
bačnim dimom zavarovali otro
ke in mladino. 

V tednu boja proti kajenju so 
povedali: 

Vojteh Rajher, predsednik 
Skupščine občine Ptuj: "V pi
sarni predsednika Skupščine 
občine ne bo več pepelnika." 

Branko Brumen, predsednik 
Izvršnega sveta SO Ptuj: "Bili 
smo med prvimi, ki smo prepo
vedali kajenje v občinskih 
upravnih organih. Morali pa bo
mo biti še bolj strogi pri izva
janju sprejetih sklepov." 

Dr. Anton Trop, predsednik 
ptujske podružnice Društva za 
zdravje srca in ožilja Slovenije: 
"Kajenje je prvi dejavnik tve
ganja pri boleznih srca in ožilja. 
Zato se pridružujemo aktivno
stim društva nekadilcev." 

Dr Lojze Ar ko, direktor ptuj
ske bolnišnice: "V ptujski bol
nišnici smo že 6. aprila prepo
vedali kajenje zavedajoč se, da 
cigareta ne sodi v javno ustano
vo. V Ameriki kadijo le še črnci 
in prostitutke." MG 

KO BI BILO POVSOD TAKO... 
Po katastrofalni poletni suši bo v letošnji jeseni podobnih prizorov bore malo. Tudi Janko Doki iz Rogoznice ne bi imel tako 
lepega pridelka, če svojih jablan (na posnetku sorta elstar) ne bi pridno namakal iz bližnjega potoka. Nič mu ne bi pomagalo 45 
let dela in izkušenj v sadjarstvu in še manj nešteto ur skrbi za nego sadnega drevja. Foto: M. Ozmec Važno je tudi 

zmagovati 
Ob k o n c u t e d n a š p o r t a j e p t u j s k i ž u p a n Voj t eh R a j h e r 

v p e t e k , 11. s e p t e m b r a , v d v o r a n i n a m a g i s t r a t u p r i p r a v i l 
s v e č a n s p r e j e m za o i i m p i j c e , v r h u n s k e š p o r t n i c e in š p o r 
t n i k e t e r a k t i v n e š p o r t n e d e l a v c e z o b m o č j a o b č i n e P t u j . 

Od 33 povabljencev se je sprejema udeležila le dobra polovica 
športnikov in športnih delavcev. Foto M. Ozmec 

Zbrane je pozdravil član pred
sedstva ptujske občine Brane To-
nejc in opozoril na to, da vrhun
ske športnike pričnemo vzgajati v 
osnovni šoli. Menil je tudi, da je 
kljub množičnosti in mnogim 
uspehom šport v ptujski občini v 
primerjavi z evropskimi merili 
bolj rekreativnega kot vrhunskega 
značaja. Opozori! je na poman
jkanje strokovnosti in denarja, 
vsem športnikom in športnim de
lavcem pa tudi v bodoče zaželel 
čimveč uspehov. Pridružila se mu 
je občinska ministrica za izo
braževanje, kulturo in šport Kri
stina ŠamperI—Purg. 

Župan Vojteh Rajher je pou
daril, da je bil in vedno bo za raz
voj športa, obenem pa je opozoril, 
da je o športu vse resneje pričela 
razmišljati tudi občinska skup
ščina, saj je v pripravi dokument, 
ki podrobneje opredeljuje po
dročje in razvoj športnih aktivno
sti v občini. Vsem skupaj je za do
sežene uspehe čestiial še predsed
nik ptujske vlade Branko Bru

men, vzpodbudi! pa jih je tudi s 
po svoje prilagojenim ohmpijskim 
geslom; "Ni važno le sodelovati, 
važno je tudi zmagati!" — OM 

Sicveiiikl Biiî ii<î a| 
NEZAUPNICA 
FIANlKlNTiMU 
VODSTVU 

V minulem tednu je v Slovenski 
Bistrici padla še ena "vlada". De
lavski svet Trgovskega podjetja 
Planika iz Slovenske Bistrice je 
štirim vodilnim delavcem izrekel 
nezaupnico. Dosedanja direktorica 
Marija Križanič, vodja komer
cialnega sektorja Boris Kruder, 
vodja splošno—kadrovskega sek
torja Franc Pešak in računovod-
kinja Marija Mageš so po izglaso
vani nezaupnici zapustili podjetje. 

Delavci so bili že dalj časa ne
zadovoljni z delom in ravnanjem 
vodilnih delavcev, najbolj pa jih je 
motilo nespoštovanje statuta pod
jetja. 

Za vršilca dolžnosti direktorja je 
delavski svet imenoval Milana 
Stegneta, dosedanjega pomočnika 
vodje tehnične prodaje. Y j 

Tudi brezplačno pomoč 
bodo kmetje morali plačati 

Kljub zajetnemu dnevnemu 
redu, saj so govorili o razvoju 
podeželja in sadjarstva v bi
striški občini, urejanju Dravin
jske doline, denacionalizaciji, 
predlogu odloka o obveznem 
zbiranju, odlaganju in odvozu 
komunalnih odpadkov v občini 
ter izdali soglasja k imenovanju 
inšpektorjev Uprave inšpekcij
skega nadzora Maribor, ki opra
vlja tovrstno delo tudi za bi
striško občino, je bila osrednja 
točka poročilo o škodi, ki jo je 
bistriško kmetijstvo utrpelo v 
letošnji suši in znaša skoraj pol 
milijarde tolarjev in je oklestila 
lanskoletni družbeni proizvod 
za dobrih 12 odstotkov. 

Občinski Sekretariat za kme
tijstvo, prehrano in gozdarstvo 
je ocenil, da je največ škode na 
travnikih na obrobju Pohorja in 
Haloz, kjer je sonce skoraj 100-
odstotno požgalo travno rušo. 
Precejšnja škoda je tudi v inten
zivnih nasadih sadovnjakov in v 

vinogradih, na njivah, posejanih 
s koruzo, sladkorno peso ter 
krmnimi rastlinami, kar je 
vzrok za bojazen, da se bo 
zm.anjšal stalež goveje živine. 

Da bi vsaj malo omilili ško
do, ki jo je utrpelo družbeno in 
zasebno kmetijstvo, je občinski 
Sekretariat za kmetijstvo name
nil 600.000 tolarjev za regresi
ranje semena za setev krmnih 
dosevkov v višini 50 odstotkov 
cene, to pa so vsa sredstva, ki 
so jih v občini letos rezervirali 
za posredovanje ob raznih ele
mentarnih nesrečah. 

Pomagala je že tudi republika in 
za blažitev škode, ki jo je suša po-
vrzočila predvsem v živinoreji, 
namenila 429 ton koruze, ki je v 
Hmezadovih silosih v Žalcu. Gre 
za pomoč iz državnih blagovnih 
rezerv in jo bodo prizadetim delili 
brezplačno. Po 50 kilogramov za 
vsako molznico je bodo dobili pri
zadeti v dolinskem svetu in po 
100 v višinskih haloških in pohor
skih predelih. Ker pa je koruza v 

silosih, bodo morali kmetje plačati 
še manipulativne stroške, ki bodo 
znašali od pet do sedem tolarjev 
pri kilogramu koruze. Članom bi
striškega izvršnega sveta se je 
zdelo to veliko, še posebej ker je 
pomoč deklarirana kot brezplačna, 
zato so opozorili kmetijsko zadru

go, ki bo pomoč razdeljevala, naj 
najde najcenejši način pakiranja, 
razdeljevanja in prevoza, da ne bi 
s plačevanjem prevelikih manipu
lativnih stroškov, kajti cena koru
ze na trgu je med 23 in 25 tolarji 
za kilogram, izničili dobrih name
nov države. 

Po dokončni oceni škode, po
datke naj bi zbirali do konca sep
tembra, bodo m.oraii po mnenju 
članov bistriške vlade upoštevati 
tudi škodo, ki so jo utrpeli manjši 
kmetovalci; ti velikokrat škode za
radi tega, ker je manjša, ne prija-
" '̂J"- Vida Topoiovec 

Suša opustošila Koiiibiiiatove njive 

Zarad i dolgotrajne, katas t rofa lne suše j e nasta la velika škoda 
tudi na poljih in nasadih Kmeti jskega kombina ta P tu j , ki j e 
največji tovrstni proizvajalec v občini P tu j . O posledicah smo 
povprašal i d i rektor ja Kombinatovega Kmeti js tva dr. Mihaela 
Ledineka. Pogovor si lahko prebere te na 3 . s t ran i . 

v 

Ce kočijaž dobro vidi, 
bo tudi s slepimi konji prišel do cilja 

• Johann Nestroy • 

NOVA OČESNA AMBULANTA 
NA PTUJU 

Panonska ul. 5 
• dr. Ljuba Neudauer - Resnih, dr. med., spec. okulist * 

stran 18 

^oruzo že delijo 
Prejšnji petek so v vseh posiovainicah kmetijskih zadrug Ptuj 

in Lovrenc pričeli deliti koruzo pr izadet im v letošnji suši. Kot 
je povedal občinski minis ter za kmetijstvo Franc Bezjak, j e 
možno organiz i ra t i doda tna delilna mesta, če bodo to zahtevali 
v krajevnih skupnost ih . 

15. septembra so prenehali iz
vajati ukrepe v zvezi z gnojili 
in semeni, svetovalna služba pa 
še sprejema potrebe po silaži in 
drugem, kar kmetje potrebujejo 
za ublažitev posledic suše. 

Cena koruze, ki jo kmetje do
bijo iz skupnih količin (iz bla
govnih rezerv in dodatnega na
kupa s sredstvi občinskega pro
računa) je šest tolarjev po kilo
gramu v razsutem stanju, v 
vrečah pa osem. Kmetje se v 
glavnem odločajo za povečane 

količine, kar pa povzroča težave 
pri jesenski setvi, saj kmetom 
zanjo primanjkuje denarja. 

Občinski minister za kmetij
stvo Franc Bezjak je tudi pove
dal, da bosta občinska Kmetij
ska svetovalna služba in Center 
za socialno delo pomagala ti
stim kmetom, ki ne bodo mogli 
plačati nakupa koruze. Prav ta
ko jim bodo skušali pomagali z 
ugodnimi krediti, da bi jesenska 
setev normalno stekla. M G 



z — DOMA IN PO SVETU 17. SEPTEMBER 199Z TEDNIK 

Ptujski podvoz v dveh letih? 
KATASTROFALNO STANJE SLOVENSKIH 

CEST • PANONIKA —REKONSTRUIRANA MA
GISTRALNA CESTA • ZA PRIPRAVLJALNA DE
LA PRI PTUJSKEM PODVOZU V REPUBLIŠKEM 
PRORAČUNU 25 MILIJONOV TOLARJEV 

V Srednješolskem centru v 
Ptuju je bila v petek dobro obi
skana okrogla miza, na kateri so 
govorili o slovenskem cestnem 
križu in gradnji ptujskega pod
voza pod železnico, ki bo po
večal pretočnost prometa v Ptu
ju. Organiziral jo je ptujski 
Klub menežerjev v sodelovanju 
z Občinskim odborom Socialde
mokratske stranke v Ptuju. So
delovali so nekateri člani repu
bliške Socialdemokratske stran
ke, med njimi minister za pro
met in zveze Slovenije Mar jan 
Kra jnc in Andre j Lcvičnik, 
d i r ek to r Republ iške up rave 
za ceste. Pogovora se j e ude
ležil tudi minis ter za Slovence 
po svetu dr . J a n k o P runk . 

Andrej Lcvičnik, direktor Re
publiške uprave za ceste, je po
vedal, da je analiza stanja ce
stnega omrežja v Sloveniji po
kazala, da je od 245 km avto
mobilskih cest s priključki 19 
odstotkov potrebnih takojšnjega 
temeljitega popravila. Stanje ni 
nič boljše na magistralnih in re
gionalnih cesta: 60 odstotkov 
magistralnih cest je slabih, 70 
odstotkov regionalnih pa v kri
tičnem stanju. Zaskrbljujoče so 
razmere tudi na makadamskih 
in lokalnih cestah. 

S POVEČANO CENO 
BENCINA DO DENARJA 
ZA NOVE 
AVTOMOBILSKE CESTE? 

Obstoječe slovensko cestno 
omrežje je v takšnem stanju, da 
zahteva nujne ukrepe. Minister 
za promet in zveze je poudaril, 
da je skrajni čas, da se financi
ranje razvoja cestnega omrežja 
pametno uredi. 

Po številu cest se uvrščamo 
med dežele z največ cestami, 
kar zadeva njihovo kakovost pa 

smo pri dnu. Sedanji integralni 
proračun jemlje cestam denar. 
Financiranje je potrebno urediti 
na ekonomskih načelih. Za sa
nacijo obstoječih cest naj bi po
rabili 20 do 25 odstotkov davka 
na promet goriva, denar za 
gradnjo avtomobilskih cest pa 
naj bi zagotovili iz povečane 
cene bencina. Minister Krajnc 
je predsedniku vlade dr. Janezu 
Drnovšku že predlagal, da bi 
ceno bencina povišali za deset 
tolarjev pri litru in jih namen
sko uporabljali za gradnjo no
vih avtomobilskih cest v Slove
niji. Odločitev o tem lahko vla
da sprejme v kratkem, saj gre za 
odločitev v njeni pristojnosti in 
zanjo ni potrebna zapletena pro
cedura v republiški skupščini. 
Če se bo to v resnici zgodilo, se 
bo za ta namen do konca leta na 
posebnem računu zbralo že tri 
milijarde tolarjev, s tem denar
jem pa se da že veliko narediti. 
Minister Krajnc in sodelavci 
predlagajo, da se namenska 
sredstva za gradnjo novih avto
mobilskih cest zbirajo na poseb
nem računu zunaj proračuna. 
Predlagajo finančni konzorcij s 
podporo in garancijo države; ta 
bo najemal kredite in pridobival 
koncesije. 

PANONIKA JE 
URESNIČLJIVA 

Marjan Krajnc je na okrogli mi
zi med drugim povedal, da se pa-
nonika, cestna povezava med Slo
vensko Bistrico in madžarsko me
jo na prehodu v Fince—Marofu, 
kaže kot uresničljiva. Nekatere 
odseke lahko začnemo graditi zelo 
kmalu. Na tem delu panonike ne 
bo šlo za avtomobilsko cesto, am
pak rekonstruirano magistralno 
cesto, dolgo okrog slo kilometrov. 
Med Slovensko Bistrico in Hajdi-
no se predvideva izboljšanje ceste 

Minister za promet In zveze 
Slovenije Marjan Krajnc. 
Foto: —OM 

po zdaj.šnji trasi, s tem da bomo 
uredili prelaz na Pragerskem. Ptuj 
potrebuje obvoznico, še prej pa zu-
najnivojsko križanje z železnico. 
Obvoznice) jxjtrebuje tudi Ormož 
— ta se mora povezati z novo traso 
proti Lenartu — zgraditi pa je po
trebno tudi cesto proti Ljutomeru 
in naprej do madžarske meje. 

Minister Krajnc jc povedal, da 
si Madžari želijo direktne meje s 
Slovenijo in da pogovori o gradnji 
tečejo že precej časa. Cesto od 
Slovenske Bistrice do madžarske 
meje naj bi zgradili v sedmih le
tih, tujci pa že danes pravijo, da je 
to preambiciozno. Zgraditi bomo 
morali tudi pyhmsko avtomobil
sko cesto, ki pomeni najhitrejšo 
povezavo Hrvaške z Avstrijo. Ne 
glede na trenutne razmere v odno
sih s Hrvaško bomo to cesto mo
rali zgraditi: najprej odsek Šentilj 
— Pesnica, potem pa Maribor — 
Ptuj, ki pomeni trenutno eno naj
bolj nevarnih cest Sloveniji. 

PODVOZ BO POVEČAL 
PREfOČNOST 
PROMETA V MESTL 

Ptuj leži na obeh cestnih smereh 
— pvhmski in panoniki in je 
odločilno prometno vozlišče v se
verovzhodni Sloveniji. Še pred 
gradnjo obvoznice, ki bo potekala 
ob desnem bregu jezera, naj bi v 
Ptuju kot etapo panonike zgradili 
podvoz, o katerem se v Sloveniji in 
Ptuju pogovarjamo že trinajst let. 

Križanje ceste z železnico je tre
nutno ena največjih težav v mestu. 
Ptujčani so na gradnjo podvoza 
pod železnico pripravljajo. Izvršni 
svet je v prejšnjem tednu sprejel 
osnutek lokacijskega načrta, ki 
ureja to vprašanje. Tudi denar za 
začetek del je zagotovljen. V repu
bliškem proračunu so ob renomi-
naciji za pripravljalna dela zagoto
vili 25 milijonov tolarjev. Gradnja 
bo stala med 500 in 600 milijonov 
tolarjev in naj bi trajala dve leti. 
Investitor bo republiška uprava za 
ceste. Ptujčani upravičeno pričaku
jejo, da bo v najkrajšem času 
prišlo do sklenitve pogodbe med 
republiško upravo za ceste in 
občmskim izvršnim svetom o 

Na okrogli mizi začetku priprav^alnih del. MG 

SANAajA ŠKODE 

DrŽava jih je razočarala 
Po šc nedokončnih podatkih zna.ša škoda zardi suše v 

ptujski občini 5,77 odstotka družbenega proizvoda ali 
33,10 odstotka družbenega proizvoda občine v kmetij
stvu. Natančni podatki bodo znani konee meseca, o sana
ciji razmer pa bodo 29. septembra razpravljali tudi dele
gati ptujske občinske skupščine. 

Na .seji ptujske vlade 10. sep
tembra je bilo slišati veliko kritik 
na račun državnih ukrepov, ki ka-
snijo. Ptujčani pričakujejo, da se 
bodo tudi zanje našla sredstva v 
okviru republiškega solidarno
stnega sklada. Letos bodo občani 
ptujske občine, ki prejemajo 
osebne dohodke, v republiški so
lidarnostni sklad vplačali okrog 
petnajst milijonov tolarjev. V vla
di se vprašujejo, kako to, da se je 
republiška mošnja takoj odvezala 
v znesku štiridesetih milijonov za 
občino Murska Sobota, ptujska 
občina pa kot druga kmetijska 
občina v Sloveniji ni upravičena 
so solidarnostnih sredstev, ker 
njena škoda ne znaša deset od
stotkov družbenega proizvoda 
občine. Poleg tega država kasni z 
uresničevanjem nekaterih že na
povedanih ukrepov. 

Razprava na izvršnem svetu je 
tudi pokazala, da v občini ni sred
stev za sanacijo naravnih nesreč. 

V kmetijski dejavnosti, ki ji je le
tošnji proračun namenil veliko več 
sredstev kot lani, jih niso planira
li, četudi v zadnjem obdobju ni bi
lo leta, ko ne bilo kakšne naravne 
nesreče. Dva milijona 695 tisoč 
tolarjev jim je za te namene sedaj 
prinesla renominacija proračuna, 
milijon pet.sto tisoč tolarjev so do
bili iz občinskega rezervnega skla
da, petsto tisoč pa iz sredstev 
kmetijske dejavnosti. Razprava o 
dogovoru, pod kakšnimi pogoji 
bodo kmetje lahko nabavili koruzo 
iz republiških rezerv in tisto, ki jo 
bodo v občini kupili pod ugodnimi 
pogoji, je vzela članom ptujskega 
izrvšnega sveta precej časa. 
Ptujčani so se odločili, da bodo 
kupili dodatnih petsto ton koruze, 
da bodo upravičenci lahko prišli 
do povečanih količin. Pri tem so 
imeli za cilj, da je potrebno ohra
niti stalež plemenskih živali. Tako 
bodo ptujski kmetje poleg koruze 
iz republiških rezerv lahko kupili 
enako količino koruze, ki jo je za
gotovila občina. 2La kilogram ko

ruze v vreči bodo morali plačati 
osem tolarjev, za kilogram koruze 
v razsutem stanju pa šest. Če pa se 
bodo odločili le za koruzo iz repu
bliških rezerv, bodo morali plačati 
stroške ovrečenja, in sicer 3,20 to
larjev po kilogramu; pri koruzi v 
razsutem stanju teh stroškov ne 
bodo imeli. V tem primeru upra
vičenci tudi ne bodo mogli koristi
ti drugih intervencijskih sredstev 
občinskega proračuna za ublažitev 
posledic letošnje suše. 

Izvršni svet je tudi potrdil od
kupne cene kmetijskih pridel
kov za 1992. leto. Gre za kultu
re oziroma poljščine, ki niso za
jete v izhodiščih za ocenjevanje 
škode Ministrstva za kmetij
stvo, gozdarstvo in prrehano. 
Sprejete cene bodo osnova za 
izračun škode. Od zadrug 
pričakujejo podatke o tem, kako 
so se vključili v sanacijo razmer 
po suši in koliko sredstev so že 
in jih še bodo uporabili za te 
namene. Predvsem pričakujejo, 
da bo* republiški minister za 
kmetijstvo magister Jože Prot
ner končno le odgovoril na zah
teve ptujske občine oziroma pri
zadetih kmetijskih proizvajal
cev. MG 

Pravilnik o napredovanju 
v šolstvu 

30. julija je začel veljati pra
vilnik, ki ureja napredovanje 
učiteljev in vzgojiteljev ter psi
hologov, pedagogov, specialnih 
pedagogov, socialnih delavcev 
in knjižničarjev v osnovnih in 
srednjih šolah v naziv mentor, 
svetovalec in svetnik. 

Napreduje lahko, kdor ima 
ustrezno strokovno izobrazbo, 
strokovni izpit, določeno dobo 
dela v vzgoji in izobraževanju, 
je uspešen pri svojem delu ter 
se strokovno izobražuje in 
usposablja. Delavec, ki želi na
predovati, bo moral podati zah
tevo za napredovanje ravnatel
ju, le—ta pa poda predlog mini
stru za šolstvo, ki odloča o na
predovanju. 

V naziv mentor lahko napre
duje, kdor ima opravljen stro
kovni izpit, najmanj 4 leta stro
kovnega dela v vzgoji in izo
braževanju, je uspešen pri svo
jem delu in je opravil strokovno 
izobraževanje, ovrednoteno z 
osmimi točkami, ter ima naj
manj 7 točk iz drugega strokov
nega dela. 

V naziv svetovalec lahko na
preduje, kdor ima naziv mentor 
že 5 let, je uspešen pri svojem 
delu in je opravil strokovno izo

braževanje, ovrednoteno s sed
mimi točkami, ter ima najmanj 
IStočk iz drugega strokovnega 
dela. 

V naziv svetnik lahko napre
duje, kdor je že najmanj 5 let 
svetovalec, ima visoko strokov
no izobrazbo, je uspešen pri 
svojem delu in je opravil stro
kovno izobraževanje, ovredno
teno s sedmimi točkami, ter ima 
najmanj 38 točk iz drugega 
strokovnega dela. 

Pravilnik v začetku uveljavlja 
nekaj izjem. Tako do 3 1 . avgu
sta 1994 ne bo potrebno doka
zovati točk iz strokovnega izo
braževanja, do 3 1 . avgusta 
1997 pa so te točke tudi še 
ustrezno zmanjšane. Delavec, ki 
že 25 let dela v vzgoji in izo-
braževaju, pridobi naziv mentor 
s 15. apri lom 1992, seveda če 
vloži zahtevo. Prav tako lahko 
delaci postanejo svetovalci in 
svetniki direktno, vendar zopet 
samo do 31 . avgusta 1994. 

Delavci bodo morali dokazo
vati svoje strokovno delo. Mini
ster ocenjuje predvsem nasled
nja dela: 

— mentorstva za tekmovan
ja, nastope, raziskovalne naloge 
in za pripravnike 

— hospitacije, nastope, pre
davanja za učiteljski zbor ali 
aktiv 

— vodenje aktivov, društev, 
klubov, sekcij 

— priprava razstav, tekmo
vanj, posvetov, seminarjev, kul
turnih prireditev 

— avtorstvo učbenikov, pri
ročnikov, delovnih zvezkov, 
prevod učbenika, recenzije, so
delovanje pri pripravi učnih 
načrtov in še veliko drugih del. 
Posamezna dela so različno 
ovrednotena (z eno do osem 
točk). 

Vsem, ki želijo napredovati, 
predlagam, da si skrbno prebe
rejo pravilnik, ki je bil obja
vljen v Uradnem listu Republi
ke Slovenije 7. avgusta 1992, 
številka 39. 

In kaj prinaša napredovanje v 
nazive? Po zakonu o plačah de
lavcev v javnih vzgojnoizo-
braževalnih zavodih se h koefi
cientu za določitev osnovne 
plače prišteje koeficent: 

— 0,30 za napredovanje v 
naziv mentor 

— 0,45 za napredovanje v 
naziv svetovalec 

— 0,90 za napredovanje v 
naziv svetnik Marjan GojkoviČ 

Na 75. seji ptujske ob
činske vlade so največ 
razpravljali o kadrov
ski analizi v upravnih 
organih Skupščine ob
čine Ptuj in o predlogih 
za zaposlitev oziroma 
spremembo sistemizaci
je v Oddelku za notran
je zadeve, Sekretariatu 
za družbene dejavnosti 
in Geodetski upravi. 

Članica izvršnega sveta 
Metka Slanic je povedala, da 
se j e od 1. januarja 1990. leta 
število zaposlenih v občinski 
upravi zmanjšalo za 15,7 od
stotka, ob upoštevanju delav
cev Uprave za družbene pri
hodke, ki so od prvega aprila 
letos delavci Republike, pa 
celo za več kot 28 odstotkov. 
Analiza je tudi pokazala, da se 
j e v tem obdobju letno v pov
prečju obseg dela povečal naj
manj za deset odstotkov, 
občani pa so ne glede na to 
zahtevali kakovostne in hitre 
storitve. Letos se bo obseg de
la še povečal , predvsem zaradi 
denacionalizacije in izdaje no
vih dokumentov. 

Izvršni svet je po temeljiti 
razpravi le sklenil , da bodo v 
posameznih upravnih organih 
lahko nadomesti l i nekatere 
delavce oziroma zaposlili no
ve glede na povečan obseg de
la. S tem pa še zdaleč ne bodo 
popolnoma zasedeni, saj veči
na organov dela le z minimal
nim številom delavcev. 

Izvršni svet j c na tej seji 
obravnaval tudi odlok o spre
membah in dopolnitvah odlo
ka o nadomesti lu za uporabo 
stavbnega zemljišča v občini 
Ptuj . Sklenil j e , da se poveča 
višina mesečnega nadomestila 
za stanovanjske in poslovne 
prostore, hidroenergetske ob
jekte ter objekte za nezazida
no stavbno zemljišče (za sta
novanjsko gradnjo in poslov-
no-proizvodno gradnjo). Pri 
tem so ugotovili , da so posa
mezni zneski zelo nizki in da 
j e izterjava slaba. Posebej pa 
so opozorili na to, da službe 
za izterjavo nimajo pravih po
datkov, zavezanci za plačilo 
pa se na javne pozive ne odzi
vajo. Še najbolj disciplinirani 
so občani , ki svoje obveznosti 
plačujejo v devetdesetih od
stotkih, medtem ko gospodar
stvo in drugi svojih obvezno
sti ne izpolnujejo. Strokovni 
službi Sklada stavbnih zem
ljišč so naložili , da pripravi 
primerjalno analizo o višini 
vrednosti za nadomesti la za 
uporabo stavbnih zemljišč v 
sosednjih občinah. Potrebno 
bo tudi sestaviti nove sezname 
in pospešiti izterjavo z odlo
kom določenih plačil. 

Ptuj — sedež volilnih 
enot 

Po novi volilni zakonodaji je 
Ptuj predlagan za sedež volilnih 
enot za državni zbor in državni 
svet. To pa je tisto, kar so si 
Ptujčani želeli, je med drugim 
poudaril predsednik izvršnega 
sveta Branko Brumen. Po 
mnenju Metke Slanic je zdajšnji 
predlog osnova za kasnejše or
ganiziranje državne in lokalne 
uprave. Poslancem v republiški 
skupščini so priporočili, da v 
skupščini podprejo predlagani 
predlog. 

Prikrojeni finančni 
rezultati? 

29. septembra bodo zbori ptuj
ske občinske skupščine razpra
vljali tudi o razmerah v ptujskem 
gospodarstvu. Osnova za razpra
vo bodo podatki Sekretariata za 
gospodarstvo občine Ptuj, Službe 
družbenega knjigovodstva in ne
katerih drugih virov. 

Ptujsko gospodarstvo je na 
nekaterih področjih v primerja
vi z republiko v letošnjem 
prvem polletju doseglo boljše 
rezultate. To pa še ne pomeni, 
da smo lahko zadovoljni. Drob
no gospodarstvo še naprej dose
ga pozitivno rast, podatki o zu
nanjetrgovinski menjavi so do
kaj zadovoljivi, bistveno slabše 
rezultate pa imamo v občini v 
primerjavi z republiko pri lik
vidnosti in blokadah. Število 
podjetij, ki imajo blokiran žiro 
račun, neprestano narašča, prav 
tako zneski blokad. Danica 
Gajzer je še posebej opozorila 
na nerealnost podatkov o aku
mulaciji in izgubi ter nasploh 
glede finančnih podatkov, saj 
zakonodaja še zmeraj dovoljuje 

prikrojevanje. Do prihodnje se
je ekonomskega sveta in do seje 
z vlado pa je potrebno dopolniti 
podatke o stanju v turizmu, 
trgovini in glede investicij. 

Oskrba ne sme biti 
motena 

Razprave o urejanju razmer 
na ptujski tržnici, kjer gre za 
uveljavljanje odloka o tržnem 
redu, se počasi umirjajo. V 
izvršnem svetu menijo, da je 
treba narediti vse, da oskrba 
občanov ne bo motena. Tako si 
bodo med drugim prizadevali za 
spremembo odloka o tržnem re
du. Vse pa je odvisno od nove 
trgovinske zakonodaje, ki naj bi 
bila v kratkem sprejeta. Danica 
Gajzer je povedala, da je bilo 
številnim prodajalcem na ptuj
ski tržnici prepovedano trgo
vanje, ker niso imeli dokazil o 
izvoru blaga, obrtniki iz repu
blik nekdanje Jugoslavije pa ni
majo potrebnih dovoljenj za 
prodajo v Sloveniji in si morajo 
pridobiti veljavno obrtno in de
lovno dovoljenje, v dveh prime
rih pa je šlo za prodajo nedo
voljenega blaga. Ptujska obrtni
ka, ki sta bila pri urejanju raz
mer na ptujski tržnici tudi priza
deta in sta slovenska državlja
na, si že urejata poslovni pro
stor. Reševanju njunih zadev 
bodo v občinski upravi dali 
prednost. Poleg tega vabijo vse 
obrtnike, izdelovalce izdelkov 
domače in umetne obrti ter vse 
druge, ki zadovoljujejo pogoje 
za tovrstno prodajo, da obogati
jo ponudbo ptujske tržnice. 
Upravljalen tržnice Komunalne
mu podjetju Ptuj pa so naložili, 
da državljane iz dnigih evrop
skih držav, zlasti še iz Poljske, 
preventivno obvestijo, da ne 
smejo prodajati na tržnici. MG 

Republika Slovenija 
OBČINA PTUJ 
Oddelek za o b r a m b o 

Na podlagi 5. odstavka 7. člena Zakona o vojaški 
dolžnosti (Uradni list Republike Slovenije, številka 
18/91) Oddelek za obrambo občine Ptuj 

POZIVA 
vse občane, rojene leta 1975 in starejših letnikov, ki 
imajo stalno bivališče na območju občine Ptuj in doslej 
iz kakršnihkoli razlogov niso bili vpisani v vojaško evi
denco, da se javijo na Oddelku za obrambo občine Ptuj, 
Slomškova ulica številka 10. soba številka 38/11, najka
sneje do 30. septembra 1992 leta zaradi vpisa v vo
jaško evidenco. Načelnik oddelka za obrambo 

Janez MERC, mag. obr. 
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Škode za več kot 300 milijonov 

Dr. Mihael Ledinek: "Škode nI 
mogoče nadomestiti..." 

Zaradi dolgotrajne, katastrofal
ne suše je nastala velika škoda tu
di na poljih in nasadih Kmetijske
ga kombinata Ptuj, ki je največji 
tovrstni proizvajalec v občini Ptuj. 
O posledicah smo povprašali di
rektorja Kombinatovega Kmetij
stva dr. Mihaela Ledineka. Pove
dal je: 

"Letošnja suša, ki se je začela v 
drugi polovici junija, saj je bil 
zadnji izdatnejši dež 12. junija, je 
močno prizadela pridelke na pol
jih in trajnih nasadih Kmetijskega 
kombinata Ptuj. Kljub temu da so 
njive razpršene na območju celot
ne občine, nekaj jih je celo na ob
močju Slovenske Bistrice in Mari
bora, so pridelki, ki bi v juniju in 
juliju potrebovali veliko vlage, 
močno prizadeti. 

Na nekaj več kot 1.900 hektarih 
posejane koruze bo 6.800 ton dra
gocenega zrnja manj, kakor ga je 
bilo pričakovati še v drugi polovi
ci junija. Pri izpadu koruze ne gre 
več za ocene, temveč za že prever
jene ugotovitve ob spravilu silaže, 
kjer smo na najbolj prizadetih nji
vah pospravili samo 15 do 18 ton 
zelene silažne mase, pred tremi le
ti pa so z istih površin spravili tu
di do 40 ton silažne mase." 

Ka te re ku l tu re so najhuje 
pr izade te? 

"Sladkorna pesa je zagotovo 
utrpela največ škode, saj se je 
ohranila le v Pesniški dolini in ob 
kanalu hidroelektrarne Formin, pa 
v Ravnem Polju (pri Kungoti), 
kjer smo jo namakali. Na blizu 
400 hektarih je suša pobrala kar 
11.500 ton pese in ponekod • 
pričakujemo le petino normalnega 
pridelka." 

Kaj pa vaši t ra jn i nasadi? 
"Tudi trajnim nasadom suša in 

visoke dnevne temperature niso 
prizanesle. Kljub temu da smo 
večino hmeljišč namakali, je pri
delek hmelja manjši skoraj za do
bro petino povprečne letine — za 
blizu 70 ton pridelka. Izjema so le 
hmeljišča v Zavrču, kjer smo z 
obilnim namakanjem dosegli re
kordni pridelek. 

V nasadih jablan bo pridelek za 
tretjino manjši, kot je še kazalo v 
začetku julija. Tako je suša odne
sla okoli 460 ton kakovostnih ja
bolk, hrušk pa je vsaj 430 ton 
manj kot lani in v povprečnih leti
nah. 

Tudi grozdje ni izvzeto. Raču
namo, da bo samo na območju j 

Slovenskih goric okrog 400 ton 
grozdja manj, kol je kazalo še ob 
polovici julija. Ustrezno zmanj
šanje pridelka pričakujemo na ob
močju Haloz. 

Na 160 hektarih njiv, ki so po 
žetvi ječmena bile posejane z ajdo 
in prosom, žal ne bo nobenega pri
delka. Tudi na nekaj več kot 500 
hektarih, ki so bili posejani z ol
jno ogrščico in facelijo, da bi bile 
njive do jeseni pokrite, ni pričako
vati tolikšne količine zelene mase, 
da bi s p<xloravanjem izboljšali 
delež organske snovi v tleh. 

Travniki in pašniki so dali do
bro tretjino manj pridelkov. Sesta
va ruše pa je praktično uničena, 
saj so sušo preživele le najbolj 
nekvalitetne trave in (žal) vsi trav
niški pleveli. Na travnikih in 
pašnikih bomo posledice suše brez 
ustreznih ukrepov čutili vsaj še 
dve leti." 

Vso škodo ste na Kmeti j 
skem kombinatu zagotovo tu
di ovrednotil i . Kolikšne so šte
vilke? 

"Če omenjene količine pre
računamo s pričakovanimi ali pa 
vsaj z obstoječimi tržnimi cenami, 
pridemo do zneska, ki presega 
četrt milijarde tolarjev. K temu bo 
treba seveda prišteti še izpad 
grozdja na območju Haloz, kar 
ocenjujemo še vsaj na 50 milijo
nov tolarjev. Torej smo že kar pri 
znesku več kot 300 milijonov to
larjev izpada prihodka od pridel
kov v letošnji pridelovalni sezoni." 

Ali bo pomanjkanje živin
ske k r m e vplivalo na stalež v 
Kombinatovih hlevih? 

"V Kmetijskem kombinatu smo 
pripravili že dovolj koruzne silaže 
za obstoječe število govejih pitan
cev in lo-av, Zdaj pripravljamo še 
siliran koruzni zdrob. Za potrebe 
govedoreje bo dovolj knne. Za 
prašiče pa bo potrebno manjka
jočo koruzo odkupiti, saj moramo 
zagotoviti nemoteno prirejo." 

Kako boste v Kombina tu 
zmogli nadomest i t i tolikšen iz
pad dohodka? 

"V Kmetijskem kombinatu se 
zavedamo.da ni naslova, ki bi 
lahko nadomestil za več kot 300 
milijonov tolarjev zmanjšan do
hodek. Vendar bomo zaposleni 
morali preživeti, seveda ob veli
kem skupnem in osebnem odre
kanju. Morali bomo preložiti 
vse nameravane investicijske iz
datke in druge večje izdatke za 
zamenjavo dotrajane opreme, 
vzdrževanje ipd. Skratka do 
konca leta bomo morali skrajno 
varčevati na vseh koncih. 

Naša skrb mora sedaj biti 
usmerjena v čimprejšnjo zago
tovitev sredstev za jesensko se
tev, ki se je praktično že pri
čela. Pri tem bi morala biti tudi 
država bolj konkretna, hitra in 
učinkovita. Dejstvo je, da bo 
med okoli 18 tisoč hektari njiv 
v ptujski občini v jeseni moralo 
biti preoranih vsaj tretjina. 
Dobršen del bo posejan s kruš
nimi žiti in drugimi kulturami, 
pa tudi z nekaterimi krmnimi 
rastlinami, ki bodo služile za 
zgodnji odkos v spomladan
skem obdobju." — OM 

Panorama 
v ptujski 
vojašnici 

živl jenje in delo v 
Učnem centru s lovenske 
teri torialne obrambe v 
Ptuju j e tudi v predjesen-
skih dneh precej živahno. 
Poleg rednih vojaških ak
tivnosti so te dni izdali 
svoje prvo glasilo Pano
rama, ki j e v celoti rezul
tat truda in dela vojakov 
v prostem času. Na 24 
straneh j e objavljena vr
sta zanimivih sestavkov 
iz življenja in o športnih 
akt ivnost ih slovenskih 
vojakov v Ptuju. Glasilo 
j e opremljeno s fotografi
j ami . — OM 

P R O D A J A bižuterije , 
ga lanter i je , b a z a r s k e g a 

b laga in i g r a č 

Marko & Brankica MATIC 
Ptuj, Potrčeva la, Ptuj, tel./fax (062) 774-720 

Obveščamo cenjene kupce, da borr\p pričeli 
poslovati na novi lokaciji na POTRČEVI la, 

zraven slaščičarne Jagoda. 

Vlada podpira ponudbo 
slovenskih obrtnikov 

Celje bo še do nedelje praznik slovenske obr t i . Organiza tor j i 
pr ičakujejo letos rekordno število obiskovalcev. Prvi vtisi z le
tošnjega sejma so presegli vsa pričakovanja. Pogosto j e slišati, 
da se letošnji jubi le jni , 25. mednarodni obr tn i sejem lahko kosa 
z miinchenskim obr tn im sejmom. 

Dr. Janez Drnovšek je na otvo
ritvi povedal, da se vlada zaveda 
pomena drobnega gospodarstva in 
zato njegov razvoj opredeljujejo 
kot ključno razvojno usmeritev. 
Vlada tudi že pripravlja štiri pro
jekte, ki naj bi pripomogli k ure
sničitvi ponudbe slovenskih obrt
nikov, da do leta 1995 zagotovijo 
novih 60 tisoč delovnih mest. 

Obrtniki tudi pričakujejo, da bo 
vlada v kratkem namenila tri mili
jarde tolarjev za pospešitev razvo
ja drobnega gospodarstva, zagoto
vila cenejša bančna posojila, spre
jela večje spodbude za reinvesti-
ranje in podobno. Do konca mese
ca pa naj bi se razrešilo tudi 
vprašanje oderuških zamudnih 
obresti. MG 

Ptujski obrtniki na letošnjem obrt
nem sejmu v Celju. Foto Kosi. 

Več različnih teorij govori o tem, zakaj človek pleše oz. 
želi plesati. Odgovor je preprost: ker ga to veseli in zaba
va. Ples je star toliko kot človeštvo samo in je del člove
kove kulture. Z njim se izraža hrepenenje, žalost, vesel
je... Tako je ples sam po sebi zabava in sprostitev. 

In kako ples doživljajo naši 
otroci? Prisluhnejo z razširjeni
mi očmi, pogledajo očeta ali 
mamo in začnejo migati. Sprva 
so dovzetnejši za plesne igre. Z 
odraščanjem se spreminjajo nji
hove gibalne in miselne sposob
nosti. Otroku ni več dcfvolj sa

mo igranje, hoče več. Hoče iz
popolniti svoje plesno znanje s 
pravimi plesnimi koraki, ki pa 
ne smejo biti prezahtevni. Tako 
ob osvajanju novega in dose
gljivega čuti zadovoljstvo, ki ga 
ob glasbi in prijateljih žene na
prej. 

Sledi obdobje pred puberteto, 
ko je glasba tista, ki ga najbolj 
zanima. Gleda televizijo, rekla
me, kjer njegovi vrstniki na
smejani plešejo, se družijo in 
zabavajo. Sposoben postaja do
jemati in izvajati tudi zahtev
nejše plesne korake, plesne rit
me. S tem skozi ples nevede 
pridobiva delovne navade, kul
turo obnašanja in druženja. 

v tej smeri plesne vzgoje se tru
dimo v Plesni šoli FREDY. Pri nas 
otroci navezujejo nova poznan
stva, najdejo dobre prijatelje in 
dobijo elan za lažje premagovanje 
težav, ki bremenijo otroke v njiho
vih letih. Pravkar poteka vpis v 
celoletno plesno šolo za osnov
nošolce, ki bo trajal še cel nasled
nji teden. 

Otroci od 1. do 3. razreda prič
nejo v torek, 22. septembra, ob 17. 
uri in v sredo, 23. septembra, ob 
18. uri. Otroci od 4. do 7. razreda 
pričnejo v sredo, 23. septembra, 
ob 19. uri. Otroci, ki so našo ple
sno šolo že obiskovali 2 leti in 
več, pa pričenjajo: 

— od 1. do 3. razreda v četrtek, 
24. septembra, ob 18. uri 

— od 4. do 7. razreda v četrtek, 
24. septembra, ob 19. uri 

Vpišete se lahko vsak ponedel
jek, torek, sredo in četrtek od 17. 
do 20. ure v prostorih Plesne šole 
Fredy (Narodni dom. Jadranska 
13, Ptuj), tel. 772—491, kjer dobi
te tudi vse potrebne informacije. 

Strokovni vodja Plesne šole 
"Fredy" Izidor Gnilšek 

Govori se... 
... da je receptor obcestnega 

motela gotovo bil kdaj slabo 
postrežen v kateri od Mercator-
jevih trgovin. Zakaj bi sicer 
dolgih 16 minut klepetal po te
lefonu, medtem ko je nekaj 
Mercatorjevih direktorjev čaka
lo, da se spomni nanje... 

... da so profesorji pozabljivi, 
zato ni čudno, da je neka mama 
— učiteljica ene ptujskih 
osnovnih šol — kupila svojemu 
otroku knjige za razred, ki ga je 
že končal. 

... da bodo v dveh kulturnih 
institucijah "vedejske" direktor
je zamenjali še pred volitvami. 
Ali kdo pri tem računa, da bo 
moral sestopiti z oblasti, ugibaj
te sami. 

... da ptujski izvršniki odslej 
dvakrat premislijo, preden kaj 
povedo na svojih sejah. Sobo, v 
kateri sejajo, so namreč oz-
vočili, v drugi sobi pa na kasete 
posnamejo vse, kar se v njej po
ve. Torej bodo odslej seje 
krajše, za trač pa bodo imeli 
čikpavze na hodniku. 

... da so ptujski muzealci za 
svojo velerazstavo lahko porabili 
kar precej denarja, niso pa ga še 
zbrali, da bi na Miheličevo galeri
jo obesili napis, kdaj je odprta. Pa 
so tako prejšnjo soboto 70-letni 
bivši dijaki hoteli videti delo svo
jega bivšega profesorja. In so 
čakali, čakali, čakali.... No ja, si 
bodo pa razstavo ogledali ob na
slednji obletnici - če bodo do ta
krat uspeli izvedeti, kdaj je odprta. 

... druga plat: V Tedniku šte
vilka 35/92 z dne 3. septembra je 
bil pod gornjim naslovom žaljiv, 
predvsem pa polovičarski prispe
vek nepodpisanega avtorja, da je 
bil bivši gozdar hudo razočaran 
nad goloto skal v triglavskem po
gorju ter da naj bi bil kot rovajoči 
pisun kritičen do turistične lagod
nosti na vršacu, kamor naj bi bil 
potoval kar s poslovnim kovčkom, 
ter da ga je v dolino spravil 
(točneje prepeljal) helikopter... 

Ugotavljam, da je avtor prispev
ka v prvi vrsti sam dokazal, da je 
rovajoči pisun, ki se ne upa podpi
sati pod svoj umotvor niti z ini-
cialkami, kajti v prispevku je pol
no polresnic. Prizadeti namreč ni
sem odšel na Triglav s kakšnim 
poslovnim kovčkom, ampak s po
tovalno torbo, ki je imela nosilne 
ročaje, tudi za na rame. Resnica 
pa je tudi, da ker na vršac žal ni
sem prišel, nisem mogel biti kri
tičen do turistične lagodnosti na 
njem. 

Avtor prispevka je (verjetno na
merno) zamolčal, da je helikopter 
poleg gozdarja spravil v dolino še 
enega planinca iz ptujske ekspedi-
cije. Verjetno pa avtorju tudi ni 
znano, da danes "planince" vozijo 
s helikopterji na Triglav, ne samo 
z njega v dolino... 

Izvedeli smo 
• 

Pomoč pri sanaciji podjetij 
Izvršni svet občine Ptuj je predlagal, da bi z renominacijo občinskega pro

računa za letos zagotovili tudi deset milijonov tolarjev kot pomoč družbe
nim podjetim za financiranje razvojnih programov. Delegati ptujske občin
ske skupščine bodo o tem odločali na seji 29. septembra. 

O denacionalizaciji 
v torek je bilo več sestankov s člani Društva razlaščanih lastnikov v zvezi 

s postopki denacionalizacije. Danica Gajzer je povedala, da imajo v Sekreta
riatu za gospodarstvo enajst vlog, od tega šest popolnih in pet nepopolnih. 
Sklenili so eno poravnavo, na osnovi katere je bila izdana delna odločba o 
vrnitvi poslovnih prostorov v last in posest. Opravili pa so tudi štiri cenitve 
premičnin in nepremičnin. 

Prvi konkretni pogovori o sanaciji podjetij 
Kot je znano, so se na republiški natečaj za sanacijo in prestrukturiranje 

podjetij prijavila tri ptujska podjetja. Dve sta v teh dneh že imeli prve kon
kretne pogovore z bančniki. 

Anketa za obrtnike in podjetnike 
Sekretariat za gospodarstvo Skupščine občine Ptuj in Podjetniški inkuba

tor Alin pripravljata anketo za vse podjetnike in obrtnike, ki še ne delajo 
oziroma delajo v zelo majhnem obsegu. V ptujski občini je olcrog 360 zaseb
nih podjetnikov, polletni obračun poslovanja pa jih je oddalo 230. Z anketo 
želijo ugotoviti vzroke za nedejavnost podjetij ter majhno zaposlovanje v 
obrti in podjetništvu. Ugotovitve bodo osnova za pripravo seminarjev, ki jih 
bodo organizirali do konca leta. Pri tem bo sodeloval tudi Zavod za zaposlo
vanje. 

Še o ptujski tržnici 
Sekretariat za gospodarstvo Skupščine občine Ptuj, Obrtna zbornica in 

svetovalni službi pri Obdravskem zavodu za veterinarstvo in živinorejo ter 
Kmetijski zadrugi Ptuj se še naprej trudijo, da bi pridobili nove prodajalce 
za ptujsko tržnico. Sekretariat si je pridobil tudi uradno razlago Ministrstva 
za trgovino o tem, kaj se lahko prodaja na tržnici. Poleg kmetijskih pridel
kov in izdelkov se lahko trguje še z živili rastlinskega in živalskega izvora, 
cvetjem, gozdnimi sadeži, zdravilnimi zelišči, izdelki domače obrti, rablje
nim blagom, galanterijskim blagom (to je blago iz 20. točke skupine B — 
neživilslci izdelki iz nomenklature trgovskih strok in blaga po trgovskih stro
kah) za potrebe gospodinjstva ter bižuterijo. S temi podatki razpolaga tudi 
tržničar na ptujski tržnici, tako da se lahko vsi seznanijo, icaj je na njej do
voljeno prodajati. ^ 

V najem tudi Gorca in Švabovo 
Kmetijski kombinat Ptuj — Vinarstvo Slovenske gorice - Haloze zbira po

nudbe za najem gostinskih objektov Švabovo in Gorca. Objekta želijo oddati 
s prvim oktobrom letos. Razpis si lahko ogledate na 18. strani današnjega 
Tednika. 

Priprave na Drnovškov obisk 
Na seji ptujskega izvršnega sveta v prejšnjem tednu je predsednik Branko 

Brumen člane seznanil o predvidenem obisku gospodarskega dela vlade v 
Ptuju, ki je žal za zdaj odpadel, in o obisku predsednika republiškega vlade 
dr. Janeza Dmovška, ki naj bi v Ptuj prišel v prvi polovici oktobra. V Ptuj ga 
je jx)vabila občinska vlada. 

Biromatiki podaljšali rok za vračilo; 
Delta Biromatika je ptujski izvršni svet zaprosila, da bi ji odpisal letošnje 

terjatve iz prisilne poravnave, ki se morajo plačati v dveh letih. V prejšnjem 
letu so poravnali dva obroka, 30. junija letos pa je zapadel v plačilo tretji 
obrok v-znesku 261.158,00 tolarjev, četrti v znesku 261.158,90 tolarjev pa 
zapade v plačilo konec letošnjega leta. Delta je v svoji vlogi zaprosila, da bi 
ji izvršni odpisal tretji in četrti obrok. Prošnjo utemeljujejo s slabšanjem lik
vidnostnega stanja v podjetju, ki je posledica investicijskega vlaganja v no
ve programe, ki bi omogočili zaposlitev novih delavcev. Izvršni svet vlogi ni 
ugodil, ampak je podjetju podaljšal rok za vračilo. Sklenili so tudi, da bodo 
tako ravnali v vseli podobnih primerih. Pripravila: MG 

Izvedeli smo 



T u r k o m a n d i j a — 
u r e p r a v l j i c 
n a p t u j s k e m g r a d u 

Deset let je minilo, odkar sem 
knjižničarka v mladinskem oddel
ku Ljudske in študijske knjižnice 
Ptuj. Deset ni pravljično število, a 
bi lahko bilo, saj me je vseh deset 
let preganjala URA PRAVLJIC. 

Zakaj? 
Zato, ker imajo otroci radi pra

vljice. Pravljice imajo čudežno 
moč: odkrivajo skrivne, nenavadne, 
magične svetove; odpirajo otroška 
srca in burijo domišljijo; tudi pri
jazno učijo, vzpodbujajo, spremin
jajo, tolažijo, radostijo...; imajo ne
precenljivo estetsko, vzgojno, raz-
vojnopsihološko, psihoterapevtsko 
in literarno vrednost. 

Zato, ker je vse preveč gorja nao
krog, ki se iz televizorjev, časopi
sov in dnevnih pomenkov tihotapi 
v otroške duše. Tudi zato, ker je ura 
pravljic temeljna oblika literarne 
vzgoje otrok in sodi v vsako pionir
sko knjižnico. 

Prostorsko, časovno in kadrov
sko stisko v naši knjižnici je omi
lil Pokrajinski muzej Ptuj in naše 
sodelovanje je obrodilo TURKO-
MANDIJO, kakor smo poimeno
vali ure pravljic, ki bodo na ptuj

skem gradu vsak četrtek ob 18. uri 
ob razstavi Srečanje z Jutrovim. 

Dolg je nos, turški nos, 
bradavic je poln, 
krive cokle, turške cokle 
kot na Savi čoln. 

Ali fes, turški fes — 
kakor maka cvet! 
Hej, in pas, turški pas — 
Z mavrico pripet. 

(Oton Župančič) 
Ni naroda ali ljudstva, ki bi bilo 

brez zakladnice pravljic. Prav iz 
Jutrovih dežel prihaja znamenita 
zbirka pravljic Tisoč in ena noč, ki 
je prevedena v vse evropske in 
mnoge druge jezike ter je po 
prvem prevodu v francoščino pred 
267 leti kmalu postala kulturna la
stnina vsega človeštva. Prav te 
pravljice bomo predstavili otro
kom na ptujskem gradu, kjer jih 
bomo vsak četrtek pričakali s 
kreativno delavnico — s pravljico 
ob raztstavi. 

Vabljeni v četrtek, 17. septem
bra, ob 18. uri v PRAVLJIČNO 
SOBO na ptujskem gradu. 

L. Klemenčič 
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Ko zasebnik ne 
dopušča delovanja 
sindikata... 

Ljutomer jc bil videti prijazno mesto, ko smo z našim predsedni
kom ter z Ivanom Plečkom, predsednikom podružnice NSS — Slo-
vin Ljutomer prispeli v to prlcško metropolo. Namenili smo se v no
vo podružnico NSS — Mizarstvo Prelog Ljutomer, ki je bila ustano
vljena že pred časom. Obilica dela nam je onemogočala, da bi ta 
obisk izvedli že prej, saj je bilo treba podružnico "oživiti", djt stvar 
ne bi ostala samo na papirju. Prav tako pa se je bilo potrebno z de
lodajalcem dogovoriti vse v zvezi z delovanjem naše nove podružni
ce, Mizarstvo Prelog Ljutomer. 

Čeprav naju je Ivan opozoril, da 
bi lahko prišlo do zapletov, sem bil 
nekako prepričan, da bo zadeva bolj 
ali manj rutinska. Kljub temu da so 
zasebniki zelo nepredvidljivi, pa je 
odnos delodajalec — delojemalec 
zaradi znanega lastnika jasen, s tem 
pa je jasen tudi položaj sindikata. Ni 
tistih tragikomičnih situacij, kot v 
podjetjih v družbeni lasti, ko naen
krat ne veš, kdo zastopa čigave inte
rese, ko sindikat zaradi "znanih 
rešitev delavstva" nima več koga za
stopati. Še manj ali praktično nič mi 
ni bilo več jasno v situaciji, ko se 
nam je prav to zgodilo pri zasebni
ku. Ob prvem kontaktu nas je la
stnik mizarstva g. Prelog začel pre
pričevati, da je on tisti, ki zastopa 
delavce, ki skrbi za delavce, ter da 
je naše delovanje protizakonito in 
da tam nimamo kaj iskati. Odveč so 
bili vsi naši poskusi, da pojasnimo 
namen našega obiska, da poseduje
mo vso dokumentacijo o pristopu 
delavcev v naš sindikat in o ustano
vitvi sindikalne podružnice. Odveč 
je bilo vsako prepričevanje, da je za 
delovanje sindikata bistveno sogla
sje delavcev, ne pa dobra volja delo

dajalca in da se ne strinjamo s for
mulacijo g. Preloga, da smo delovali 
za njegovim hrbtom, ker je bil prav 
namen našega obiska vzpostaviti 
stik in se dogovoriti o delovanju v 
čim večjo obojestransko korist. 

Aljaž Vnuk 
Sestavek si lahko v celoti pre

berete v novi številki Sindikal
nega lista. 

O d A d o Ž 
Pred štirinajstimi dnevi smo vam v rubriki Od A do Ž poka

zali fotografijo kraja, katerega napisno tablo ob cesti je zob 
časa dodobra oglodal, pa vendar vam ni bilo težko ugotoviti, 
da je na fotografiji Lancova vas. Velika večina jo je prepozna
la, le redki so pristali kje drugje (neki bralec je prepoznal 
Tržeč in še več — celo hišo nam je označil, kjer je nekoč z 
bratom pil vino). Izvedeli smo še, da je to kraj, ki pelje v raj — 
žal le za 50 ljudi (tako kaže tabla pod imenom kraja). Ta odgo
vor smo tudi nagradili. Polletno naročnino prejme Maks Meno-
ni, Žabjak 4/b, Ptuj. Čestitamo. In ko se vrne z dopusta uredni
ca rubrike Od A do Ž Darja Lukman, vam bo gotovo pripravila 
novo vprašanje. 

/ BOGOVI ROGI\0 O DEIL SLOVtNSKE OBRT\0-PODJETNIŠKE STRANKE IN VIKTORJEM 
PRELOGOM O DELL OBČINSKEGA ODBORA V PTUJU 

''Obrtniki znajo predvsem delati../' 
Slovenska obrtno-podjetniška stranka, ki jo vodi Bo

go Rogina (podpredsednik Zbora združenega dela re
publiške skupščine in predsednik skup.ščinskega Od
bora za obrt in podjetništvo), se v tem obdobju ukvar
ja s tremi vprašanji: osrednja naloga je izboljševanje 
razmer za delo v obrti, druge aktivnosti pa so vezane 
na priprave na volitve in organiziranost stranke. 

Vilitor Prelog 

Do konca septembra velja 
moratorij za plačilo zamudnih 
obresti. Kaj to pomeni? Kaj se 
ho v tem času še dogajalo ? 

"Katastrofa bo, če se v tem 
času ne bo nič dogajalo. Do 
konca septembra moramo pri
praviti sistemske rešitve. Z vla
do se dogovarjamo — načelno 
je že dogovorjeno — da bi za
mudne obresti iz obdobja de
cember 91—marec 92 obra
čunali po sedanji stopnji." 

Slovenski obrtniki si ie vrsto 
let prizadevate, da bi se znižali 
prispevki. Kaj se bo zgodilo na 
tem področju ? 

"To je jedro vseh problemov 
v obrti. V obrti pravzaprav ni
koli nismo imeli ničesar proti 
davkom, saj ti niso nenormalno 
visoki. Problem je v tem, da 
malokdo dosega promet, ki bi 
ga zavezoval k plačevanju dav
ka na dejavnost. Nenormalno 
visoki pa so prispevki za zdrav
stveno zvarovanje in drugo. Z 
novim zakonom in tudi Zako
nom o dohodnini smo bili zasle
pljeni, ker je sistem postal navi
dezno drugačen. Ker so stopnje 
zaradi dohodnine drugačne, pri
haja do skrajnosti, tako da so 
prispevki na neto osebne do
hodke pri višjih plačah — to je 

za strokovnjake, za katere si 
prizadevamo, da bi jih bilo v 
obratovalnicah čim več — tudi 
do 180 odstotkov. Prispevki so 
mnogo višji kot pred dvema le
toma tudi pri nižjih plačah. Te
mu vprašanju moramo v tem 
trenutku posvetiti veliko pozor
nost. Slovenska družba je v tem 
obdobju prerevna, da bi lahko 
maksimalno dajala za zdravstvo 
in podobne dejavnosti." 

Zaradi visokih prispevkov 
obrtniki tudi ne zaposlujejo no
vih delavcev? 

"To je le eden pomembnih ra
zlogov. Problemi so tudi na po
dročju delovne zakonodaje. 
Obrtnik pomeni majhno enoto, 
ki po našem zakonu tudi polno 
odgovarja za svojo dejavnost, 
za svoje stike s partnerji in po
dobno. Odgovarja s svojo hišo, 
s svojim avtomobilom, s svojo 
posteljo — še dobro, da ne od
govarja s svojimi družinskimi 
člani, potem bi moral še njih 
prodati. Tudi v razvitem svetu 
obrtniki podobno odgovarjajo 
kot pri nas, imajo pa večje boni
tete kot veliko gospodarstvo. 
Pri nas tega še ne poznamo. Če 
gre na primer pri obrtniku, ki za
posluje dva delavca, eden v bol
niško, pomeni to polovičen iz
pad. V Tovarni avtomobilov Ma
ribor pri nekaj tisoč zaposlenih 
sploh ne opazijo, če je en delavec 
v bolniški. Polovica pri njih po
meni tisoč ali več. Zato je potreb
no, da malo gospodarstvo dobi 
bonitete, ki mu gredo." 

Obrtniki tudi predlagate 
oprostitev plačila prispevkov za 
nove zaposlitve. Kako je vlada 
odgovorila na ta vaš predlog ? 

"Vlada je predlog že podprla. 
Predlagajo, da bi obrtnika, ki za 
dve leti zaposli novega delavca, 
oprostili plačevanja prispevkov na 
bruto osebne dohodke. To je pri
bližno polovica prispevkov. Ocen
jujemo, da je to premalo, da bi 
lahko v obrti aktivirali vsa prosta 
delovna mesta. Vsaka obratovalni
ca ima danes najmanj dve prosti 
delovni mesti, v Sloveniji pa je 
okrog 35 tisoč obrtnikov. Gre torej 

Bogo Rogina 

za 7 0 tisoč novih delovnih mest. 
Obrtniki resnično ne razumemo, 
zakaj država nima več razumevan
ja za razvoj malega gospodarstva, 
saj je vprašanje nezaposlenosti 
eden največjih problemov v Slo
veniji. Moram pa reči, da ima vla
da trenutno več razumevanja za 
naše probleme in jih je tudi že 
pričela reševati." 

Na lanskem obrtnem sejmu 
ste vladi in skupščini predložili 
projekt 60 tisoč novih delovnih 
mest v obrti do 1995. leta. Kako 
se uresničuje? 

"Bojim se, da je malo rešenega. 
Poročilo o tem bomo dali v okviru 
letošnjega obrtnega sejma, ki prav 
sedaj poteka." 

Kako je z zavarovanjem plačil? 
"Zavarovanje plačil je pogodbe

na zadeva in pri njej pogosto pre
tiravamo. Tisti, ki nekaj proizvaja 
ali prodaja, naj se odloči, komu bo 
prodal, komu pa ne. Država ne 
more odgovarjati za to, da nekdo 
prodaja nekomu, za katerega že 
vnaprej ve, da mu ne bo plačal." 

OBRTNIKI NAJ BI SE 
ZGLEDOVALI PO 
KMETIH 

Kako se v Slovenski obrtno-
podjetniški stranki pripravljate 
na volitve ? 

"V naši stranki o mnogih stva
reh razmišljamo drugače kot v 
drugih strankah. To pa zato, ker ne 
dajemo poudarka političnim 
vprašanjem, naš temeljni cilj je iz
boljšati razmere in delo v obrti. 
Trdimo, da je obrt eden temeljev 
slovenske ekonomije. Trenutno 
obrt ustvarja od 10 do 12 odstot
kov družbenega proizvoda, v ne
katerih razvitih državah tudi do 85 

odstotkov. Takšne razmere nas si
lijo v to, da tudi na političnem po
dročju posvetimo tem vprašanjem 
večjo pozornost. V pripravah na 
nove volitve se želimo izogniti 
vsem napakam, ki smo jih delali 
ob prvih demokratičnih volitvah v 
Sloveniji. Dopolnjujemo svojo or
ganiziranost. Verjetno pa ljudje 
bolj malo poznajo naše delo, ker 
se ne izpostavljamo preveč." 

Kako je stranka organizirana? 
"Stranka je organizirana na re

publiški ravni in imamo območne 
odbore, ki naj bi se f>okrivali z vo
lilnimi enotami. Vsak območni 
odbor ima tudi občinske odbore." 

Vaš cilj na volitvah ? 
"Dobiti čimveč poslancev v re

publiški parlament in na osnovi 
tega tudi kakšno ministrsko me
sto, da bomo lažje ustvarili boljše 
razmere za delo v obrti. Problem 
pa je v tem, ker se ta vprašanja ne 
rešujejo v obratovalnicah. Tega se 
bodo počasi morali zavedati tudi 
obrtniki. Samo pridno delo ni do
volj, pogosto je to premalo. Pri 
tem bi želel pohvaliti slovenske 
kmete, ki so se znali organizirati 
in imajo že sedaj v republiškem 
parlamentu 34 poslancev. Ko jih 
bodo obrtniki posnemali, uspeh ne 
bo izostal." 

POZIV PTUJSKIM 
OBRTNIKOM 

V ptujski občini že od 30. mar
ca letos dela občinski odbor Slo
venske obrtno-podjetniške stran
ke. Vodi ga Viktor Prelog. 

"Z odzivom ptujskih obrtnikov, 
da se vključijo v stranko, nismo 
najbolj zadovoljni. Obrtniki zna
mo predvsem delati, in ko delamo, 
ko nam gre sorazmerno dobro, mi
slimo, da je s tem vse rešeno in da 
nam ni potrebno nikjer drugje de
lati. Dokler se ne bomo združili, 
dokler ne bomo zunaj obratovalni
ce naredili več, ne bomo uspeš
nejši. Samo združeni borno močni 
in bomo nekaj dosegli. Če bomo 
na prihodnjih volitvah glasovali za 
našo stranko tako obrtniki kot čla
ni njihovih družin, pri njih zapo
sleni in njihovi družinski člani, 
bomo lažje uresničevali naše cilje. 
Če bo šlo obrtniku boljše, če bo 
delal v evropskih razmerah, bodo 
od tega imeli korist tudi delavci in 
družba kot celota. 

V občinskem odboru je trenutno 
okrog 60 članov. To so obrtniki in 
podjetniki. Vsi, kijih zanima naše 
delo, pa se lahko oglasijo v 
Vošnjakovi ulici 13, kjer je sedež 
naše stranke." 

Majda Goznik Foto: OM 

Srečanje planincev v Jeruzalemu 
Od lanskega aprila, ko se je na gostoljubni Meškovi| 

domačiji v Lahoncih ob odprtju ORMOŠKE FLA-̂ f 
NINSKE POTI /bralo veliko planincev Iz domačegai 
in drugih planinskih društev, je pot, ki vodi po prijaz-^l 
nlh slovenjegoriških gričih in mimo gostoljubnih do
mačij, prehodilo veliko ljubiteljev narave, hoje in pri-| 
jazne slovenjegoriške pokrajine. To je bil tudi razlog, 
da so se v Jeruzalemu planinci Podravja odločili pro
slaviti sv<)je drugo srečanje. Ves prazničen jih je poz
dravil obsijan s soncem in okrašen z okoliškimi vino-| 
gradi, kjer se že zlati sladko grozdje. 

Lepo vreme je bilo razlog za 
odločitev planincev in drugih 
ljubiteljev planin, da so se 
srečanja udeležili v velikem šte
vilu. Pripotovali so z vlakom do 
Ivanjkovcev, nato pa šli peš do 
Jeruzalema. Enako so storili tu
di tisti, ki so se pripeljali z av
tobusi: pustili so jih v dolini in 
se na srečanje napotili peš. 

Pravi pohod so opravili tudi 
ormoški šolarji in številni pla
ninci domačega planinskega 

društva, ki so šli iz Ormoža 
prek Litmerka na Libanjo, nato 
pa do Svetinj in Jeruzalema. 
Srečanja se je udeležila tudi ena 
najstarejših planink — Ema 
Meško. 

Goste je pozdravil predsednik 
Planinskega društva Ormož 
Alojz Jaušovec, predsednik 
Meddruštvenega odbora planin
skih društev Podravja Albert 
Marzidovšek in ormoški župan 
dr. Jože Bešvir pa sta poudarila 
pomen takšnih srečanj: druženje 
ljudi, sklepanje novih poznan

stev, uživanje v naravi ter nabi
ranje kondicije za težje in zah
tevnejše planinske ture. 

Domače planinsko društvo je 
pripravilo prijeten kulturni pro
gram: nastopili so pihalni orke
ster iz Ormoža z mažoretkami, 
dekliški zbor po vodstvom 
Alenke Šalamun in dekliški 
sekstet s Koga in člani folklor
ne skupine iz Podgorcev. Prire
ditev je v prijetno celoto pove
zoval Beno Masten. 

Vida Topolovec 
Foto Š. Hozyan 

Nedeljskega srečanja se je udeležilo več kot 500 planincev. 
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Piše: TJAŠA 
MRGOLE Zgodovina religije za mlade 

Uvod 
Glede na polemike, da mladina 

premalo pozna zgodovino religij 
in relije kot ideologije, sem se 
odločila napisati kratko zgodovi
no nastanka in razvoja religij. 

Kaj je religija ? Kdaj in kako 
je nastala ? V čem je njen smi
sel? Odgovori na ta vprašanja 
niso preprosti. Znanstveniki, fi
lozofi, zgodovinarji, antropolo
gi, etnografi, sociologi ... so se 
trudili odgovoriti nanje in tako 
je nastala celo znanost o religi
ji. Le-ta nima ničesar skupnega 
s po tematiki sicer sorodno teo
logijo. Študije o religiji pa mo
ramo ločevati tudi od ateizma. 

Cilj znanosti o religiji je ugo
toviti: nastanek in razvoj religi
je, njeno bistvo, njen prostor v 
družbi, njen vpliv v zgodovini in 
kulturi, torej njeno objektivno 
vlogo skozi tisočletja razvoja, 
kakor tudi njeno vlogo v družbi 
danes. 

Povem naj še, da je tudi v 
znanosti, ki preučujejo zgodovi
no religij, marsikaj nejasnega 
in tako so nastale različne teo
rije, od katerih so si nekatere 
bolj ali manj nasprotujoče in 
bolj ali manj dokazljive. 

Na tem mestu naj se še opra
vičim strokovnjakom s tega po
dročja, ker nisem želela biti 
"preveč strokovna ", zato pa tu
di suhoparna in dolgočasna za 
splošnega bralca. 

Odločila sem se za način pi
sanja, za katerega upam, da bo 
zanimivo in poučno hkrati. Zel

ja tega pisanja je, da bi bralec 
spoznal in razumel religijo kot 
obliko družbene zavesti in kot 
družbeni fenomen. Dragi bralci, 
presodite, ali mi je to uspelo. 

Ha Ha 
Vse zgodbe, pa tudi naša, se 

začenjajo z "Bilo je nekoč ..." 
Kaj je to preteklost? Ali se 

spominjaš, ko si bil majben? Če 
bi opisoval sebe, bi napisal: 
"Nekoč, ko sem bil majhen ..." 
Ali si pomislil, da sta bila ma
jhna tudi tvoja mama in oče, pa 
babica in dedek, pa prababica in 
pradedek, pa ... Zapomni si: 
pred vsakim "Bilo je nekoč ..." 
je še eden "Bilo je nekoč 
prav tako kot za vsakim števi
lom lahko stoji še eno število in 
se nikoli ne konča.Ali si to lah

ko predstavljaš? Neskončnost... 
Grozno, kajne? 

Emest M. Gombrih svetuje, 
da se poizkusi postaviti med 
dve ogledali. Videl boš s3ma 
ogledala, ki se vse bolj oddalju
jejo, ki so vse manjša, manj ra
zločna, nobeno pa ni zadnje. 

Prav tako je z zgodovino. Ko 
se sprehajamo v preteklost, 
spoznavamo najprej svojo, nato 
vprašamo stare ljudi, poiščemo 
knjige (v knjižnicah), potem 
pričnemo iskati po starih papir
jih, lističih, pergamentih, po ka
terih so pisali nekoč (te najde
mo v arhivih). Tudi v Ptuju je 
arhiv, kjer imamo spravljene za
pise, stare po več kot par sto let 
in so pisani na pergament, ker 
papirja še niso poznali. 

S pomočjo takili zapisov pa 
ne pridemo daleč v preteklost. 
Tako lahko opazujemo zgodovi
no le 1000, 2000, 5000 let na
zaj. Pred 10.000 tisoč leti pa so 
na Zemlji obstajali prav taki 
otroci kot danes, ki so radi jedli 
dobre stvari (čokolade pa seve
da še niso poznali), prav tako so 
se zaljubljali in se dobivali na 
zmenkih, vendar pisati niso 
znali. Tudi ti otroci so imeli 
starše, babice in dedke in tudi 
oni so lahko rekli: "Bilo je ne
koč ..." Pred 20.000 in 50.000 
leti so ljudje govorili, vendar so 
ogledala preteklosti vedno bolj 

meglena in majhna. Skoraj nič 
se ne vidi več. Vemo pa, da se 
vse nadaljuje v pradavnino, ko 
na planetu Zemlji še ni bilo lju
di. Celo morja in gore niso bili 
videti taki kot danes. Živele so 
živali, take, ki jih danes ni in 
jih ne moreš videti niti v žival
skem vrtu, ker preprosto ne 
živijo več. Da pa so resnično 
živele te živali, so ugotovili ra
ziskovalci, ki so našli kosti ozi
roma okostja teh živali. Si pred
stavljaš, da so se po Zemlji 
sprehajale kot tovornjak velike 
živali in da so bile te še majhne 
proti tistim največjim, katerih 
rep je bil vehk kot pol nogo
metnega igrišča? 

Toda tudi to še ni začetek. 
Več tisočletij se lahko sprehodi
mo nazaj, do časa, ko na Zemlji 
ni bilo ne živali in ne rastlin, ko 
je bila Zemlja "gola in prazna". 
Na njej ni bilo nič, ne grma ne 
drevesa, ne trave in ne zemlje, 
le kamni in morja. Le kaj bi 
nam povedali valovi? Rekli bi: 
"Nekoč je bilo ...". Nekoč je bi
la Zemlja le oblak plina. In pred 
tem? Pred tem ni bilo Sonca ne 
planetov, bile so druge zvezde 
in druga nebesna telesa ... Ven
dar bi tudi ta nebesna telesa lah
ko rekla: "Bilo je nekoč." 

S takimi vprašanji se ukvarja
jo znanosti, kot so astronomija, 
matematika, fizika..., pa tudi 
družbene znanosti, kot so filo
zofija, zgodovina, sociologija... 

Odkar se človek zaveda sebe, 
se sprašuje vedno ista taka 
vprašanja, na katera dobiva 
vedno bolj točne odgovore, 
vendar je še mnogo nepojasnje
nega in čaka na odkritje novih 
znanstvenikov, med katerimi 
boš mogoče tudi ti. 

Pa prihranimo to za pozneje, 
kajti od tega "Bilo je nekoč" se mi 
vrti v glavi. Vrnimo se k Soncu, 
Zemlji, rastlinam in živalim in po
tem k ljudem. (Uh, počutim se, 
kakor da sem prispela domov.) 

Torej: kadar se vprašamo "Kdaj 
je bilo?", se sprašujemo po zgodo
vini. In z zgodovino človeka bomo 
tudi pričeli. 

Nadaljevanje prihodnjič 

Če se postaviš med dve ogledali in skušaš prešteti, kolikokrat 
se vidiš v njih, nikoli ne moreš prešteti do konca. 

Orjaški kuščar diplodok, ki je živel na Zemlji, še preden smo 
obstajali ljudje ali pa naše gore. Bil je neznansko močan, ven
dar čisto nenevaren rastlinojed. 

Nagradno 
turistično vprašanje 

z zadnjimi poletnimi dnevi se vrača tudi naša stalna rubrika "Na
gradno turistično vprašanje". Dopustniški dnevi so za nami, jeseni 
pa se bomo veselili na krajših izletih. Enega bomo pripravili tudi so
delavci rubrike za v.se tiste, ki ste v dobrem letu in pol prejeli nagra
de za pravilne odgovore. Srečko Lovrenčič, koordinator vodniške 
službe v ptujskem Pokrajinskem muzeju, obljublja, da bo izlet ne
pozaben. Kam bomo potovali, naj za zdaj ostane skrivnost. 

Ptujski muzej je letos še posebej 
opozoril nase, ko je pripravil od
mevno razstavo Srečanje z Jutrovim 
na ptujskem gradu. Z vrsto aktivno
stmi pa bo počastil svoj visoki jubi
lej prihodnje leto. Danes vprašuje

mo, katero obletnico praznuje ptuj
ski Pokrajinski muzej leta 1993? 
Odgovore pričakujemo v uredništvu 
Tednika, Raičeva ulica 6, do sobote, 
19. septembra. 

Š o l s k i z v o n e c n a m j e z a u p a l . . 

CIRKOVCE * Teden športa so 
končali v petek s športnim dnevom, 
ko so bile pokalne teicme v nogome
tu in rokometu ter atletski finale. Si
cer pa je bilo živahno tudi med ted
nom, ko so učenci igrali tenis, bad-
minton in šah. 

GORIŠNICA * Učenci danes 
merijo moči v športnih panogah z 
osnovnošolci Domave in Markov-
cev. Jutri ob 15.uri bo svečana otvo
ritev prenovljenega dela šole. Slav
nostna govornica bo Kristina Šam
perI—Purg, v izvršnem svetu odgo
vorna za šolstvo. 

DORNAVA * V Piranu je v šoli v 
naravi ta teden druga izmena učen
cev. V torek so imeli ekološko uro, 
ko so počistili svojo okolico in po 
domovih zbrali stari papir. 

PTUJ * Tudi učenci OŠ Ljudski 
vrt so v tednu športa imeli v petek 
športni dan. Izbirali so med izletom 
na Donačko goro, tenisom in kole
sarjenjem. 

POPRAVEK 
v prejšnji številki Tednika nam 

jo je pri sestavku Poceni nui/ej, 
poceni identiteta na strani 5 zago
del tiskarski škrat. V osmi vrstici 
uvoda je izpadel za besedami štiri 
milijone tekst: "prav toliko jih je 
namenila občina..." V poglavju 
Izguba ali dobiček pa sta v dru
gem odstavku pri naštevanju 
sponzorjev izpadla Gorenjski tisk 
Kranj in Mizarstvo Žlahtič Ptuj. 

Avtorica 
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R I M S K E P O E T O V I O N E 
Med prvim in četr t im stoletjem j e imela 

r imska Poetoviona dokaj pisano etnično po
dobo. Ob italskem prebivals tvu so bili tu še 
romaniz i rani keltski staroselci , t rgovci iz 
vzhodnih in zahodnih provinc ter u radn ik i 
in sužnji z grško govorečega Vzhoda. Zato 
j e bila tudi duhovna podoba ljudi v mestu 
precej raznol ika. Častili so najrazličnejše 
bogove in božanstva. V tej rub r ik i j ih želi
mo bralcem v sliki in besedi predstavi t i na 
poljuden način. Fotografi je: Bine Kovačič. 

SVETE DOJILJE (lat. 
Nutrices Avgustae) 

v Poetovioni, v njeni četrti Vi-
cus Fortunae (Spodnja Hajdina), 
je bilo postavljeno poleg drugih 
(Fortuni, Vulkanu, Veneri, Mitri) 
tudi svetišče svetim Dojiljam, 
prav tako na Zg. Bregu in verjetno 
tudi na Panorami. Postavljali so 
jih zraven mitrejev, tako da je 
vsak od zakoncev lahko častil svo
je božanstvo, Mitro moški, ženske 
pa Dojilje. 

Svetišče na Sp. Hajdini ob I. 
mitreju je bilo majhna kapela, ki 
je ležala v smeri jug—sever in 
imela vhod z vzhodne smeri. V 
neposredni bližini templja je bilo 
najdenih več zaobljubnih reliefnih 
plošč z napisi ali brez njih. Na re
liefih so upodobljene dve ali tri 
osebe. Dojilja sedi vedno na pre
stolu, z dojenčkom na prsih, dve 
pomočnici pa ji prinašata darove. 
Upodobljene so: patera, skodelica 
v obliki školjke, košare s sadjem. 

pleteninaste košare. Svetim dojil
jam so posvečali večinoma moški, 
ki so v stiski žena in za blagor 
svojih otrok prosili za njihovo 
zaščito. . 

Na naši fotografiji lahko pod re
liefom preberemo napis, posvečen 
vzvišenim dojiljam. Za blagor si
na Fuscinija sta ga postavila Exu-
perat, avgustal (sve-čenik) me
stnega poetovionskega sveta, in 
hčerka Honorata, ko sta izpolnila 
zaobljubo. Relief je bil najden na 
Panorami in je iz 3. stoletja. To in 
mnoge druge posvetilne plošče si 
lahko ogledate v lapidariju Pokra
jinskega muzeja Ptuj. 

Čaščenje vzvišenih dojilj je osta
nek keltske kulture na tem ob
močju; reliefne plošče se pojavljajo 
satno na Ptuju in kažejo na to, da 
imamo opraviti z lokalnim božan
stvom. Drugod po rimskem cesar
stvu so na reliefih predstavljene po 
tri stoječe ali sedeče osebe, ki 
držijo v rokah košarico s sadjem, in 
jih imenujemo Matrone. 

KasnoantičnI grob, ki ga je na Panorami na Ptuju odkril arheo
log Ivan Tušek, je bil sestavljen iz sekundarno uporabljenih 
posvetilnih marmornih plošč s prikazi svetih dojilj. Dojnica je 
upodobljena na desni strani, pomočnici levo od nje. 

NCL£OALi$Č£ NA iPODEŽEUU iN LJUDSKA ICRili 

Radijske in televizijske igre 
ne bodo nikoli nadomestile 
vaških gledališč 

Nenavadno , nerazumlj ivo, že skoraj grešno j e , da se v vseh 
teh dolgih letih ni nihče lotil raziskovanja fenomena gledališča 
na podeželju. Toliko bol j , ker so gledališke skupine na vasi, ki 
imajo nekaj desetletno, tudi stoletno tradicijo. Letos se j e tega 
lotila Zveza ku l tu rn ih organizacij Slovenije. Avtorica in pobud
nica tega pro jekta je Metka Zobec, s t rokovna sodelavka Zveze 
za gledališče. Pr i pro jektu sodeluje etnologinja, avtorica mno
gih narodopisn ih monografi j dr. Mari ja Makarovič , raziskoval
no delo, ki j e šele na začetku, pa j e v vasi Čemšenik opravila 
absolventka sociologije kul ture na Filozofski fakulteti Maja Lo
gar. Raziskovalni projekt bo predstavljen na festivalu podežel
skih gledališč, ki bo v Zasavju 19. in 26. sep tembra . 

O tem, kako se srečuje z 
vaškim gledališčem, dr. Marija 
Makarovič pravi: " Pri svojem 
strokovnem delu se zlasti tedaj, 
ko zbiram gradivo za etnološko, 
narodopisno monografijo posa
mezne vasi in sem zato v dolgo
trajnejših in tesnejših stikih z 
vaščani, praviloma vedno znova 
srečujem z domačini, ki so v 
mladosti ali zrelih letih sodelo
vali v domačih gledaliških sku
pinah. Vedno znova pa moram 
ugotavljati, da je tovrstna de-

Maja Logar 

javnost zaradi več vzrokov v 
obdobju po drugi svetovni vojni 
če že ne dramatično zamrla, pa 
vsaj životarila. Kjer pa je le 
živela naprej, je le po zaslugi 
upornih domačih igralcev in 
režiserjev. 

Vedno znova tudi ugotavljam, 
da je igralcem in gledalcem do
mače gledališče veliko pomenilo. 
Naj povzamem besede ene mno
gih ljudskih igralk, poljanske ba
bice Mete Štaudeharjeve, ki je vse 
do druge svetovne vojne sodelova
la kot režiserka in igralka v Pred-
gradu ob Kolpi: 'Ni vsakdo sposo
ben sodelovati pri predstavah na 
odru. Zato so bili tisti, ki so bili 
sposobni, toliko bolj ponosni sami 
nase. Kdor je bil le enkrat pohval
jen, da je dobro igral svojo vlogo, 
temu je oder pomenil zelo veliko. 
Ves trud je bil pozabljen, ako je 
prireditev dobro uspela. Nam 
igralcem in tistim, ki so nas gleda
li, je bilo lepo.' 

Po vsej verjetnosti nisem preti
rano napisala v eni svojih knjig, 
kjer med drugim vrednotim tudi 
pomen domačih odrov, da radijske 
in televizijske igre ne bodo nikoli 
nadomestile in nikoli vzbudile 
skupnostnega vzdušja in razpo
loženja, ki so ga lahko na do
mačem odru vzbudili domači 
igralci. V zadnjih letih se ponekod 
v evropskem prostoru krepi zani

manje za pretekla in današnja gle
dališča. V Miinchnu je bila aprila 
1986 zelo odmevna razstava z 
zgovornim naslovom So ein Thea-
ter. Spremljal jo je tudi katalog, 
neke vrste zbornik prispevkov o 
amaterskih gledališčih na splošno, 
o prostoru za takšna gledališča, 
vrsti gledaliških skupin, o predsta
vah igralcev o sebi in igri, vse do 
ugotavljanja o vzpodbujanju ali 
mačehovskem odnosu do amater
ske gledališke dejavnosti. 

In kako je glede tega pri nas? 
Tako rekoč v vsakem krajevnem 
zborniku, ki je posvečen krajevni 
zgodovini, pišejo amaterji ali stro
kovnjaki tudi o amaterski gleda
liški dejavnosti. Na splošno nava
jajo le najbolj splošne podatke o 
ustanovitvi gledališča, igralcih in 
vrstah iger. O družbenem pomenu 
igranja zvemo bore malo. Izjemo
ma je dr. Marija Stanonik, etnolo
ginja in slavistka, posegla tudi v 
doslej neobravnavane pomene do
mačega odra s svojim člankom 
Portret vaškega gledališčnika. Pri
trditi pa moramo tudi misli kolega 
Jurija Fikfaka, da je potrebno iz 
različnih zornih kotov raziskati 
amatersko gledališko dejavnost tu
di pri nas." 

Maja Logar je terensko delo 
opravila v Cemšeniku, vasici, ki je 
geografsko vezana na Zasavje, 
kjer bo festival podeželskih gleda
lišč, pa tudi zaradi dolgega obsto
ja tamkajšnjega Prosvetnega 
društva, ki ima zelo aktivno dram
sko skupino. O svojih raziskavah 
pravi: "Izhajala sem s stališča, da 
je gledališče zelo kompleksna 
umetnost strogo omejenega in hip
nega značaja in se odločila za so
ciološko razčlenitev na njene bi
stvene komponente. Pri tem me je 
zanimalo sestava publike, gleda
liških ustvarjalcev, funkcija gleda
lišča in njegov notranji sestav, 
vendar sem kljub diferenciaciji 
upoštevala strukturno povezanost 

Dr. Marija Makarovič 

in vplivanja. Samo tako sem lahko 
ohranila značilno posebnost 
vaškega gledališča kot edinstvene
ga fenomena odrske umetnosti. 

Moj namen je poudariti, da je 
kultura sociološko in antropološko 
enoten družbeni pojav in to ne 
glede na sfere njenega dogajanja. 
Razlikovanja nastopajo le v razvi
janju dodatnih sestavin znotraj po
sameznih lokalnih skupnosti in 
družbenih skupin. Oblikuje se to
rej lastni prostor, ki se mu vaško 
gledališče prilagaja. Popolno in 
učinkovito lahko fukcionira samo 
znotraj teh meja, zunaj njih pa le 
delno ali pa sploh ne. Značilnost 
podeželskega gledališča izhaja iz 
organiziranosti same vaške skup
nosti, njene relativne homogenosti 
in večjega pomena osebnih 
družbenih odnosov, običajev, tra
dicije. Oder uspe ločiti igralca od 
gledalcev le prostorsko. Za vsako
gar, ki se pojavi na odru, se ve, 
kdo je, kaj počne v zasebnem 
življenju, in ve se tudi, da se bodo 
še srečevali. Za vaško gledališče 
je izjemno pomembno, da tako 
igrana predstava kot njena publika 
izhajata iz istih kultumociviliza-
cijskih, emo- in sociookvirov. 

Sicer na je vaško gledališče tre
ba obiskati, šele potem ga vidimo, 
domačini ga občutijo..." 

Kaj je torej vaško gledališče? 
Odgovor je tudi v besedah enega 
od anketirancev v raziskavi: "....V 
našem življenju nastopa prazen 
prostor, primanjkljaj, ki se mora 
zapolniti. Razlika je samo v zapol
njevanju — mi igramo ... " NaV 



OD 14. DO 21 . SEPTEMBRA -
TEDEN BOJA PROTI KAJENJU 

CIGARETA-
najbolj razširjena 
droga v Sloveniji 

AKTIVNOSTI V O K V I R U TKDNA BOJA PROTI KAJKNJU 
P O D NASLOVOM NE KADIM — / D R A V O ŽIVIM • V PTU
JU O D P R L I R A / S T A V O O ŠKODLJIVOSTI KAJENJA 

Dr. Marija Djurdjevič, predsednica Zveze društev nekadilcev 
Slovenije, je govorila ob odprtju ptujske razstave. 

V Sloveniji se krepi nekadilsko 
gibanje — trenutno je registriranih 
že sedem društev. Med tistimi, ki so 
tik pred registracijo, je tudi ptujsko. 
Čeprav deluje šele od marca, je do
kaj aktivno. Prizadeva si, da bi v 
svoje vrste pridobilo vse, ki odklan
jajo tobačno opojnost in si prizade
vajo za zdravo življenje brez cigare
te. Sedež ima na Rimski ploščadi 
24, pri samopostrežni trgovini Rim
ska peč. Prostore jc dobilo v brez
plačno uporabo za eno leto od kra
jevne skupnosti Borisa Ziherla. 

V tednu boja proti kajenju, ki po
teka od 14. do 21. septembra pod 
geslom Ne kadimo — zdravo živi
mo, je ptujsko društvo pripravilo 
razstavo o škodljivostih kajenja. V 
sliki in besedi so o tem razmišljali 
otroci v vrtcu ter učenci osnovnih 
šol Mladika, Olge Meglic in Ljudski 
vrt. Posebno pozornost na razstavi 
vzbuja plakat letošnjega tedna z ori
ginalnimi podpisi najboljših 
smučark, ki so se udeležile tekrno-
vanja za zlato lisico. Ta plakat je 
Zveza društev nekadilcev razstavila 
tudi na olimpijskih igrah v Barcelo
ni, kjer je prav tako vzbudil veliko 
zanimanje. Ptujsko društvo je v ok
vira svojih aktivnosti v tednu boja 
proti kajenju delilo tudi lističe z 
opozorili o škodljivostih kajenja. V 
tem tednu pa si je prizadevalo prido
biti čimveč novih članov, zlasti še 

Ni pudrnica, to je žepni pe
pelnik. Foto —OM 

učiteljev in zdravstvenih delavcev. 
Slednji so že prejeli zahtevo Zdrav
stvenega sveta Slovenije, da naj ne 
kadijo v prisotnosti bolnikov. Poseb
ne naloge so naložili tudi Zdrav
niškemu draštvu in Zdravniški zbor
nici. Sicer pa vsi, ki si prizadevajo 
za zdravo življenje — življenje brez, 
cigarete, nestrpno pričakujejo zakon 
o omejevanju porabe tobačnih izdel
kov, Id je že v vladni proceduri. Ta 
bo med drugim prepovedoval proda
jo tobačnih izdelkov zunaj trafik, re
klamo za cigarete in prodajo cigaret 
otrokom, ki še niso stari šestnajst 
let. Na vsaki cigaretni škatlici naj bi 
bilo tudi zapisano, katere škodljive 
snovi vsebuje cigareta ifi da je ka
jenje zdravju škodljivo. 

Tudi cigaretnih ogorkov naj bi 
več ne metali po tleh. Trenutno se 
na mestnih ulicah in trgih srečujemo 
le še z njimi, papirje in drugo nam 
je že uspelo 'pomesti'. V ptujskem 
Turističnem informacijskem centru 
si prizadevajo, da bi Ptujčane in 
druge opozorili tudi na to, da ciga
retnih ogorkov ne mečemo na tla, 
ampak v za to postavljene pepelnike 
oziroma v žepne pepelnike, ki jih 
razviti svet že pozna. Pobuda je, da 
bi se tudi zakonsko opredelilo, da 
ima tisti, ki kadi, obvezno tudi žepni 
pepelnik. 

Ptujsko dmštvo nekadilcev je 
svoje aktivnosti v okviru tedna boja 
proti kajenju izpeljalo tudi zaradi 
velikega razumevanja predsednika 
Skupščine občine Ptuj Vojteha Ra-
jherja, podjetja Petlja, aranžerja Sa
va Djuroviča, cvetličarne Roža, 
knjigoveznice Ota Ašenbrenerja in 
ptujskega Turističnega informacij
skega centra, ki je lepil nalepke 
Zdravo živimo — ne kadimo na svo
je pisemske pošiljke. 

Razstava v okviru tedna boja 
proti kajenju je na ogled v raz
stavišču v Mestni hiši do 23. sep
tembra. ^ Q 

V AŠKERČEVI 1 V PTLJIJ odprli zasebno specialistično 
kardiološko internistično ambulanto 

Zametek zasebnega 
zdravstvenega zavoda 

s sobotne otvoritve. Foto Kosi 
v dvesto let stari hiši v A.škerčevi 

ulici 1 v Ptuju je podjetje za zdrav
stvene dejavnosti MODMRD uredilo 
prvo zasebno specialistično kardio
loško internistično ambulanto v ptujski 
občini. Ustanovila sta jo Anton Moditc 
in dr. Stanko Janiekovič. Anton Mo-
dlic j e las tn ik pros torov in o p r e m e , 
dr. S t a n k o J a n ž e k o v i č pa d irektor 
s k u p n e g a podje t ja in zdravn ik v tej 
novi spec ia l i s t i čn i a m b u l a n t i . 

Od ideje do realizacije sta pretekli 
dve leti. Ambulanta je zametek bo
dočega zasebnega zdravstvenega zavo
da. V njej bodo delali vsak delovni 
dan, en teden v mesecu pa tudi popol
dan. Natančen umik bo znan do 20. 
septembra, ko bodo tudi pričeli na
ročati bolnike. Ambulanta bo uradno 
pričela delati 1. oktobra. 

Anton Modlic in dr. Stanko Janže
kovič sta se odločila pomagati tudi ne
zavarovanim in revnim občanom ptuj
ske občine: na določen dan jih bodo 
pregledali brezplačno. Prva za.sebna 
specialistična kardiološka intemistična 
ambulanta je sodobno opremljena. 
Med drugim ima specialni aparat za 
ultrazvočni pregled srca, ki ga doslej v 
ptujskem zdravstvu še ni bilo. 

Dr. Stanko Janžekovič je o svoji 
odločitvi za zasebno prakso povedal: 
"V zasebnem delu vidim večje možno
sti za razvoj kardiološke dejavnosti, 
lažje bom uresničeval svojo vizijo raz
voja te dejavnosti. Zasebna praksa je 
zame velik izziv; zanjo sem se odločil 
tudi zaradi krize v zdravstvu, ki vse 
predolgo traja in že ovira njegov raz
voj..." MG 

Jože Mančec Mestna občina Ptiu 
UVOD 

Predstavljeno gradivo je de
lovno in ga ponujamo v okviru 
krajevnih skupnosti mesta Ptuj 
pri oblikovanju lokalne (krajev
ne) samouprave, ki jo opredel
juje nova slovenska ustava. Je 
le prispevek k usklajevanju šte
vilnih pogledov in stališč, ki se 
pri tem pojavljajo, namen pa 
čim boljša in učinkovita mestna 
občina Ptuj. 

Lokalno (krajevno) samou
pravo je potrebno razumeti kot 
proces demokratizacije v slo
venski državi. Evropska listina 
o lokalni samoupravi, ki jo je 
sprejel Svet Evrope leta 1985, 
postavlja pravico do lokalne sa
mouprave kot enega ključnih 
demokratičnih načel. Le—ta naj 
bi ljudem omogočila, da bi lah
ko na kar najbolj enostaven in 
učinkovit način urejali svoja 
vsakodnevna opravila in obvez
nosti, življenjske in bivalne 
probleme v kraju bivanja. Nič 
ne bi bilo napak, če bi latinsko 
besedo lokalen prevedli v lepo 
slovnsko besedo krajeven in bi 
tako govorili o krajevni samou
pravi in o krajevni skupnosti. 
Tako bi lažje razumeli, da pri 
vsem tem ne gre za delitev da
našnje občine kot elementa 
države na manjše občine, am
pak da gre pravzaprav za 
združevanje današnjih krajev
nih skupnosti. Marsikatera kra
jevna skupnost je tako terito
rialno kot tudi po vsebini nalog, 
ki jih opravlja, lahko dobra 
osnova za bodočo občino. 

ZAKONSKE OSNOVE 
23. decembra 1991 je Skup

ščina Republike Slovenije spre
jela novo ustavo, ki kot enega 
svojih temeljnih načel uvaja 
koncept lokalne oz. krajevne sa
mouprave. Podrobneje naj bi to 
vprašanje urejal zakon. Delov
no gradivo tega zakona je bilo 
objavljeno v Poročevalcu z dne 
30. marca 1992. 

ELEMENTI LOKALNE 
SAMOUPRAVE 

Občina, mesto in pokrajina so 
elementi lokalne samouprave. 
Vsi skupaj tvorijo celoto siste
ma lokalne samouprave in zato 
jih je potrebno obravnavati sku
paj v medsebojni in vzročni po
vezanosti. Občina kot ten^ljna 
lokalna skupnost se ustanovi na 
širšem geografsko zaokroženem 
območju. Pokrajina pomeni 
drugo stopnjo lokalne samou
prave. 

LSTANOVITEV OBČINE 
IN NJENE NALOGE 

Občina obsega območje na
selja ali več naselij, ki so pove
zana s skupnimi potrebami in 
interesi prebivalcev in je spo
sobna opravljati naloge, ki izha
jajo iz sistema lokalne samou
prave. Vprašanje postopka do
ločitve območja posamezne 
občine je različno — od 
splošnega referenduma do do
ločitve občinskih meja v repu
bliškem parlamentu. 

Naloge občine so določene s 
splošno klavzulo z negativno 

enumeracijo, kar pomeni, da je 
občina pristojna za vse javne lo
kalne zadeve, ki se nanašajo na 
življenje in delo prebivalcev na 
njenem območju, razen tistih, 
za katere tako izrecno določajo 
ustava in zakoni. 

FINANCIRANJE OBČINE 
Občina ima svoje vire finan

ciranja. Le—ti določajo njen 
dejanski položaj. Poleg lokalnih 
davkov je pomemben del sred
stev lastno premoženje in nje
govi dohodki, zato je občina 
opredeljena tudi kot samostojna 
gospodarska enota. 

ORGANI OBČINE 
Organi občine so občinski 

svet, občinski odbori, župan in 
uprava. Neposredne oblike so
delovanja občanov pri izvajanju 
občinske oblasti so zbor 
občanov, referendum in ljudska 
iniciativa. 

TERITORIALNA 
OPREDELITEV MESTNE 
OBČINE PTUJ 

(22. teza) Mesto, kjer je po
trebno enotno prostorsko in ur

banistično urejanje, zadovolje
vanje komunalnih potreb in pla
niranje družbenoekonomskega 
razvoja, ter mesto, ki ima pose
ben pomen za širšo okolico za
radi svoje gospodarske struktu
re, kulturnih institucij, promet
nega položaja ali velikega števi
la prebivalcev, se ustanovi kot 
mestna občina. 

Izhajajoč iz teh tez mora me
stna občina obsegati celotno 
mestno področje, poleg tega pa 
so vanjo vključena tudi ob
močja, ki ne morejo biti zao
krožena v sosedne občine. 
Občinska meja praviloma ne 
sme sekati katastrske občine. 

SEDANJE STANJE 
Mesto Ptuj je središče ene naj

večjih občin v Sloveniji, saj obči
na meri 645 km2 in šteje 70.000 
prebivalcev. Ptuj ima s svojimi 11 
krajevnimi skuponostmi 18 193 in 
2 418 ha površine. Vse krajevne 
skupnosti razen Spuhlje so izrazi
to mestnega značaja. Krajevna 
skupnost Rogoznica (nemestna) je 
v delih (naselja Nova vas, Žabjak, 
Rogoznica — ta se z odlokom SO 
Ptuj v letu 1992 priključijo k na
selju Ptuj) povsem urbana in or
gansko povezana s Ptujem. 

Zaradi. velikega podeželskega 
območja v okviru ptujske občine 

je bila in še je specifična urbana 
problematika relativno zaposta
vljena oz. izenačena z manj kon-
fliktnimi območji občine. 

DOLOČITEV MESTNE 
OBČINE 

Izhajajoč iz pravil za oblikovan
je nove občine bi lahko novo me
stno občino opredelili v teh mejah 
(priloga 1) 

Površ./ha Prebiv. 

Drugi predlogi: Dr. Vrišer je v 
svojem gradivu (glej Poročevalec 
s 30. marca 1992) začrtal mestno 
občino Ptuj v okviru sedanjih K S 
mesta Ptuj, KS Rogoznica in KS 
Grajena. Poleg mestne KS predvi
deva še 11 občin. 

Predsedstvo SO Ptuj v svojem 
gradivu z dne 27. februarja 1992 v 
dveh variantah, ki govorita o 8 no
vih občinah, oblikuje mestno 
občino Ptuj v okviru današnjih KS 
mesta Ptuj, KS Hajdina, KS Ro
goznica in KS Grajena oziroma v 
mejah KS Ptuj, KS Rogoznica, KS 
Grajena, KS Hajdina, KS Markov-
ci in KS Videm (del.) 

Nadaljevanje prihodnjič 

MESTNA OBČINA PTUJ: 

Nova celostna podoba mesta Ptuja 
Devetega septembra je predsednik ptujskega izvršnega 

sveta Branko Brumen na Mestnem trgu 1 v Ptuju (Mest
na hiša) namestil prvo hišno tablo v okviru nove cch)stne 
podobe mesta Ptuja. Tabla je bela s črnim robom in ima 
ptujski grb. 

Nova celostna podoba mesta 
je sestavni del strategije razvoja 
turizma na Ptuju. V starem me
stnem jedru bodo vse ulice in 
hiše dobile nove table — name
stili bodo tristo novih hišnih 
številk. Še ta mesec bodo posta
vili table za označevanje kultur

no v̂a napisna tabla za eno od 
ptujskih ulic. Foto: OM 

nih spomenikov; devetnajst jih 
bo, od tega sedem samostojno 
stoječih, dvanajst pa jih bodo 
namestili na objekte. Izdelal jih 
je Emo Celje. Na vseh turi
stičnih tablah bo modoficiran 
ptujski grb. Vhodne in napo-
vedne obcestne table bodo po
stavili ob vhodu v mesto Ptuj in 
ob vhodu v občino. Teh tabel bo 
šestnajst. 

Novo celostno podobo Ptuja 
bodo predstavljale tudi zastave. 
Najprej bodo obesili deset veli
kih srednjeveških zastav na Ma
riborski cesti in bodo napove
dovale prihod v Ptuj. Občinski 
minister za turizem Peter Ve-
senjak je povedal, da bodo sto 
zastav obesili tudi na ptujski 
most, da bodo poživile pogled 

Branko Brumen montira prvo novo ulično tablo. 

na veduto Ptuja. Topa je odvi
sno od denarja. Uresničevanje 
projekta nove celostne podobe 
Ptuja je doslej stala okrog dva 
milijona tolarjev. Gre za dogo

vorjeno porabo v okviru občin
skega proračuna. V kratkem bo^ 
Ptuj dobil svoj plakat, pripra
vljajo pa tudi nov prospekt. 

MG 
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Udeleženci ptujske 'triglavske ekspedicije' 

TRIDNEVNA ODPRAVA PD PTUJ IN ČLANOV KO
MORNEGA IVIOŠKEGA PEVSKEGA ZBORA • 
ZAČETEK PROSLAVLJANJA 40-LETNICE ZBORA • 
NAJMLAJŠI NA TRIGLAVU 8-LETNI MARTIN 
PELCL (PREDSEDNIKOV SIN), NAJSTAREJŠI KO
MAJ 57-LETNI PEVSKI SOLIST FELIKS POLANEC • 
KLJUB NEURJU VSI ZDRAVI V DOLINO 

Na Kredarici smo srečali Milana Kučana In druge s slovenske
ga vrha 

Sobota, 29. avgusta , nekaj 
pred šesto uro . Ko se zbiramo 
na ptujskem avtobusnem posta
jališču, se v rahli poletni megli
ci prebuja lepo sončno jutro. 
Spet eno tistih, ki smo jih bili 
vajeni v tem peklenskem 
sušnem obdobju, kakršnega še 
ne pomnimo. Vodja tridnevne 
ptujske "odprave" na slovenski 
vrh Tone Purg (predsednik Pla
ninskega društva Ptuj) takoj po 
odhodu vsem 53 planincem (no-
vopečenim in prekaljenim) 
predstavi pet vodnikov in vod
nico. Kmalu se spoznamo tudi 
pobliže. Skoraj sami stari znan
ci s tujskih ulic ter nekaj otrok, 
ki so tako kol mi nestrpni in ra
dovedni,kaj nas čaka v gorah. 

Kot bi trenil smo v trojan
skem klancu, Ljubljano obvozi-
mo mimogrede in že se odpre 
čudovit pogled na najpri-
vlačnejši del slovenske dežele: 
desno kamniški in karavanški 
vrhovi, spredaj in levo pa v dal
javi Julijci skrivajo naš visoki 
troglavi cilj, skrivnostno zavit v 
meglo. Ko Tone Purg preverja, 
kdo se odpravlja na Triglav 
prvič, niti ne slutim, kaj ima za 
bregom... 

Nenadoma se levo zalesketa 
Blejsko jezero in že se mimo 
Zatmika vzpenjamo Pokljuki v 
objem. 

Ob hotelu Šport najdemo nekaj 
klopi ter si odvežemo in napolni
mo duše. Oskrbimo se s pitno vo
do, nato pa se odpeljemo zadnje 
tri, štiri kilometre proti Rudnemu 
polju. Prah in trda vožnja nas opo
zorita, da je konec asfalta in 
začetek dolge "trnove" poti. 

GORA NI NORA... 

Startamo z višine 1340 m, torej 
je pred nami dober kilometer in 
pol vzpona. Razdelijo nas v tri 
skupine, da nas vodniki na čelu in 
repu kolone lažje obladujejo. Ne
kateri preslišimo zadnje napotke, 
da so potrebne v čevljih vsaj dvoj
ne nogavice, za kar nam je pozne
je krvavo (beri žuljavo) žal. Že ob 
prvih korakih navkreber bodrimo 
drug drugega in se nasmejimo 
kakšni Fričevi šali. A ko se ozka 
skalnata planinska pot vse bolj 
stnno dviga skozi pokljuške goz
dove, kmalu zasopemo in na naših 
čelih se pojavi prvi znoj. Komaj 
čakamo na ukaz od zgoraj: "Pet 
minut počitka". Kje je voda, po
mislim, in že slastno požiram. 

"Počasi, fant," slišim od zadaj, 
"kje je še Triglav". Smeh... 

Prve minute počitka so zame 
kot sekunde, kajti naša gorska 
kača se kmalu spet vije mimo pla
nine Konjščice proti Studorskemu 
prevalu. Na srečo sonce neha pri
pekati in kmalu zaveje rahel ve-
trič, ki nam pot v mnogočem lajša. 

Po kakšni urici hoje obstanemo 
ob veliki leseni tabli z napisom 
Triglavski narodni park in se 
odžejamo v bližnjem, že skoraj 
usahlem gorskem potočku. "Dober 
dan," ponavljamo ob srečevanju s 
planinci in presenečeni strmimo v 
triatlonce, ki nas prehitevajo nav
kreber. Na levi daleč spodaj v do
lini uzremo Bohinjsko jezero, 
pred nami pa se iz megle sra
mežljivo dviguje Triglav. Kako 
čudovit pogled, da človek rad po
zabi na vse hudo! 

Še nekaj zavojev in po krepkih 
treh urah hoje si privoščimo daljši 
počitek ob Vodnikovi koči. 

Med malico se večkrat ozrem 
proti "njegovemu veličanstvu". 
Daleč je še in tako nemogoče se 
mi zdi, da bi bil kdaj tam na vrhu 
tudi jaz. Vzamem daljnogled in ra
zločno vidim, kako se po grebenu 
Malega Triglava vije kolona proti 
vrhu. Srečneži, pomislim, kmalu 
bodo na cilju. Potem pogledam 
malo nižje proti Planiki, ki je cilj 
našega prvega dne pohoda. Tudi 
okrog koče je polno ljudi. Desno 
je videti rob Triglavskega doma 
na Kredarici, kamor smo bili na
menjeni, pa so nam odsvetovali, 
kajti bil je popolnoma zaseden za
radi akcije Slovensici vrfi na slo-
venske?n vrhu. 

Potem nadaljujemo. Veter je vse 
močnejši, pa tudi strmina. Pojavi
jo se prve jeklene vrvi in klini. 
Prvi strah ob pogledu v prepad 
pod seboj je premagan. Ko posta
ne vse že skoraj nadležno, za-
slišim zgoraj vriskanje in živžav. 
Zadnji trenutek smo pri koči. Ko v 
Planiki popadamo na skupna 
ležišča, nastane zunaj sodni dan: 
treskanje in grmenje, sunki vetra, 
da komaj zdržiš tistih nekaj me
trov od doma do depandanse. Po 
toplem čaju in večerji iz nahrbni-
ka (posamezniki so si privoščili 
dobrote planinske kuhinje) nekate
ri takoj ležejo k počitku. Pevci 
Komornega zbora pa se kljub 
utrujenosti zberemo v gostinski 
sobi in zapojemo nekaj pesmi. 
Presenečeni nazdravimo sivemu 
pinotu iz ptujske vinske kleti, ven
dar zelo previdno, kajti čaka nas 
naporen dan. Kljub gnnenju in 
bliskanju kmalu zaspimo kot ubiti. 

PROTI VRHU 

Nedelja, 30. avgusta: Nekaj po 
šesti zaslišim vodnika, kako nas 
poziva k vstajanju. Krivica, ko bi 
še kako spal kot vsako normalno 
nedeljo. Ko se pretegnem, me 
zbode po celem telesu, zdi se, da v 
vsaki mišici posebej. Groza me 
obda tudi ob pogledu na žuljave in 
obvezane pete. Kmalu me dvigne 
vonj po toplem čaju z dodatkom iz 
sliv. Vodniki sklenejo, da nas 
kljub nemimi noči spravijo na vrh 
Triglava, ki je še vedno zavit v 
meglo. Občasni sunki vetra marsi
koga spravijo v zadrego, zato se 
vodja odprave hitro odloči, naj 
vsak presodi svoje sposobnosti. V 
desno kolono naj stopijo tisti, ki 

so za vrh, v levo pa tisti za dolino. 
Kolona za vrh je vse večja, med 
njimi so prav vsi otroci, ki jih za
radi varnosti vodniki navežejo. Ne 
oklevam več, kajti prva skupina je 
že krenila. Kar bo, pa bo. 

Stopim v drugo skupino in brž 
preštejem 53 bodečih pičic, pik in 
PIIK, ko se meglice nenadoma raz-
pcxlijo in sonce obsije mogočnega 
triglavega lepotca v vsej njegovi 
veličastnosti. To nas ob odhodu 
proti vrhu prijetno vzpodbuja. Ura 
in tričetrt hoje je pred nami ter vsaj 
nekaj deset klinov in kdove koliko 
metrov jeklene vrvi. Pa gre — 
začuda, prav lepo nam gre. Dvakrat 
ali trikrat za minutko počijemo, a 
neznana sil^ nas žene v višave. 
Vsaka stopinja je nekaj novega, 
vznemirjajočega, skrivnostnega; in 
vsaka stopinja je bliže cilju. 

Kmalu smo na Malem Triglavu 
in pod sabo zremo v Triglavski 
dom na Kredarici, ob katerem je 
baje polno slovenskih direktorjev 
in najvišjih politikov. Nas pa sili 
naprej. Hodimo po najbolj nevar
nem delu poti. Le slab meter stene 
je na voljo za hojo, levo in desno 
globok prepad. Še dobro, da se 
človek lahko oprime jeklene vrvi, 
sicer bi ga občasni simki vetra lah
ko spravili po bližnjici v dolino. 
Nahrbtnika skoraj ne čutim več in 
težko se srečujemo s tistimi 
srečneži, ki se že vračajo z vrha. 
Med njimi kmalu opazim dva go
spoda iz ptujskih vinskih kleti. To
ne Skaza in Andrej Sajko mi 
sežeta v roko in z veseljem jima 
čestitam za osvojeni vrh. Torej ni 
več daleč. Spet se v trenutku poja
vijo megle, da človek ne vidi pet 
metrov pred seboj. Hodim in se 
držim jeklenih vodil. Tuintam me 
stisne pri srcu ob pogledu na spo
minske plošče, kjer so nesrečneži 
umrli zaradi udara strele ali 
zdrsnili v prepad. Naenkrat me 
zdrami močan živžav in kriki ve
selja. Brž jo potegnem, ko se na
pol v megli nekaj zasveti: Aljažev 
stolp. Lice se mi raztegne v na
smeh zadovoljstva in pozabim na 
vse muke, ko zaslišim zborovske
ga tajnika Petra Ileca, ki mi prvi 
seže v roko. Objamemo se si vsi 
povprek čestitamo. Pogledam na 
uro: 9 in 43 minut. To gre v našo 
zgodovino, tako kot nedelja, 30. 
avgusta 1992. 

Veter postaja vse močnejši in za 
nekaj minut razpiha meglo na 

vrhu. Brž se slikamo, in medtem 
ko opravljajo krst za vse novo-
pečene komornike, zapojemo: Oj 
Triglav, moj dom, kako si krasan... 
Lepo zazvenimo, čeprav je okrog 
nas praznina. Brž nazdravimo s 
pozno trgatvijo iz ptujskih vinskih 
kleti, kajti vodniki nas opozarjajo 
da nam grozi nevihta. Pohitimo z 
žigosanjem spominskih razgled
nic, ko nas pozdravijo prve, sicer 
redke kaplje. 

PEKLENSKI SPUST 

Ker zavijam fotoaparat v vrečko 
in ga shranim v sredino nahrbtni
ka, ostanem zadnji v svoji skupini. 
Takrat zagrmi in se zabliska. Tega 
me je resnično strah, še zlasti ko 
se pospešeno spuščam mimo dru
gega dela spominskih plošč pone
srečencem. Pomislim na svoja 
otroka, ki sta daleč pred menoj, in 
stisnem pesti v upanju, da sta v 
dobrih rokah. Dež, prava nevihta 
nastane. Krčevito se oklepam mo
krih klinov in vrvi, da mi ob sun
kih vetra ne bi zdrsnilo. Občasno 
pogledam pod sebe. Groza, skoraj 
navpično navzdol in skalam ni vi
deti konca. Mokri smo kot miši, 
ko zaslišim v otroški navezi prvi 
jok. Vodnik Janez jim vliva pogu
ma: "Gremo, gremo, saj bo šlo, le 
dobro se primi..." Meter za me
trom, huje je kot vzpon, povrhu 

tega pa še neurje. Tudi nog skoraj 
ne čutim več, le ko se primem 
zanje, čutim, da so ledeno mrzle. 
Nevihta po debeli polovici ure 
počasi popusti, a dežuje še naprej. 
Pika v obraz in brije. Človek ne 
more verjeti, da se je še malo pred 
tem potil od vročine. In prav mi 
moramo po dobrih dveh mesecih 
naleteti na prvi dež!? 

Pod nami zagledam melišče. 
Hujše je mimo, si rečem, ko za
gledam starejšega sina Aljošo, ki 

ga pošljejo povedat, da se njihova 
skupina vrača po najkrajši poti v 
Planiko. Ker se vodnik Janez s 
tem ni strinjal, jo skupaj z nezna
no skupino planicev mahnemo 
proti Tržaški koči na Doliču. Dež 
počasi preneha in začne nas hladi
ti. Hodimo kot naviti in kamen se 
mi odvali od srca, ko med skalov

jem zagledam konjske fige. Trno
va pot je za nami, kajti v dolino 
vodi ozka stezica. In če jo zmore
jo konji, jo bomo verjetno tudi 
mi... 

Po dobrih dveh urah hoje zagle
dam kočo na Doliču, desno od nje 
pa se po nevihti odpira mogočno 
lepa dolina Trente. Po čajnem 
okrepčilu se vsevprek preo
blačimo. Mokra oblačila visijo 
okrog nas. In čeprav je vse skupaj 
neprijetno, so naša srca ponosna. 
Prvič na Triglavu, pa še v takšni 
nevihti. Bravo mi! 

POT SE VLEEEEECE 

Ko se nam priključijo tisti, ki so 
našli zavetje v Planiki, kmalu kre
nemo naprej čez Hribarice v Doli
no sedmerih jezer. Čeprav se nam 
ponuja čudovit pogled, postajamo 
utrujeni; vsaj nekateri. Pot po do
lini se vleče, čeprav je bilo ob 
začetku napisano, da je do Koče 
pri sedmerih jezerih (1683 m) le 
dve uri hoda. A tudi to dočakamo. 

Udobje nas preseneti. Tekoča vo
da iz pip, angleško stranišče in 
udobne postelje, da o vampih in 
joti iz kuhinje ne govorimo. Člo
vek bi tukaj kar ostal. Po večerji 
se spet zberemo in preženemo 
grenke spomine s haloškim vi
nom. Le od kod neki se je spet 
našlo sedem ptujskih buteljk, ko 
pa v koči ponujajo le vipavska vi
na? Pesem za pesmijo nas dobe
sedno uspava in nekateri zakinka-
mo kar za mizo. 

Ponedeljek, 3Lavgust: Spet nas 
neusmiljeno vržejo na noge ob 
šestih. Prvi jutranji pogled skozi ok
no v čudovito zeleno triglavsko je
zero ter na vrhove nad njim ublaži 
vsa zbadanja v mišicah in žuljavih 
nogah. Kmalu smo v koloni na poti 
proti Komni. Prava lahkota je to 
proti prestanemu. Kot da bi hodil po 
Pohorju, le da je pogled naokrog še 
bolj plemenit. Oblaki postajajo tem
nejši in pohitimo, kajti dvakrat ne bi 
bili radi namočeni. V treh urah smo 
pri Domu na Komni, mnogi pa vmes 
skočijo tudi na Kočo pod Bogati
nom. Po okrepčilu se spuščamo pro
ti Bohinjskemu jezeru po gozdni po
ti z neštetimi ovinki, ki se vijejo kot 
kača v zeleno dolino. Končno smo 
pri koči ob slapu Savica, kjer nekaj 
pred tretjo uro zagledam.o naš "zla
ti" Stajertoursov avtobus. Brž mu 
napolnimo 'skladišče' z nahrbtniki 
in po nudenju prve gostinske po
moči krenemo proti domu. 

Srečno, moj prvi Triglav, zbogom 
kakih 30 km prehojene poti in hvala 
vsem vodnikom Planinskega društva 
Ptuj, ki so nas kljub neurju varno 
pripeljali v dolino. Še bomo plani-
narili, smo obljubili ptujski komor-
niki, ki smo s pohodom na slovenski 
vrh začeli proslavljati svojo pevsko 
40-letnico. M. Ozmec 

Brž v dolino, pripravlja se neurje 

Prve jeklene vrvi — nič posebnega 

... zasliši na nebu se strašno grmenje... 

Suša je načela tudi Triglavska jezera 



Zivlienie ie nakhucm SREČKO |pRU:BiOENERGlJA DA MERITI 
č e je življenje naključje, je gotovo tudi tale pogovor 

nastal naključno, na namig skupnega prijatelja, da je 
Srečko v Ptuju. Srečka Šorlija poznam, vendar ne tega, 
ki se je vrnil iz Indije, ampak tistega, ki je pred petimi, 
šestimi leti odšel iz Ptuja. Takrat se nisva pogovarjala o 
bioenergiji, o meditaciji, o tistem, česar ni mogoče dojeti 
z razumom, o notranjem duševnem prostoru, o koz-
mičnem redu... 

Srečko Sorli se je rodil leta 
1958 v Ptuju, končal gimnazijo 
in diplomiral na geodeziji v 
Ljubljani. Delal je v ptujski 
geodetski upravi, v Projekti 
inženiringu, zapustil Ptuj in se 
zaposlil v Kopru, odšel v Lju
bljano. Danes je brez službe, 
brez stanovanja, brez socialne
ga zavarovanja, brez avtomobi
la... In videti je povsem "nor
malen", celo več — umirjen, 
sproščen... Leta 1987 je na Bio
tehnični fakulteti v Ljubljani iz
vedel prvi eksperiment, s kate
rim je hotel dokazati, da se 
bioenergija da meriti, da ima 
maso in se da tehtati... Leta 
1990 je v samozaložbi izdal 
knjigo z naslovom Konec časa. 

MORFOGENETSKO 
POLJE 

Se da bioenergi ja meri t i? 
Srečko Šorli: Leta 1987 sem 

opravil nekatere poskuse, ki so 
pokazali, da je na eni strani ra
zlika med mrtvim in živim or
ganizmom, na drugi strani pa, 
da če v zaprtem sistemu nek or
ganizem raste, njegova masa 
narašča, ker organizem spreje
ma neko energijo iz okolice, ki 
se da meriti. Bioenergija je ne
ke vrste energija, ki je v zgodo
vini človeka že dolgo znana. 
Kitajci ji pravijo KI, Indijci 
PRANA, ruski znanstveniki so 
osvojili izraz bioplazma, da
našnja znanost to imenuje mor-
fogenetsko polje. 

J e bioenergijo poznal že 
Einste in? 

Srečko Šorli : Eistein je zago
varjal stališče, da evolucija ne 
more biti naključen proces. On 
je rekel, da v vesolju obstajajo 
skrite spremenljivke, zaradi ka
terih je evolucija sploh mogoča.. 

Skrite spremenljivke so tiste, ki 
določajo, kako se materija ob
naša na mikro nivoju, na nivoju 
atoma, in tudi na makro nivoju, 
to pomeni gibanje planetov, raz
voj vesolja... Eistein še ni upo
rabljal izraza bioenergija. Zani
mivo je, da je nekaj let mlajši 
angleški znanstvenik David 
Bohm to Eisteinovo tezo posta
vil v celovito znanstveno teori
jo: govori o implicitnih energi
jah vesolja, za katere pravi, da 
so omogočile razvoj življenja 
na Zemlji, da je evolucija na 
Zemlji samo del nekega proce
sa, ki poteka po celem vesolju. 
In Bohm pravi, da je prva skrita 
kozmična spremenljivka to 
morfogenetsko polje oziroma ta 
bioenergija. 

ŽIVLJENJE NA ZEMLJI 
USMERJAJO VIŠJE 
ENERGIJE 
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Smo ljudje sposobni spozna
ti bioenergijo razumsko in za
kaj j e spoznati jo tako po
membno? 

Srečko Šorli: Se pred tridese
timi leti je veljalo, da bo zna
nost razrešila vse človekove 
probleme, da bo mehanicistični 
pogled na svet segel celo za 
človekovo smrt, da bo človeka 
razrešil nekaterih večnih eksi
stenčnih problemov. V zadnjih 
letih je prišlo na dan, da iz
ključno mehanicistični pristop 
do življenja ni najbolj pravi, da 
je življenje zaradi takšnega po
gleda ogroženo. Alternativa me-
hanicističnemu pristopu obrav
navanja človeka in življenja je 
odkrivanje bioenergije kot prve
ga višjega reda energij, ki naj bi 
usmerjale življenje. Uradna 
znanost še vedno zelo odriva 
idejo o višjih energijah, ki naj 

Srečko Šorli 

bi usmerjale življenje na Zemlji 
in v vesolju, čeprav teoretične 
hipoteze, da teh energij ni, ne 
obstajajo. Če hočemo dokazati 
obstoj teh energij, jih moramo 
dokazati na način mehanici-
stične znanosti, to se pravi z ob
stoječim znanstvenim instru-
mentarijem. Šele ko instrumenti 
pokažejo, da neka stvar obstaja, 
jih mehanicistična znanost priz
na. Za bioenergijo takšnih neiz
podbitnih dokazov zaenkrat še 
ni. 

MEDITACIJA 

J e pot do spoznanja bioe
nergije meditaci ja? 

Srečko Šorli : Da, ena od poti 
do višjih energij v vesolju je 
meditacija. Bioenergija je , zdi 
se, tisto mejno področje, kjer 
lahko še raziskujemo na način 
objektivnega empirizma, po 
znanstveni metodi, in tudi na 
način subjetivnega empirizma, 
to je z meditacijo. 

Zadnjega pol leta sem pre
živel v Indiji, kjer sem poskušal 
izkustveno dognati, koliko je 
bioenergija prisotna v mojem 
telesu, koliko jo lahko zazna
vam in koliko je pomembna za 
moje osebno zdravje, duševno 
in telesno. Ugotovil sem, da se 
bioenergija da čutiti. Osebno jo 
čutim kot tok, ki gre skozi telo. 
Seveda pa če hoče to bioenergi

jo človek začutiti, mora svojo 
pozornost usmeriti navznoter, 
razviti notranje duševne oči, ki 
omogočajo zaznavanje te ener
gije. 

*KOZMiČNA LJUBEZEN 
mmmmmmmmmmmmmmmm 

Zakaj gre večina tistih, ki bi 
se rad i zazrli sami vase, v In
dijo? 

Srečko Šorli: Mogoče zaradi 
tega, ker sta Indija in Vzhod na
sploh dajala v zgodovini večjo 
pozornost subjektivnemu razi
skovanju sebe in sveta; Zahod 
je bolj poudarjal objektivno ra
ziskovanje sveta, racionalno 
opredeljevanje. Vzhod je zibel
ka budizma, ki ni religija, ni fi
lozofija, ampak je bazično na
ravna duševna pot k samemu 
sebi. Človek s tem, ko se zazre 
vase, skuša odkriti svet, ki je 
višje, svet, ki je nadrazumski. 
Skuša spoznati energije, ki ra
zumu niso dosegljive. Ena 
takšnih je kozmična ljubezen, ki 
je po Bohmu energija in je raz
porejena tako, kot je na primer 
zrak okrog Zemlje. Človek, ki 
razvije to notranjo, introspek-
tivno percepcijo, jo lahko čuti. 
Čutenje teh energij je tisto si
dro, ki je toliko močno, da če se 
človek nanj priveze, ga ne od
trgajo več vetrovi religij ali ne
ki politični viharji... Človek po
stane bolj centriran in nanj ni 
mogoče več veliko vplivati, ni 
mogoče z njim manipulirati. 
Svojo osebno vest začne posta
vljati pred vestjo na primer do 
stroke, politike, religije... 

SVET JE BREZ IMENA 

Kako " z a g r a b i " ta nadmen-
talni svet Evropejec v Indiji? 

Srečko Šorli: V Indijo sem 
šel z izkušnjo, ki sem jo tukaj 
doživel pred tremi leti. Moje 
stališče — stališče tipičnega za
hodnjaka — je bilo, da je mo
goče opredeliti, razumeti ta svet 
z razumom. Veliko let sem po
svetil znanosti in racionalnemu 
pogledu na svet. Pred tremi leti 

pa sem prišel do sklepa, da o 
svetu " kot takem" ne moremo 
nič povedati, da je že filozofija 
oddaljena od sveta. Svet kot 
sam na sebi je svet brez imena. 
Če se gremo znanosti, filozofi
je , religije, je že predpostavka, 
da informacije, ki jih mi o svetu 
dobimo prek čutil, na nek način 
upojmimo, ustvarimo o svetu 
neke pojme in potem s temi poj
mi komuniciramo v svoji glavi 
in z drugimi ljudmi; na ta način 
imamo občutek, da smo dobili 
neko predstavo o svetu. Prišel 
sem do sklepa — kar je ugoto
vil že Kant — da o svetu na se
bi, svetu kot takem, ne vemo 
povedati nič. To so pogruntali 
na vzhodu že 2000 let prej v ki
tajski filozofiji, v taoizmu, ko 
so rekli "šola brez imen", o sve
tu se ne da govoriti nič. Po tem 
"intelektualnem" šoku v Evropi 
sem začutil v sebi veliko nujo, 
da se podam v nadrazumsko... 

Indijska izkušnja mi je dala 
neko notranjo sigurnost, ki je 
neizpovedljiva. Ko človek pre
stopi iz miselnega v nemisleno, 
ko vidiš drevo takšno, kot je. . . 
Na Zahodu pa vidimo drevo 
skozi pojem o drevesu... 

REINKARNACIJA 

Verjameš v re inkarnaci jo? 
Srečko Šorli: V Puni v Indiji, 

kjer sem bil v ašramu, sem delal 
nekatere regresijske terapije. Od
krito povedano se ne spomnim ne
kih svojih preteklih življenj, da bi 
lahko rekel, bil sem tu, na tem 
mestu. Se pa spomnim nekaterih 
dogodkov, ki so mi v teh regresij-
skih terapijah prišli v zavest in so 
mi pomenili zelo veliko duševno 
breme. Večkrat so mi na terapijah 
prihajale slike, da sem bil bojev
nik, da sem pobijal ljudi, naj
večkrat s sabljami, skratka ogrom
no nasilja. Terapevti, s katerimi 
sem se posvetoval, so mi rekli, da 
sem v preteklih življenjih bil vo
jak, da je v moji psihi akumulira
nega zelo veliko tega nasilja. S 
tem, ko bom to nasilje osvestil, se 
bom preteklosti razbremenil. Te 
stvari sem vzel na način, da imam 

lepše življenje; "predihal" sem jih, 
jih 'dal skozi' in se počutim zdaj 
lažjega. Ta izkušnja pa me vodi k 
razumevanju, zakaj nisem hotel 
biti vojak. V bivši JLA sem bil le 
deset dni in nikoli nisem vedel, 
zakaj imam tak strašem odpor do 
vojske. Očitno je bilo, če privza-
mem, da reinkamacija drži, da 
sem v prejšnjih življenjih naredil 
že toliko gorja, da se je moja duša 
temu uprla... 

RAZUMSKI POGLED 
NA SVET JE 
PREMAJHEN 

Novembra se v račaš v Indi
jo , tokra t za leto dni. . . 

Srečko Šorli: Prvi razlog za 
vrnitev je, da imamo v Puni skupi
no petih strokovnjakov, doktorjev 
znanosti, sam sem^ vodja projekta, 
s katerim bomo poskušali dokazati 
obstoj tega prvega višjega impli
citnega reda v vesolju, to je bioe
nergije. Ponovili bomo eksperi
mente, ki sem jih naredil v Lju
bljani, na različnih inštitutih po 
Evropi in Indiji. Drugi razlog pa 
je, da me je izredno pritegnila me
ditacija kot način človekovega 
preseganja razumskega in stopanja 
v nadrazumsko, v izkustvenost 
sveta, v neposredno doživljanje 
sebe in sveta. Moja želja je, da bi 
to svojo izkušnjo meditacije po
globil, in ko pridem nazaj, da bi v 
Sloveniji v procesu vzgoje in izo
braževanje začeli praktično delati 
na meditativnem polu. Današnja 
vzgoja daje prednost razurnu. Dru
gi pol, ki je enako potreben kot ra
zumski, pa je meditativni način 
doživljanja sebe in sveta, ki člove
ka ozavesti in ga spoji z višjimi 
inplicitnimi redi vesolja, s koz-
mično zavestjo... 

Oh prebiranju teh vrstic bo
ste — če ne drugega — gotovo 
zmedeni, če pa vas bodo vzpod
budile k razmišljanju, boste o 
vsem želeli vedeti še več. Meni 
je pogovor dal misliti, da 
srečanje le ne bilo posvem na
ključno... Nataša Vodušek 
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V Spuhlji novo gasilsko orodišče 

Gasilski dom v Spuhlji 
ima odslej nov, celovit 
videz, na katerega so 
ponosni tako gasilci kot 
drugi Spuhljani, saj je 
plod skupne akcije. 
Gradnja doma je zara
di pomanjkanja denar
ja potekala več let in v 
več etapah. V okviru 
zadnje etape so v sobo
to, 12. septembra, sve
čano odprli prizidek s 
170 kvadratnih metrov 
velikim gasilskim oro-
diščem z garažo za dva 
avtomobila. 

Kot je povedal Zvonko Ko-
kol, sedanji predsednik GD 
Spuhlja, je bilo orodišče pod 
streho že lani, letos pa so ga 
uredili tudi znotraj in vgradili 
vso potrebno opremo, kar jih je 

Pred novim orodiščem so Spuhljani izvedli mokro vajo s hi-
drantom. 

veljalo okoli 1,5 milijona tolar
jev. Pri delih so prostovoljno 
sodelovali številni gasilci in 
drugi krajani, tako da so vse 
skupaj pocenili. V letošnjem le

tu so na podoben način v sode
lovanju s Komunalnim podjet
jem Ptuj v Spuhlji napeljali tudi 
krajevno vodovodno mrežo s 23 
hidranti, kar je pomembno tako 
za požarno varnost kot za 
oskrbo z vodo. 

Pred slovesnim odprtjem prizid
ka so v soboto popoldan izvedli 
mokro gasilsko vajo s hidrantom, 
na kateri je sodelovalo sedem de
setin iz okolice. Najbolje so se 
odrezali gasilci iz Sobetincev, dru
go mesto so dosegli Zabovci, tret
je pa Gajevci. 

Potem ko je zbrane pozdravil 
predsednik domačega GD Zvonko 
Kokol, je ob pomembnem dosežku 
za gasilstvo in kraj čestital tudi 
mag. Janez Mere, načelnik Oddel
ka za obrambo občine Ptuj, pri
družil pa se mu je Viktor Prelog, 
predsednik sveta KS Spuhlja. 
Vrvico pred vhodom v novo oro
dišče je simbolično prerezal Si
mon Meglic, ustanovni član GD 
Spuhlja. Slavje so nadaljevali z 
gasilsko veselico še pozno v noč. 

L.=-rOM 

Vrvico je prerezal ustanovni član Simon Meglic. 
Foto M. Ozmec 

Predstavnik bavarske gospodarske 
zbornice obiskal Dominkovo delavnico 

v petek se j e za krajši čas v Mercedcsovi delavnici Zvonka 
Dominka v Ptuju ustavil predsednik sekcije avtoserviserjev Ba
varske gospod Huser. Spremljala sta ga pred.sednik Obr tne 
zbornice Ptuj Roman Tomanič in predsednik sekcije avtoservi
serjev Slovenije gospod Močnik. Ogledali so si delavnico in sa
lon, zatem pa so se zadržal i v krajšem poslovnem pogovoru. 

Med ogledom Dominkovega servisa. Foto: Kosi 

Ugotovili so, da sloven
ski avtomobilski serviserji 
delajo v slabših razmerah 
kot nemški. Prodajalci v 
Nemčiji kupujejo avtomo
bile direktno od proizva
jalcev, pri nas od distribu
terjev. Pri tem ne upora
bljajo svojega, temveč 
bančni kapital. 

Gospod Huser je Ptuj za
pustil z dobrimi vtisi. Do-
minkova delavnica in av 
tomobilski salon sta ga 
navdušila. Ni pričakoval, 
da bo v tem delu Slovenije 
videl kaj takšnega. Dejal 
je, da gre za gigantski pro
jekt. Čestital je Zvonku 
Dominko in povedal, da si 
želi, da bi tudi on imel 
sredi Miinchna takšno de
lavnico. 

Med obiskom v Ptuju si 
je gospod Huser ogledal 
tudi nekatere ptujske zani
mivosti. MG 

Srečanje sorodiuko\ | 
v Bodkovcih 

Zelo udomačen rek se 
glasi, da je žlahta raztrga
na plahta. Da pa je žlahta 
lahko iz močnih niti, do 
kazuje sobotno srečanje 
velike družine iz Bodkov-
cev. Iz vseh vetrov so se 
zbrali pri stari domačiji, 
kjer so med sadovnjaki, vi
nogradi in gozdovi pogna
li svoje korenine. Tudi na

gajiv jesenski veter ni mo
gel razpihati veselega raz
položenja, pesmi in von
jav domačih dobrot. 

Pri tako vel ikem sorod 
stvu je priimkov vedno 
več, vendar o m e n i m o le 
organizacijsko navezo No
vak — Šoštarič, ki sta bila 
tudi pobudnika srečanja. 

S.Vičar 

Crešnjevec se je predstavil 

Na čelu povorke so bili Napastovi konji... 
Prireditve devetega bistriške

ga tedna so v Črešnjevcu zao
krožili s prikazom kmečkih in 
obrtniških opravil, v Slovenski 
Bistrici pa z živžavom, planin
skim pohodom na Tri kralje ter 
atletskim mitingom v bi
striškem športnem parku. 

Pred domom kulture v 
Črešnjevcu, enem najlepših v 
bistriški občini, se je zbralo ve
liko ljudi in z zanimanjem so 
opazovali, kaj so pripravili v 
posamezni vasi. Ker so v teh 
dneh ustanavljali krajevno turi
stično društvo, je bil med gosti 
tudi predsednik Turistične zve
ze Podravja Janez Pograjc; poh
valil je prireditev ter prijetno 
ureditev kraja. 

Največ radovednežev se je zbi
ralo pri tovornjaku znanega 
črešnjevskage obrtnika Mihaela 
Rajha, kjer je ključavničarstvo že 
95 letna družinska tradicija. Kar 
na tovornjaku so izdelovali pred

mete iz železa ter kovali na 85 let 
starem nakovalu. 

V dvorani kulturnega doma, ki 
služi tamkajšnjim šolarjev tudi za 

telovadnico, so kmečke ženske 
pripravile domače dobrote iz 
kmečkih kuhinj: domači kruh, po
tice, drobno pecivo in meso. Raz
stavljene dobrote so obiskovalci 
lahko tudi kupil. Na voljo so bila 
tudi jabolka, ki jih je v svojih na
sadih pridelal slovenjebistriški 
župan Ivan Pučnik. 

Ta dan so vsi, ki so prišli v 
Crešnjevec, obiskali še Edija Cim-
perca ter si ogledali razstavo nje
govih rezbarij in umetnin, ki jih je 
oblikovala narava. Obiskali so tu
di urejene kmetije v sedmih vaseh 
črešnjevske krajevne skupnosti — 
Črešnjevcu, Farovcu, Pretrežu, 
Tmovcu, Vrhlogi, Lokanji vasi in 
Brezjah. 

Urejenost krajev in domačij, 
dobrote domačih kuhinj so brez 
dvoma dobra osnova za razvoj 
kmečkega turizma v tem delu 
bistriške občine. 

Tekst in foto: Vida Topolovec 

Največjo pozornost je vzbujalo potujoče Rajhovo ključavničar
stvo. 

Srečanje podravskih gasilk 
Minulo soboto so se v Cvetkovcih že petič srečale ga

silke podravskega gasilskega območja, v katerega so 
vklju-čene OGZ Ptuja, Ormoža, Slovenske Bistrice in 
Lenarta. 

Po besedah Anice Lupše, 
predsednice komisije za delo z 
ženskami pri pred.sedstvu Gasil
ske zveze Slovenije, je to sre
čanje, ki se ga je udeležilo okoli 
170 gasilk, v prvi vrsti spoznav
no. Prišli so še ormoški župan 
dr. Jože Bešvir, Ernest Eori , 
predsednik predsedstva Gasil
ske zveze Slovenije, ter Mirko 
Munda, predsednik Občinske 
gasilske zveze Ormož. 

Gasilke so se pomerile v dveh 
tekmovalnih disciplinah — v 
štafeti in vlečenju vrvi. Pri šta
feti se je na prvo mesto uvrstila 
ekipa gasilk OGZ Slovenska 
Bistrica, na drugo iz Ptuja, na 
tretje iz Ormoža in na četrto 
ekipa OGZ Lenart. Zanimivo je 
bilo tudi tekmovanje v vlečenju 
vrvi, kjer se je na prvo mesto 
uvrstila ekipa OGZ Ptuj, na dru
go ekipa OGZ Lenart, na tretje 

ekipa iz Ormoža, na četrto pa 
ekipa Slovenske Bistrice. V 

skupnem seštevku je zmagala 
ekipa OGZ Ptuj, na drugo se je 
uvrstila ekipa OGZ Slovenska 
Bistrica, tretje pa sta si delili 
ekipi OGZ Ormož in Lenart. 

Tekst in foto: 
Vida Topolovec 

Zanimiv del tekmovanja je bil štafetni tek, ko so tekmovalke 
morale premagovati še druge ovire. 
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Gradnja telefonskega omrežja 
v KS Destrnik — odgovor 

v č lanku, za katerega ocen
jujem, da zaradi objektivne 
obveščenost i javnost i nanj 
moram napisati odgovor, je 
pisec v zadnjem odstavku na
pisal , da za navedene "kr ivce" 
za težave, vezane na gradnjo 
telefonskega omrežja v KS 
Destrnik, med katerimi nekaj
krat navaja tudi mene in IS, 
krajani Deslrnika niso dovolj 
vredni , da bi prišli mednje. 

D v a o d s t a v k a v i š j e o p i 
s u j e s v o j e v i d e n j e u r a d n e 
g a o b i s k a p r e d s e d n i k a S O 
i n IS S O P t u j v KS. N a v e 
d e n l s e s t a n e k n i b i l n e 
p r v i i n o č i t n o t u d i n e z a d 
n j i , n a k a t e r e m s m o p r e d 
s t a v n i k i o b č i n s k i l i o r g a 
n o v n a r a v n e h v o d j e p r o 
j e k t a d e m o g r a f s k o o g r o ž e 
n i l i o b m o č i j , č l a n o v IS 
p r e d s e d n i k o v S O i n IS S O 
P t u j s p r e d s t a v n i k i KS D e 
s t r n i k i n D e m o k r a t s k e 
s t r a n k e o b r a v n a v a l i za
d e v n o p r o b l e m a t i k o i n 
i s k a l i r e š i t v e . 

O g o r č e n j e k r a j a n o v ra
z u m e m o i n s p r e j e m a m o , 
ž a l p a i m a j o o r g a n i S O 
P t u j z e l o o m e j e n e p r i s t o j 
n o s t i p r i r e š e v a n j u z a d e v , 
v e z a n i h n a PTT. K l j u b t e 
m u s m o s e z a r a d i a r g u 
m e n t o v k r a j a n o v v p r i m e 
r u KS D e s t r n i k p o s e b e j a n 
g a ž i r a l i n a p o d r o č j u , k j e r 
i m a m o p r i s t o j n o s t i — n a 
n a t e č a j u za d e m o g r a f s k o 
o g r o ž e n a o b m o č j a v S l o v e 
n i j i . 

S t rokovne službe IS — Di
rekcija za gospodarsko infra
strukturo in vodja projekta — 
so že v začetku leta 1991 pri
pravile projekt in ga uvrstile 
na priori tetni listi projektov, 
sprejetih in potrjenih na ravni 
Direkcije, IS, Komisi je pri SO 
Ptuj za demografsko ogrožena 
območja in na 17. zasedanju 
SO Ptuj dne 30/7-1991 na 25. 
mesto oziroma na prvo mesto 
med projekti gradnje PTT v 
občini Ptuj . Na podlagi tako 
sprejete priori tete Ministrs tvo 
za planiranje RS za vsako leto 
posebej s sk lepom za vsak po
samezen projekt odobri delež 
sredstev republ iškega pro
računa in realizacijo projekta. 
V letu 1991 j e odobri lo sred
stva za 11 projektov s po
dročja gospodarske infrastruk
ture v občini Ptuj v skupni 
vrednost i 16.854.595,00 SIT, 
na osnovi česar je za iste pro
jek te IS SO Ptuj odobril v 
proračunu SO Ptuj predvideni 

delež sredstev občinskega 
proračuna. Glede na nominal
no priznan delež sredstev RS 
v mesecu 11/91 po finančni 
vrednosti projektov iz meseca 
5/91 smo iz naslova renomi-
nacije občinskega proračuna 
odobrili š e dodatni delež man
jkajočih sredstev, ker krajani 
in KS razlike v realno nižjem 
deležu RS niso mogli zagoto
viti. 

Ministrstvo za planiranje 
vlade RS je za leto 1992 za 
projekte s področja gospodar
ske infrastrukture v občini 
Ptuj iz naslova sredstev po 
Zakonu o demografsko ogro
ženih območij na osnovi v le
tu 1991 sprejete prioritete v 
juniju '92 odobrilo 16 projek
tov v skupni vrednosti 
52.171.139,00 SIT, pri čemer 
ni odobrilo sredstev za projekt 
PTT v KS Destrnik, kljub te
mu da j e IS na podlagi argu
mentov krajanov KS Destrnik 
sprejel priporočilo, da se pro
jekt odobri v letu 1992, o 
čemer sta na podlagi iniciative 
predsednika IS in predstavni
ka Demokratske stranke ob
veščena tudi UNZ Maribor in 
Ministrstvo za notranje zade
ve vlade RS, ki j e v letu 1991 
del sredstev za demografsko 
ogrožena območja namenilo 
za reševanje infrastruktume 
problematike obmejnih ob
močjih na demografsko 
ogroženih območjih. Zal tudi 
ta priporočila IS, ki pomenijo 
izjemo v ravnanju IS, saj smo 
j ih v letih 1991 in 1992 posre
dovali na podlagi strokovnih 
argumentov ob projektu PTT 
Destrnik še samo v enem pri
meru in s tem povečali že 
sprejeto kvoto za leto 1992, 
niso zadoščala, da bi Mini
strstvo za planiranje, ki j e po 
Zakonu o demografsko ogro
ženih območjih pristojno za 
odločitve o razdelitvi sredstev 
iz tega naslova, projekt odo
brilo v letu 1992. 

Upam, da je iz opisa pristoj
nosti in aktivnosti IS pri do
deljevanju sredstev za demo
grafsko ogrožena območja RS 
nasploh in na konkretnem pri
meru projekta KS Destrnik 
razvidno, da so organi SO 
Ptuj in njeni predstavniki rav
nali v okviru pristojnosti in v 
skladu z načeli , ki veljajo pri 
razdeljevanju sredstev, ter da 
so se v primeru K S Destrnik 
še posebej angažirali . Mogoče 
j e prav v tem razlog za očitke 
in podtikanja v članku. 

Naj še navedem, da pri pro
jekt ih gradnje PTT v skladu s 
pozi t ivno zakonodajo delež 
sredstev iz občinskega pro
računa ni predviden, ker gre 
za pogodbeni odnos mes PTT 
in krajani oz. KS; s sredstvi 
nadomesti la za uporabo stavb
nega zemljišča, ki ga v Sklad 
stavbnih zemljišč kot pravno 
osebo plačujejo Dravske elek
trarne Maribor za hidroener
getske objekte SD 1 in SD 2 
pa na podlagi na SO Ptuj spre
jetega programa upravlja in 
jih razdeljuje upravni odbor 
sklada, v katerem predsednik 
IS ni niti član. V letnem pro
gramu sklada je za leto 1992 
predvideno 76.408.510,00 SIT 
prihodkov. 

Ob upravičenem nezadovol
js tvu krajanov KS Destrnik 
zaradi težav s PTT Maribor 
pri gradnji PTT omrežja in ob 
dejstvu, da imajo v Zboru kra
jevnih skupnosti SO Ptuj svo
jega predstavnika. Demokrat 
ska stranka pa poslance v 
DPZ SO Ptuj, predsedstvu SO 
Ptuj in kolegiju predstojnikov 
predsednika IS, ki so bili z na
vedenimi dejstvi seznanjeni 
tako na sejah IS in SO kot na 
več sestankih, se ne morem 
znebiti občutka, da gre v član
ku za politični j avn i pritisk, ki 
temelji — vsaj v delu, ki za
deva ravnanje IS — na podat
kih, trditvah in podtikanjih, ki 
ne ustrezajo dejanskemu stan
ju. Prepričan sem, da tovrstno 
reševanje problemov ni pro
duktivno, zato bom na IS tudi 
vnaprej zagovarjal načelno iz
vajanje sprejetih nalog v pre
pričanju, da se le tako lahko 
rešuje probleme in argument i 
rano odgovori tudi na članke, 
s katerimi se želi deskriditirati 
delo IS ali njegovih predstav
nikov v predvoli lnem boju, ki 
s e j e očitno začel. 

Upam, da se takšne metode 
ne bodo uveljavile v poli
t ičnem prostoru Ptuja, ker so 
izkušnje na drugih ravneh do
volj zgovorne, in da bomo 
svoj čas uporabili za produk
tivno delo in reševanje proble
mov, ne pa za polemike v me
dijih. S tem ciljem je IS ob re-
nominaciji proračuna RS po
novno posredoval priporoči lo 
Ministrstvu za planiranje, da 
odobri projekt sofinanciranja 
gradnje PTT v KS Destrnik še 
v letu 1992. s spoštovanjem! 

Predsednik Izvršnega sveta 
SO Ptuj 

Branko BRUMEN 
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Islamizacija Slovenije 
Pred kratkim smo v Tedniku 

prebrali, da bomo Slovenci 
manjšina v lastni državi. Da ne 
gre samo za domneve ali zle slut
nje, nam pričajo dejstva, ki potrju
jejo žalostno trditev. 

Nedavno je slovensld narod raz
burila novica, da na Jesenicah gradi
jo džamija. V vseh dogajanjih do
puščamo možnost, da vsak začetek 
le ne pomeni nadaljevanja. Vendar 
za islam to ne velja. Kjer se pojavi, 
ga ni moč zaustaviti. Islamizacija v 
Sloveniji je na pohodu, kajti priza
devajo si za gradnjo velike džamije 
v Ljubljani, za katero že obstajajo 
nekateri projekti. Nihče v razvitem 
svetu ne mara islama. Ni hvaležno 
naštevati vseh vzrokov, eden pa ven
darle iztopa — fundamentalizem, ki 
zraven verske zvestobe koranu po

meni popolno odstranitev razvojne
ga naulca. 

Ali ima Slovenija še dovolj moči, 
da zaustavi islamizacijo? 

Ne kaže najbolje. Kajti kot je 
uvodoma navedeno, na Jesenicah 
gradijo džamija. V tem gorenjskem 
industrijskem mestu so Slovenci že 
v manjšini. Nič bolje ni v Velenju in 
nekaterih zasavskih krajih. To pa za
to, ker so imeli delavci z juga vedno 
prednost pred domačini. Tudi sedaj 
je tako. Zato se ni potebno čuditi, da 
se v Sloveniji vedno večkrat sliši 
srbsko kolo. Kmalu se jim lx>do pri
družili obredni napevi muslimanskih 
hodžev z minaretov v Sloveniji. Ka
ko se temu izogniti? O tem v slo
venski vladi nihče ničesar ne reče. 
Ko nas bodo zahodne države začele 
omenjati kot islamsko, bodo marsi
katera prizadevanja naše mlade 
države splavala po vodi. 

Zopet moramo pri tem omeniti ne
premišljeno potezo naše vlade, ki je 
več kot sto petdeset tisoč južnjakom 
dodelila (čitaj: prodala po ugodni ce
ni) držav-ljanstvo. Koliko izmed njih 
je muslimanov, ki se imajo sedaj za 
Slovence? V zvezi s tem: bodo turi
stične ali potovalne agencije Icmalu 
organizirale prvo romanje Slovencev 
v Meko? 

Slišati je neverjetno, vendar je za
deva hudo resna. Težko je razumeti, 
koga se boji slovenska vlada, da de
la v prid tujcem naroda na škodo 
svojega. Zakaj tujcem dopuščajo to
liko privilegijev? 

Upajmo, da bomo imeli volici v 
prihodnje več sreče z vlado, ki bo 
odločala v prid pravih Slovencev. V 
nasprotnem primeru čez 50 let Slo
venija ne bo več imela možnosti, da 
ji vladajo Slovenci. S. Vičar 

Zapleti pri telefonskih 
govorilnicah 

PTT Ptuj vljudno naproša vse 
občane, da se pred uporabo telefon
skih govorilnic na pošti najprej 
zglasite pri ustrezenm okencu in na
javite svoj pogovor. V nasprotnem 
primeru lahko doživite zares nepri
jetno izkušnjo, ki vam bo brez dvo
ma pokvarila konec tedna. Razume 
se, da boste morali poravnati stroške 
pogovora svojega predhodnika, ki jo 
je spretno pobrisal. Če boste po
skušali ugovarjati, se bo pred vami 
v trenutku pojavil mlad uslužbenec 
pošte, ki je zmeraj razpoložen za 
prepir. Javno in na ves glas vas bo 

začel histerično oštevati, kakor da 
ste najhujši kriminalec. Nobeni ar
gumenti, da ste pošteni in da ste rav
no vi tisti, ki ste prišli poravnat svo
je stroške, ne bodo zalegli. Mladi 
prepirljivec potrebuje grešnega ko
zla (ker pravega ni ujel), pošta pa se 
je trdno odločila, da se zoper tatove 
zavaruje s poštenimi in nekoliko 
naivnimi občani. Če boste vztrajali, 
lahko naletite samo še na grožnjo, 
da ne boste nikoli več smeli telefo
nirati z domače pošte. 

Ko doživite takšno izkušnjo kar 
dvakrat in že tri leta čakate na tele

fonski priključek (čeprav ste celo 
nosilec društva, kot npr. avtor član
ka: Karate klub Poetovio), potem je 
mera zares polna. Pogovor pri direk
torju pošte vas bo sicer pomiril, toda 
glede kulture njegovih uslužbencev 
boste še vedno ostali v dvomu. 

Čeprav se je Slovenija odcepila 
od Jugoslavije, smo veliko balkan
ske mentalitete korajžno vzeli s se
boj. Zato vas še enkrat naprošam, da 
resno upoštevate zgornje opozorilo 
(tudi sam ga bom), če ne ... 

Silvo Vogrinec 

90 let Viktorja Kralja iz Lalioncev 
Na njegov rojstni dan 25, 

avgusta smo ga obiskali ne
kateri njegovi sovaščani, pri
jatelji in naš rojak Stanko 
Kosi, fotograf iz Ptuja, ter ga 
pozdravili pred njegovo hi
šico, da mu čestitamo in za-
ielimo vso srečo. Ganjen nas 
je prisrčno pozdravil. 

Bil je lep sončen dan in 
ostali smo kar zunaj, kjer 
nam je hčerka Marica po
stregla, medtem pa je pristo
pila tudi vedno prijazna 
Žena, 85 letna Urška. Veselo 
smo nazdravili jubilantu in 
ta je takoj začel razlagati 
spomine na svoje dolgo, ne 
lahko življenje. 

Z ženo Urško živita sama 
sredi bukovega gozda v 
skromni hišici. Imela sta 11 
otrok, od katerih je 6 umrlo 
malih. Drugi so se raztresli 
po svetu in občasno obiskuje
jo svoja starša ter poskrhe, 
da nimata pomanjkanja. 

Viktor je popolnoma gluh, a 
bere še brez očal. Moram pou
dariti, da ima spravljene vse 
številke Kmečkega glasa za 45 
let nazaj. Ko časopis pride, ga 
takoj bere, kar celo noč pri pe
trolejki; elektrike namreč ni
ma. Do podrobnosti je informi
ran o vsem, kar se doma in po 
svetu dogaja. K maši sicer ne 
hodi, a pravi, da sta si z bogom 
dobra prijatelja in živi po 
božjih načelih. Pove tudi, da se 
imata z Ženo zelo rada (Ona pa 
doda: "Ja, niti prsta ni nikoli 
položil name, niti pošiknil me 
ni.") in da v celem življenju ni 
poljubil nobene razen svoje 
Urške. Tudi to pove, da ni 
srečen tisti, ki je bogat, pač pa 
tisti, ki zna biti zadovoljen. To 
potrjujeta oba s svojim 55-let-
nim skupnim življenjem, ki je 
minevalo sicer v revščini, a 
medsebojnem razumevanju in 
trdem delu. Preseneča me, 
kakšen red vlada vsepovsod! 

Pokažeta nam še lepe če
stitke, kijih je prejel od svo
jih nečakov, potem pa se po
slovimo srečni, da še žive na 
tem pokreganem svetu zado
voljni ljudje. Ema Meško 

FRANC 
FIDERŠEK TOPOVSKA KRMA V N E M Š K I 

V O J S K I 
55. nadaljevanje 

z bolničarjem sva se morala 
vrniti peš . Pot po cesti skozi 
vas j e bila dolga, saj je bilo 
treba napravit i precejšen ovi
nek, zato sva izbrala bližnjico. 
Hodila sva le malo za prvo 
bojno črto čez več globeli ali 
po ukraj insko "jarov". Vzpen
janje med grmovjem navzgor, 
spuščanje navzdol , prečkanje 
ozkih dolinic in spet vzpen
janje navzgor se mi ni zdelo 
posebno naporno, pa še varne
j e j e bilo kot hoja ob cesti. 

Po eni od globeli pridirjata 
dva vojaka brez orožja in 
opreme, vsa potna, blatna in 
raztrgana, iz njunih oči je od
sevala groza. Bila sta od pe
hotne enote . Na moje prese
nečenje j e bil eden Slovenec. 
Niti na misel mi ni prišlo, da 
bi ga bil vprašal , iz katerega 
kraja. Vsa zadihana sta pr ipo
vedovala , da so j ih zjutraj v 
eni od globeli zajeli rdečear-
mejci . Presenetil i so j ih , obko
lili, vsak odpor bi bil nesmi
seln, zato so dvignili roke. 
Odvedl i so j ih iz globeli neko
liko nazaj in j ih tam predali 
dvema drugima vojakoma z 
brzost re lkama. Bilo j ih j e 
enajst, med njimi nekaj lažje 
ranjenih. Tista dva vojaka sta 
j ih postrojila v vrsto. Eden jih 
j e imel na " m u h i " z naperjeno 

brzostrelko, drugi pa j ih j e 
začel po vrsti preiskovati. Na
enkrat je tisti preiskovalec 
zavpil in odskočil; zakaj, ne 
vesta, ker sta stala na koncu 
vrste. Domnevata, da j e pri 
katerem od vojakov našel kak 
skriti kos orožja ali pa je kdo 
napravil sumljiv gib. Vojak z 
brzostrelko pa je kar začel ko
siti po vrsti. Pognala sta se v 
divji beg, nista slišala sikanja 
krogel, le drdranje brzostrelk 
in vpitje, ko sta se valila po 
grmovju navzdol v globel. Po
beg j ima je uspel. 

"Nikoli več se ne predam 
Rusom," se j e pridušal tisti 
Slovenec in me utrjeval v pre
pričanju, do katerega sem se 
že prej sam dokopal. Vojako
ma sva pokazala najkrajšo pot 
v vas, sama pa sva nadaljevala 
pot, odslej nekoliko previdne-
j e , da ne bi zašla. 

Svojo enoto sva spet našla v 
globeli , kamor je prišla na ne
kajurni počitek. Nisem mogel 
razumeti , zakaj so nas tako 
prestavljali, včasih iz ure v 
uro. Zdelo se mi je , da smo 
kot kmetje na šahovnici , ki j ih 
igralec prestavlja brez zveze, 
pač le zato, da vleče poteze. 

Zvečer smo morali spet v 
prve strelske jarke , tokrat ka
ke pol ure hoda bolj desno od 
kraja, kjer smo zadnja dva dni 
imeli spopade. Spet j e bilo 

treba najprej poglobiti j a rke , 
da bi se lahko po njih premi
kali vsaj malo sklonjeni in se 
ne bi bilo treba plaziti po šti
rih. Skozi ozke gomile izko
pane zemlje pred jarki smo si 
napravili zasilne "strelne li
ne" . Tako je noč ob trdem de
lu minila razmeroma hitro, 
čeprav j e časovno oktobra že 
precej dolga. 

15. oktober 1943 
Ko se je zdanilo, sem si pre

vidno ogledal okolje, v katerem 
smo se znašli. Kakih 150 me
trov, morda celo manj pred na
mi so bile ruske postojanke. Tu
di tam so poglabljali jarke, saj 
se je tu in tam videlo, da se je iz 
jarka dvignila lopata, polna 
zemlje. Desno navzdol je bila 
precej široka dolina, po kateri 
je vodila cesta. Vse je bilo praz
no, pusto, saj je bilo to ozemlje 
brez gospodarja. 

Začel sem tuhtati, kako bi od tu 
najvarneje pobegnil, če bi po top
niški predpripravi navalile tmme 
kot zemlja rjavih postav. Ugoto
vil sem, da bi imel zelo malo 
možnosti, moral pa bi imeti iz
jemno srečo, da bi se rešil. 

Ta razmišljanja je pregnalo 
skoraj veselo razpoloženje dru
gih vojakov. Ugotovili so nam
reč, da imajo ruski pešaki izko
pane strelske jarke po višini 

vzpetine pred obzorjem. Zaradi 
tega se je videl vsak premik, ki 
je bil nad višino strelskega jar
ka. Zato so začeli iz svojih do
bro zakritih "strelskih lin" meri
ti na vse, kar se je pokazalo iz 
strelskega jarka nasproti, pa 
četudi je bila to lopata. 

"Ruse streljamo kot zajce," je 
domišljavo dejal eden od voja
kov, ki je pogosto pritiskal na 
sprožilec. Ta "zabava" je trajala 
kako uro, preden so ugotovili, 
da jih ruski vojaki zavajajo z 
dviganjem "čapk" (kap) iz jar
ka. Čelad namreč na tistem od
seku fronte rdečearmejci niso 
imeli; so jim bile pri prehodu 
čez Dnepcr nepotrebno breme? 
Tuintam je kdo dvignil tudi ka
ko vrečo, da je bilo videti, kot 
da bi vojak pokazal hrbet. Po 
tej ugotovitvi je bilo junačenja 
"dobrih strelcev" konec. Neka
teri so poskušali s podobno igro 
tudi na naši strani in ugotovili, 
da so tudi na oni strani dobri 
strelci. Podobne "zabave" voja
kov v prvih vrstah strelskih jar
kov so bile že iz prve svetovne 
vojne, vendar le takrat, če je 
fronta mirovala. 

Naj še omenim, da sta ponoči 
prišla med pionirje dva opazo
valca topniške enote, da so jima 
ti pomagali v varstvu noči ure
diti dobro zakrito opazovališče, 
do katerega so potegnili tudi te
lefonsko žico. V tem opazova-

lišču je ves dan ostal samo en 
opazovalec; kako je bila urejena 
zamenjava, ne vem. Pomembno 
vlogo tega opazovalca sem 
spoznal že čez nekaj ur. 

Ravnina, ki se je razprostirala 
desno od naših položajev, je 
ležala pred nami kot na dlani. 
Po dolini so okoli poldneva 
začeli prodirati nemški tanki; 
menda sem jih naštel pet. Kaže, 
da so šli nasproti ruskim T-34, 
ki so se v večjem številu priva-
lili iz nasprotne smeri. Začelo 
se je divje medsebojno obstrel
jevanje. Vse to smo iz strelskih 
jarkov opazovali, kot da bi bili 
kaki "častni opazovalci" na pri
kazu tankovskega spopada. 

Zanimivo je bilo gledati v 
živo, vendar je bil vmes strah, 
kaj če Rusi po ravnini prodrejo 
in nas obkolijo. Da ni načrtovan 
kak večji preboj, sem sklepal po 
tem, da tankov — ne na eni in 
ne na drugi strani — ni sprem
ljala pehota. Tanki so se podili 
sem in tja, iz njihovih topov
skih cevi na kupolah se je pogo
sto bliskalo, vmes pa je poseglo 
tudi topništvo! z obeh strani. 
Tako slikovitega spopada med 
tanki nisem pozneje videl niti v 
nobenem filmu. 

Eden od ruskih tankov je sre
di polja obstal, najbrž je bil 
poškodovan, bilo je precej da
leč in nisem mogel videti, ali je 
kdo iz njega izskočil. Dva ruska 
tanka pa sta obstala za nekim 
nasipom, morda je bila tudi 
opuščena gramoznica. Čez na
sip so gledale samo topovske 
cevi, iz katerih se je pospešeno 
bliskalo proti nemškim tankom, 
ki so se začeli z vzvratno 

vožnjo umikati. Tedaj je prevzel 
pobudo topniški opazovalec v 
naši bližino. Eno od baterij je 
usmeril na tista dva T^34. Težke 
ganate so treskale okoli njiju, 
nekaj časa sta še vztrajala, po
tem pa sta se s pospešeno 
vožnjo umaknila. Bojne runde 
je bilo konec, rezultat neo
dločen, le topovske granate so 
še naprej padale. 

Za razliko od prejšnjih 
sončnih dni je bilo tisti dan pre
cej oblačno, začel je pihati hla
den sever. V strelskih jarkih 
smo morali vztrajati še naprej, 
le da smo se pri strelskih gnez
dih menjavali; tako je bil omo
gočen izmeničen kratek počitek. 

Še preden se je stemnilo, me 
je poklical komandir voda. V 
zaklonu pri njem so bili že nje
gov namestnik, .študent — kan
didat za častnika in starejši vo
jak s kovinsko ploščico upodo
bljenega tanka na rokavu — 
znak, da je že uničil nasprotni
kov tank. Komandir me je do
delil navedenim trem v pomoč z 
nalogo, da se v temi priplazimo 
do tistega tanka, ki je obtičal 
sredi polja, in ga razstrelimo. 
Ugovora ni bilo. Takoj smo se 
odplazili proti cilju. 

Bili smo že spodaj na ravnini, 
ko je nastal močan topniški 
ogenj. Precej časa smo bili pri
kovani k zemlji, vsak se je 
tiščal v kritju v kaki kotanji. 
Medtem se je popolnoma stem
nilo in dvigati se je začela me
gla. Topniški ogenj je nekoliko 
ponehal in plazili smo se na
prej. Na naše presenečenje pa 
tanka ni bilo nikjer! 

Dalje prihodnjič 



Enoletna naročnina Tednika 

Med gledalci leto.šnjega 23. festivala domače zabavne 
glasbe Ptuj '92, sta bila tudi Marija in Miha Valenci iz 
Canberre v Avstraliji.' Naključje je hotelo, da sta prav 
onadva prejela eno izmed festivalskih nagrad — celoletno 
Tednikovo naročnino. Bili smo nekoliko radovedni, kdo 
sta in kaj delata v daljni Avstraliji. 

Mihu in Mariji je nagrado izročila voditeljica festivaal Nataša. 
Foto: M. Ozmec 

Marija se je pred porolco pisala 
Plošinjak in je doma iz Male vasi 
pri Ptuju, Miha pa je Korošec iz 
Prevalj, njegova rojstna hiša stoji 
na Poljani. Trenutno sta na obi
sku pri Marijini mamiki, kot ji 
rečeta z ljubeznijo, ki je že bila 
pri njiju v Avstraliji. 

V Canberri imata hišo, kar je 
zanje povsem normalno, saj 
imajo hiše tam skoraj vsi ljudje. 
Miha je ob tem povedal, da pre
more njihovo domovanje kar 
sedem sob. Imata tri otroke in 
vsi so rojeni v Avstraliji. Naj
starejši, Peter, j ih šteje 28, 
mlajši, Franc, 25 , najmlajša 

hči, stara je 22 let, pa že ima 
nekoliko avstralsko ime — Ali-
son. Oba še vedno lepo govorita 
slovenski, seveda pa se pri go
voru že čuti angleški naglas. 

Marija je po poklicu trgovka in 
opravlja to delo tudi v daljni Av
straliji, Miha pa je prevoznik in 
avstralske dolarje služi s tovor
njaki. Z življenjem, ki ga živita v 
Avstraliji, sta zadovoljna. 

Pogovor je nanesel tudi na 
slovensko skupnost v Canberri, 
kjer je svojo novo domovino 
našlo okoli 150 slovenskioh 
družin; te se med sabo družijo, 
še posebej ker imajo slovenski 

klub. Ker smo Slovenci družab
ni in veseli ljudje, je na njiho
vih srečanjih lepo in prijetno. 
Letos so jih obiskali celo slo
venski glasbeniki: na obisku v 
Canberri je bil Big Band TV 
Slovenija, ki ga vodi Jože 
Privšek. Povedala sta, da je bilo 
nepozabno. Lahko si predsta
vljamo, kako so na južni polobli 
zvenele mile slovenske viže, 
naši rojaki pa so bili z mislimi 
doma, v prekmurskih ravnicah, 
na Krasu, Gorenjskem ali slo
venjegoriških gričih. 

Svojo novo domovino imata 
rada, vendar Slovenije, kamor 
se vračata sicer vsakih sedem 
let, ne moreta pozabiti. Vesela 
sta, da sta bila doma ravno v 
času festivala, kjer sta se nav-
žila slovenskih pesmi. Da bosta 
lahko pokazala sonarodnjakom, 
kako veselo in luštno je bilo ob 
njunem obisku na Ptuju — tam 
v bližini, kjer živi njuna mami-
ka — je Miha vse tri dni pridno 
snemal z videokamero. 

Preden smo se poslovili, pričel 
se je namreč drugi festivalski 
večer in ob bučni glasbi se nismo 
mogli najbolje pogovarjati, smo ju 
še vprašali, kako se počutita sedaj, 
ko je država Slovenija svobodna, 
samostojna ter mednarodno priz
nana. Miha je sicer rekel, da bomo 
morali še nekaj časa potrpeti, po
tem bo tudi pri nas lepo, Marija pa 
je navdušeno priznala, da ji je se
daj, ko imamo Slovenci svojo 
državo, lepo pri srcu. 

Ob slovesu sta nam obljubila, 
da se bosta tu in tam oglasila s 
kakšnim pisanjem, še posebej ko 
bosta tudi onadva naročnika naše
ga časopisa. Vida Topolovec 

Po dolgem sušnem obdobju je padla prva količina pre-
potrebnega dežja. Skrb za ohranitev staleža plemenske 
živine narekuje potrebne agrotehnične ukrepe na travnih 
površinah, da bi dosegli pridelek voluminozne krme še v 
tem letu. Na travnih površinah, ki jih suša ni ekstremno 
prizadela, je priporočljivo, da opravimo dognojevanje. 
Površine na prodnatih tleh, ki so močno prizadete, pa je 
potrebno na novo zasejati. 

DOGNOJEVANJE 
Priporočamo, da travni

ke čimprej dognojile z 
dušičnimi gnojili. V nor
malnih letih ni pripo 
ročljivo po 10. septembru, 
letos je lahko to izjema. 
Dodana količina dušika bo 
pospešila regeneracijo 
trav in zagotovljena bo 
boljša prezimitev. Ob 
ugodnih vremenskih raz
merah v jesenskem času 
pa lahko pričakujemo tudi 
pridelek 1000-1500 kg su
he krme na hektar. 

Dognojevanje s fosfor 
jem in kalijem ni nujno 

potrebno, ker so ta hranila 
zaradi suše ostala neizko
riščena. Priporočljivo bi 
bilo samo tam, kjer je bilo 
dodanih premalo hranil 
pri osnovnem spomladan
skem gnojenju. Ta ukrep 
ni namenjen za povečanje 
pridelka, ampak za boljšo 
prezimitev trav. 

Količina dodanega 
gnojila 

Priporočena skupna ko
ličina čistega dušika na 
hektar je 30—40 kg, izraže
no v gnojilu KAN pa 120— 
150 kg/ha. Gnojenje je po
trebno opraviti čimprej. 

da bodo za rast trav izko
riščeni topli dnevi v sep
tembru. 

Dognojevanje travnikov 
je eden od ukrepov, ki lah
ko nadomesti izpad pridel
ka voluminozne krme v le
tošnjem letu. Večino krme 
s travnih površin izkoristi 
mo kot svežo krmo, del pa 
bo potrebno tudi konzervi
rati. Siliranje v poznih je
senskih dneh, ko bodo 
dnevne temperature pre 
nizke za dosuševanje, bo 
potrebno opraviti z doda
janjem siliranih dodatkov. 
Priporočam vam, da si v ta 
namen preskrbite enega 
od dodatkov; najenostav
neje bo uprabiti melaso, ki 
je stranski produkt pri 
proizvodnji sladkorja. Po
trebne informacije o sili
ranju boste lahko dobili na 
sedež Kmetijske svetoval
ne službe pri Obdravskem 
zavodu za veterinarstvo in 
živinorejo Ptuj. . Pripravil: 

Peter Pribožič, dipl, ing. agr. 

Krvodajalci 
Občina P tu j , 1. s ep tembra : Peter Kreft, 

Nova cesta 8, Ptuj; Janko Petek, Trubarjeva 9, 
Ptuj; Breda Sever, Ciril-Metodov drevored 7, 
Ptuj; Viktorija Breznik, Ul. 5. prekomorske 
brigade 13, Ptuj; Matija Zoreč, Gregorčičev 
drevored, Ptuj; Vili Samobor, Ul. 25. maja 19, 
Ptuj; Jože Dajnko, Prešernova 19, Ptuj; Mari
ja Kumer, Sp. Ključarovci 28. 

Podjetje za popravi lo voz, 3. sep tembra : 
Alojz Tušak, Gorišnica 106; Goraz Jurkovič, 
Ob železnici 13, Ptuj; Aleksander Lepenik, 
Zagrebška 114, Ptuj; Marjan Majcen, Doma-
va 4 1 ; Jože Kokovnik, Draženci 16; Janko 
Ozmec, Trgovišče 52; Danijel Nahbergcr, Za
grebška 118, Ptuj; Ivan Slukan, Zg. Velovlek 
23/a; Janko Kos, Zg. Velovlek 22/a; Albin 
Mencingar, Krčevina 81 , Ptuj. 

Pe ru tn ina P tu j , 3. s ep tembra : Jože Per-
nek, Velika Vamica 18; Leonida Ozimek, 
Anželova 11, Ptuj; Marjan Tikvič, Mestni Vrh 
121; Alojz Z^lenik, Natašina pot 5, Ptuj; Mi
lan Bombek, Formin 28/a; Zvonko Medved, 
Cvetkovci 79/a; Mira Ogrizek, llčeva 1, Ptuj; 
Boris Spindler, Krempljeva 6, Ptuj; Rudi To
polovec, Jablovec 39; Vlasta Jeza, Ziherlova 
19, Ptuj; Majda Mere, Povodnova 10, Ptuj; 

Jože Žnidar, Kungota 118; Stanko Božičko, 
Dolena 36/a. 

Posamezniki, Lin 3. sep tembra : Mladen 
Raca, Tovarniška 6, Kidričevo; Rudi Štelcer, 
Pobrežje 118, Videm; Srečko Murata, Tovar
niška 1, Kidričevo; Ludvik Kokol, Hrvatski 
trg 2, Ptuj; Jože Belšak, Podvinci 5; Zvonko 
Črešnik, Borovci 23; Stanislav Horvat, Pod
gorci 59; Leopold Vodušek, Župečja vas 6/a; 
Stanko Rep, Nova vas 1, Markovci; Andrej 
Belšak, Podlehnik 2/d; Branko Rakuša, Sara
jevska 8, Maribor; Anton Kirbiš, Prečna 11, 
Dobrovci; Darko Klaneček, Skorba 19/b; 
Martin Šlamberger, Skorba 2/c; Adam Sprem, 
Podgorje 20; Darko Nerad, Selška c. 40, Ptuj; 
Du.šan Grimšič, Krčevina 131; Vlado Majce-
novič, Markovci 64; Aleš Kolarič, Skorba 
43/a; Jože Markež, Placar 5/a; Miroslav Vo-
grinec. Kidričeva 15, Dobrovci; Marjan Fran-
gež, Zupančičeva 13, Maribor; Darko Fraj-
nger, Bevkova 4, Maribor; Milan Stermšek, 
Ciril-Metodov d. 9, Ptuj; Milan Višič, Metel
kova 7, Maribor; Franc Vršič, Novinci 5; 
Branko Voh, Kneza Koclja 26, Maribor; Stan
ko Kolarič, Župančičeva 23, Maribor; Alojz 
Ploj, Drbetinci 41 . 

Aforizmi 
by Fredi 

Državni udar je milostni 
strel demokracije. * * * 

Večina intelektulacev pri 
nas prodaja svojo možgan
sko skorjo zgolj za skorjo 
kruha. * ^ * 

Slovenci smo se zelo lepo 
vživeli v životarjenje. 

* * * 
Fučka se mi za generale, 

dokler se jim ne začne 
pučkati. * * * 

Prava ljubezen je vedno 
nekaj otipljivega. 

^ ^ 
Slišal sem, da Ahil ni bil 

najbolj zadovoljen s svojim 
čevljarjem. * * * 

Tisti, ki pljuvajo v lastno 
skledo, zanesljivo že zaje
majo iz sosedove. * ^ * 

Ni vsak, ki te da na čevelj, 
čevljar. * * * 

Če ne prej, pa dajo držav
ljani oblast na čevelj, ko 
ostanejo bosi. 

Radio Ptuj 
(98,2 MHz -
ultrakratki val, 14S5 
khZ — srednji val) 

Č E T R T E K , 17. sep tembra : 
14.00 Uvod. 14.15 Novice, ho
roskop, varnost. 15.00 Obvesti
la, glasba in EPR 16.15 Novice. 
16.30 Po domače in čestitke. 
17.00 Obvestila. Glasba in EPP 
ter vmes: 17.15 Mali oglasi. 
17.30 VČERAJ—DANES—JU
TRI, obvestila. 17.45 Mali ogla
si. 17.55 Uspešnica dneva. 
18.00 URICA DOMAČIH. 

P E T E K , 18. sep tembra : 
14.00 Uvod. 14.15 Novice, ho
roskop, varnost. 15.00 Obvesti
la, glasba in EPP. 16.15 Novice. 
16.25 V vrtu. 16.30 Po domače 
in čestitke. 17.00 Obvestila, 
glasba in EPR 17.30 VČE
RAJ—DANES—JUTRI, obve
stila, glasba in EPR 17.55 
Uspešnica dneva. 18.00 MALI 
OGLASI V ŽIVO. 

SOBOTA, 19. septembra: 
14.00 Uvod. 14.15 Novice, ho
roskop, glasba in EPP, Čestitke 
poslušalcev. 17.00 Obvestila. 
Glasba in EPP ter vmes: 17.15 
Mali oglasi. 17.30 VČERAJ— 
DANES—JUTRI, obvestila. 
17.45 Mali oglasi. 17.55 Uspeš
nica dneva. 18.00 RADIJSKI 
KVIZ. 

N E D E L J A , 20. septembra: 
10.00 ORFEJČEK. 11.00 Te
denski pregled, obvestila, horo
skop, glasba in EPP. 11.50 
Kmetijska oddaja. 12.00 Do
mača ustvarjalnost. Svetloba 
duha. 13.00 Čestitke poslušal
cev (do 19.00). 

PONEDELJEK, 21. septem
bra: 14.00 Uvod. 14.15 Novice, 
horoskop, varnost. 15.00 Obvesti
la, glasba in EPP. 16.15 Novice. 
16.30 Po domače in čestitke. 
17.00 Obvestila. Gla.sba in EPP ter 
vmes: 17.15 Mali oglasi. 17.30 
VČERAJ—DANES—JUTRI, ob
vestila. 17.45 Mali oglasi. 17.55 
Uspešnica dneva. 18.00 Mala ptuj
ska kronika, šport, kultura — vmes 
glasba po izboru Draga Skoka. 

TOREK, 22. septembra: 14.00 
Uvod. 14.15 Novice, horoskop, 
varnost. 15.00 Obvestila, glasba in 
EPP 16.15 Novice. 16.30 Po do
mače in čestitke. 17.00 Obvestila. 
Glasba in EPP ter vmes: 17.15 
Mali oglasi. 17.30 VČERAJ— 
DANES—JUTRI, obvestila. 17.45 
Mali oglasi. 17.55 Uspešnica dne
va. 18.00 V ŽIVO. 

SREDA, 23. septembra: 14.00 
Uvcxi. 14.15 Novice, horoskop, 
varnost. 15.00 Obvestila, glasba in 
EPP 16.15 Novice. 16.25 Za pla
nince. 16.30 Po domače in čestit
ke. 17.00 Obvestila. Glasba in 
EPP ter vmes: 17.15 Mali oglasi. 
17.30 VČERAJ—DANES—JU
TRI, obvestila. 17.45 Mali oglasi. 
17.55 Uspešnica dneva. 18.00 
NAŠ GOST. 

Dober den, teta jesen! Tak bi lehko rekli, če glih smo še ob 
kunci poletja. Včasih smo rekli: Jesen rumena — dobra iena. 
Letošja jesen pa bo za vse tiste, ki nas je poletna suša doj vu-
drla — kruta mačeha. Nibenega provega pridelka nede pri 
hiši... V goricah se ie grozde ki mehčajo, samo da sa tak mali, 
drobni in od suše rahitični, ke ba iz jih namesto sladkega 
mošteka prava kislica tekla... Tak je pač ta na totem puklastem 
sveti, ki nam letos nede natoča dobrega vina v kleti. Pa se maja 
Mica zavala toga ie veseli in pravi: "Frdamani ded, boš letos 
in da druge trgatve vsaj več vode spija in manj vina daj pogrli 
vlija... " Pa ke si nete mislili, da man jaz kaj prati dobri vadi. 
Saj bi jo pija, če bi tudi na naš Suhi breg vaserlajtnga napelali. 
Pa moremo zaj piti tisto vodno mlakuia, ki nam pa vsaken deii 
v studence in mlake priteče. Te pa je ie hajša vinska kapljica 
kak pa tista s pesticidi, herbicidi in drugimi driavnimi škodljiv
ci anesnaiena voda... 

Ja, saj mama tudi v ptujski občini izdelan razvojni program 
za Haloze, Slovenske gorice ter dravska- in ptujskopaljske rav
nice, sama se meni zdi, da je ostalo sama pri programih, druge
ga haska pa nega čutiti. V zvezi s tem sen daba pismo od Jureka 
iz Haloz, ki tak pravi: "Tan na Ptuj i se greja nekšne turške raz
stave, ki kaštajo tejko, kak če hi polovico Haloz adiejali z va
serlajtnga. Grejo se turistično promocija tak, ke štrihajo mestne 
dveri, se slikajo na tele-viziji in v cajtngah, mi halaški reveži pa 
si niti slik za osebno izkaznica nemrema privoščiti... " 

Dragi Jurek! Tvoje misli ne nucajo posebnega kamentara. Tu
di nam Prlekam se nič bajše ne gadi. Veš, dobra pa je, da sa na 
občini dveri preštrihali in razkuiili, saj veš, da zaj ajc in druge 
bolzeni razsojajo. 

Pa srečno, vaš ajcov LUJZEK. 

V uredništvo RADIO— 
TEDNIKA Ptuj j e za rub r iko 
nasvetov V vr tu prispelo pi
smo ge- Katice Vičar iz Sod
nic, v ka terem povprašuje o 
pojavu in preprečevanju ple
sni in uši na koreninah solate 
endivije, pa tudi drugih vr tn i 
nah in okrasnih ras t l inah. 

Ker je pridelovanje endivije 
pri nas zelo razširjeno, pridelo
valcem pa rastlinske bolezni in 
škodljivci, ki jih naša bralka na
vaja, povzročajo skrbi in škodo 
in ker bi utegnil odgovor na to 
vprašanje zanimati širši krog 
bralcev, ga posredujemo v tej 
rubriki z namenom, da če hoče
mo škodljivce in bolezni učin
kovito preprečevati ali uničeva
ti, jih moramo dobro poznati. 

Listnato zelenjavo — solato, 
endivijo, radič, špinačo in blit-
vb — najčešče ogrožajo listne 
uši, koreninska solatna uš , 
sovke, nematode in polži — 
škodljivci živalskega izvora, od 
bolezni, ki so glivičnega izvora, 
pa solatna plesen, rja in gnilo
ba ter razne virusne rastlineske 
bolezni. 

S 0 L A ' \ ; N A KORENINSKA 
UŠ je škodljivec, ki napravi na 
koreninah solate izrazitejšo ško
do v vročih in sušnih poletjih, 
kot je bilo letošnje, čeprav se 
pojavlja tudi v vlažnejših in 
normalnih letinah. Ko opazimo, 
da endivija slabše uspeva in iz
gublja na listih značilen kovin
ski sijaj, je zanesljiv znak, da so 
ji korenine pričele izsesavati 
uši. Skozi ranice, ki so jih pov
zročile, lahko prodirajo gnilob
ne bakterije in parazitske glive, 
na koreninah se naredi belkasta 
volnena prevleka, ki daje videz 
plesni. Seveda pa te plesnive 
prevleke ne smemo zamenjati z 
glivično boleznijo — plesnijo, 
ker bi v tem primeru izvajali na
pačno varstvo. Uši se bolje raz
vijajo, če tla niso prevlažna; od 
tod razlog, da je pojav večji v 
sušnih poletjih. 

Solatna koreninska uš je dvo
domna, pri čemer ena faza 
preživi na pecljih topolovih li
stov, kjer ustvarja Šiške, druga 
faza pa na koreninah solatnic, 
kjer konča svoj razvojni krog. 
To, da solatna koreninska uš 
opravi svoj razvojni krog prek 
topola in solate, pa še ne pome
ni, da se ne bi širila, če bi pose
kali vse topole, saj preživi zimo 
v zemlji in ostankih rastlin, na
slednjo pomlad pa napade solat
ne rastline. 

Preventivno in naravno var
stvo pred koreninsko ušjo je 
prav gotovo redno odstranje
vanje rastlinskih ostankov 
vrtnin iz vrta, upoštevanje kolo
barja, da ne sejemo zapovrstjo 
tistih vmin, ki jih uš napada, 
izogibajmo pa se tudi setve en
divije v neposredni bližini topo
lov. Neposredno uši uničujemo 

s sistemičnimi insekticidi, kot 
so metasystox, actellic, folimat 
ali pirimor, ki delujejo tako, da 
rastlinskega škodljivca zastrupi
jo in uničijo prek rastlinskega 
soka. Zaradi karenčne in kratke 
rastne dobe solate uporabe teh 
strupov ne priporočam. 

Manj nevarno je v času rasti 
okrog rastline zalivanje z organ
skimi fosfomimi estri, to je in
sekticidi, kot so diazinon, mala-
tion, basudin, gusathion ali le-
baycid. Rastlin ne škropimo, 
temveč s tem škropivom le raz
kužimo zemljo, da bi se solatna 
koreninska uš ne lotila endivije. 
Kljub temu pa strogo upošteva
mo karenčno dobo. 

Endivijo in radič od raslin-
skih bolezni najpogosteje napa
data črna listna pegavost endi
vije in pepelasta plesen. Če sta 
poletje in zgonja jesen zelo 
deževna, meglena ali rosna, lah
ko endivija zaradi pegavosti po
polnoma propade, enako pa jo 
prizadene plesen, ki pa se moč
no razvije, če je v času rasti 
vročina, kot je to letos. 

ČRNA LISTNA PEGA
VOST E N D I V I J E je glivična 
bolezen, ki jo spoznamo po na
stanku temno sivorjavih ali 
čmkastih peg na listih. Z rastjo 
okuženi listi počmijo, se trgajo 
in gnijejo, tako gliva hitro uniči 
celo rastlino. Pred črno listno 
pegavostjo se uspešno zavaruje
mo, če smo dosledni pri kolo-
barjenju in če endivijo sadimo 
tako redko, da se med seboj ra
stline ne prekrivajo, so bolj 
zračne in zadržuje manj vlage. 
Sejemo le razkuženo seme, ker 
se trosi glive oprimejo za seme 
in tako že ob sami setvi okužijo 
posevek. Ob sajenju zalijemo 
nasad z vodo, ki ji na 10 litrov 
dodamo dve ravni žlici antraco-
la ali dithana, da hkrati raz
kužimo tudi zemljo, nato pa v 
presledkih 14-dnevno škropimo 
z. 0,2-odstotno raztopino antra-
cola ali dithana ali drugega pri
pravka na osnovi bakra. 

Rastlina, ki jo napade PEPE
LASTA PLESEN, je na zgornji 
strani lista posuta s svetlorumeni-
mi, pozneje rjavimi pegami. Na 
spodnji strani peg je snežno bela 
do pepelasto siva prevleka, ki je 
izrazitejša ob listnih žilah, v 
končni fazi pa prekrije celo 
površino lista. 

Razvoj pepelaste plesni pre
prečujemo s pripravki, ki so izde
lani na osnovi žvepla, kot so kara-
thane, euparen, enovit, antracol 
BT ali antracol combi, v predpisa
ni koncentraciji. Proti plesni je 
potrebno pogostejše škropljenje 
kot proti pegavosti, in to vsakih 
10 dni. 

Ker se v letošnjih vremenskih 
razmerah utegne v začetku rasti 
bolj razvijati pepelasta plesen, 
gniloba pa šele proti koncu rasti, 
če bo deževna jesen, je pripo
ročljivo endivijo škropiti s kombi
niranimi pripravki vsakih 10 do 
14 dni. Večina navedenih fungici-
dov ni strupena! 

Miran Glušič, ing. agr. 
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I I I . slovenska 
nogometna liga vzhod 

REZULTATI 4. KOLA: Slovenj Gradec—Kovinar 2:2, Papimičar—Po
horje 0:0, Lipa Stojnci—Rače 0:1, Rogašovci—Aluminij 1:0, Ižakovci —Im-
pol 1:0, KOB Market Kungota—Hmezad 2:1, Pobrežje—Beltrans 2:2. 

PARI 5. KOLA: sobota, 19. septembra, ob 15.30: Beltrans—Slovenj 
Gradec, Hmezad—Pobrežje, Impol— KOB Market Kungota, Alumi
nij—Ižakovci, Rače—Rogašovci, Pohorje—Lipa Stojnci, Kovinar—Pa
pimičar. 

1. MEOBČINSKA NOGOMETNA LIGA 
REZULTATI 3. KOLA: Središče—Skorba 2:1 (sodnik Čeh, 0:1 — 

Gajzer, 1:1 — Rakovec, 2:1 — Žemljic) 
Hajdina-Gorišnica 6:0 (sodnik Omik, 1:0 — Mlakar, 2:0 — Majerič, 

3:0 — Majerič, 4:0 — Cvikl, 5:0 — Hotko, 6:0 — Mlakar) 
Slovenja vas—Gerečja vas 2:2 (sodnik D. Horvat, 0:1 — Intihar, 0:2 

— Intihar, 1:2 — Ekart, 2:2 — Murko) 
Drava—Bukovci 9:0 (sodnik Kac, 1:0 — Leben, 2:0 — Lončarič, 3:0 

— Vesenjak, 4:0 — Vrbanec, 5:0 — Vesenjak, 6:0 — Vesenjak, 7:0 — 
Vesenjak, 8:0 — Emeršič, 9:0 — Vesenjak). 

Rogoznica—Dornava 2:2 (sodnik Strelec, 1:0 — Stergar, 2:0 — Ser-
dinšek, 2:1 — Jurišič, 2:2 — Kokol) 

Pragersko-Videm 3:1 (sodnik Kodrič, 1:0 — Mikložič, 1:1 — Zem-
Ijak, 2:1 Mikložič, 3:1 — Mikložič). 

Tekma Drava—Bukovci je bila v 60. minuti prekinjena zaradi napada 
igralcev NK Bukovci na glavnega sodnika tekme. 

Pari 4. kola: sobota, 19. septembra, ob 16.30: Gorišnica-Slovenja 
vas: nedelja, 20. septembra, ob 10.30: Skorba—Videm, Domava—Pra
gersko, Gerečja vas—Drava; ob 16.30: Bukovci—Rogoznica, Sre
dišče—Hajdina. 

2. MEDOBČINSKA NOGOMETNA LIGA 
Rezultati 3. kola: Zg. Polskava—Podvinci 1:2, Solid—Markovci 0:5, 

Apače—Grajena 2:1, Sp. Polskava—Mašina 8:1, Hajdoše—Tržeč 1:3, 
Mladinec—Leskovec 2:2. 

Pari 4. kola: sobota, 19. septembra, ob 14.30: Mašina—Hajdoše; so
bota, lO.septembra, ob 16.30: Grajena—Sp. Polskava, Zg. Polskava— 
Solid; nedelja, 20. septembra, ob 10.30: Tržeč—Mladinec; ob 16.30: 
Podvinci—Leskovec, Markovci—Apače. 

TRGOVSKO PODJETJE 
»LIPA« 

2. KOLO ČLANSKEGA 
POKALA R SLOVENIJE 

četrtek, 17. septembra, ob 
16.30: Podvinci-Rogoznica, 
Mladinec—Pragersko, Graje
na— Spodnja Polskava, Gerečja 
vas—Aluminij, Leskoved—Slo
venja vas, Hajdina—Impol, Vi
dem—Drava, Domava—Lipa 
Stojnci. Branko Lešnik 

Sedem medalj za Ptuj! 
V soboto in nedeljo je bilo v Ljubljani državno prven

stvo v streljanju s serijskim maiokalibrskim orožjem. Ptuj
sko zastopstvo jc bilo izjemno uspešno, saj ,se jc vrnilo s 
kar sedmimi medaljami. Zlati medalji sta osvojila Alojz 
Trstenjak v streljanju s pištolo in ekipa mladincev, v kate
ri so Izidor Pulko, Gorazd Selinšek in Vlado Lovrenčič. 
Srebro so si prlstreljali člani s pištolo (Ludvik Pšajd, Alojz 
Trstenjak in Slavko Ivanovič) — za prvim mestom so zao
stali le za krog, Selinšek med mladinci, mladinci s puško in 
njihov član Andrej Pulko, bron pa Izidor Pulko s pištolo 
med mladinci. \\^^ 

Srečanje s športniki 
v Vidmu 

Prejšnji teden je po vsej Slove
niji potekala akcija Teden športa. 
Tudi na naši šoli smo jo izvedli. 
Poimenovali smo jo Zdrav duh v 
zdravem telesu. Že prvi dan smo 
se srečali s športniki iz Vidma. 
Obiskali so nas maratonec Mir
ko Vindiš, judoist Andrej Mur
ko, trener borilnih športov Vla
dimir Sitar, boksarja Albin 
Mere in Božo Černila, nogome
taša Janko Veselic in Vlado Ko
kol, vodja NK Videm Rade Se-
lak, rokonietaš Renato Vugrinec 
in Gorazd Černila, ki študira na 
Fakulteti za šport v Ljubljani. 

Učenci smo se s športniki pogo
varjali o tem, kdaj so se začeli uk
varjati s športom, kdo jih je za 
šport navdušil, kje in kako trenira
jo, kakšne rezltate so dosegli. 

kakšna mora biti prehrana športni
ka. Najbolj zanimivo je bilo pri
sluhniti Mirku Vindišu, ki nam je 
povedal veliko zanimivosti o 
olimpijskih igrah v Barceloni. 
Učenci smo se na tem razgovoru 
tudi marsikaj naučili. Športniki so 
nam namreč povedali, kako se 
moramo športno obnašati, ko se 
pojavimo v vlogi tekmovalca ali 
navijača. 

Srečanje s športniki nam bo 
ostalo v nepozabnem spominu. 
Učenci naše šole smo zelo pono
sni nanje. Ob misli nanje se bomo 
tudi mi potrudili, da bo iz naših 
vrst zraslo veliko športnikov. 

Marjetka Pal, 6. a 
in Petra Potočnik, 6. a 

OŠ Videm pri Ptuju 

ATLETIKA 

M i r k o p o t u j e n a 
s v e t o v n o p r v e n s t v o 

Atletska zveza Slovenije je od 
lAAF prejela vabilo za nastop 
ekip in posameznikov na svetov
nem prvenstvu v malem maratonu, 
ki bo 19. in 20. septembra v an
gleškem mestu Tyneside. Mali 
maraton za moške in ženske bo v 
nedeljo, 20. septembra. Za vsako 
ekipo lahko nastopi po sedem te
kačev ali tekačic, za uvrstitev pa 
se štejejo po trije najbolje urščeni. 

Strokovni svet Atletske zveze 
Slovenije je na seji 12. avgusta 
razpravljal o udeležbi slovenskih 

tekačev in tekačic. Zaradi velikih 
finančnih stroškov je sklenil, da 
Atletska zveza Slovenije pošlje na 
svetovno prvenstvo v malem ma
ratonu člana Mirka Vindiša (AK 
Ptuj) in Rajka Kejžerja (ŽAK Lju
bljana), od članic pa Silvo Vivod 
(AD TAM Maribor). V letošnjem 
letu je to za Mirka drugo veliko 
tekmovanje po olimpijadi, na ka
teri je bil 40. Mirko upa, da se bo 
v Angliji na svetovnem prvenstvu 
v malem maratonu bolje uvrstil. 

_ LZ, 

Udeležba na dveh 
mednarodnih tekmovanjih 

V prestolnici Dolenjske No
vem mestu je hll mednarodni 
atletski miting, na katerem je 
sodelovalo več kot 200 atletov 
Iz 12 držav: ZDA, Tanzanije, 
Kenije, Italije, Madžarske, 
Romunije, Bolgarije, Ukraji
ne, Rusije, Švedske, Hrvaške 
In Slovenije. To je bil v le
tošnjem letu največji atletski 
miting v Sloveniji In si ga je 
ogledalo več kot 3000 gledal
cev. Med udeleženci so bili tu
di atleti, ki so se v leto.šnjem 
letu udeležili olimpijskih Iger 
v Barceloni. 

Prvo ime petkovega prvenstva 
je bil nedvomno švedski skakalec 
v višino Patrik Sjoeberg, ki je že 
preskočil 242 cm. Žal se je med 
segrevanjem poškodoval, tako da 
ni nastopil. V desetih moških in 
sedmih ženskih disciplinah je na
stopila še vrsta znanih atletov iz 
tujine. 

V tako močni mednarodni kon
kurenci so nastopili tudi alteti iz 
Ptuja, a so dosegli nekoliko slabše 
rezultate, kot smo pričakovali. Za
vedati pa se moramo, da se bliža 
konec atletske sezone in tudi atleti 
niso v polni formi. 

Rezultati ptujski atletov: 200 ni: 
7. Krabonja 22,97, 12. Krajnc 
24,27; 800 m: 13. Prelog 2:00,05, 
18. Pralija 2:03,74; daljava: 6. 
Kokot 629 cm. 

V sredo pa je v avstrijskem me
stu Lipnica potekal atletski men-
darodni miting. Na njem so se iz
kazali atleti Atletskega kluba Ptuj 
in osvojili kar tri prva mesta (Kra
bonja, Kotarjeva, Petrovič), drugi 
pa so se uvrstili nekoliko slabše. 

Rezultati ptujski atletov: 400 
m: 1. Krabonja 49,68, 4. Krajnc 
53,20, 5. Pralija 54,25, 6. Prelog 
54,75; 100 m: 2. Prelog 2.38,0, 4. 
Pralija 2:41,5; 600 m: 1. Kotar 
1:36,44; daljava: 2. Hostnik 647 
cm, 3. Kokot 644 cm; višina: 1. 
Petrovič 180 cm. I.Z. 

ODBOJKA 

Cilj — obstanek v ligi 
Odbojkarlce Ozona so 

pričele priprave za novo tek
movalno sezono 15. avgusta, v 
kateri jih čaka veliko napo
rov, saj je ekipa prvo leto v 
drugi Slovenski odbojkarski 
ligi In se želi v njej obdržati. 

Po novem tekmovalnem sistemu 
so odbojkarski klubi razdeljeni v 
prvo državno ligo, ki šteje 10 
ekip, drugo ligo, v kateri bo nasto
pilo 12 ekip, med njimi tudi ekipa 
Ozona, dve tretji ligi z 10 ekipami 
ter regijske in občinske lige. 

Pod vodstvom Dolinska in Ra-
dičeviča so si igralke nabirale 
moči na odbojkarskem igrišču v 
Ptujskih toplicah, kjer so lahko 
igralke izkoristile gostoljubnost 
ter možnost za trening in rekreaci
jo po treningu. Ob tej priliki se 
zahvaljujejo vodstvu Ptujskih to
plic, ki je omogočilo praprave eki

pi. V programu ekipe je povečati 
število treningov do novih tekem 
in s tem fizično kondicijo in igral
no formo. 

V prestopnem roku sta klub za
pustili igralki Rajhova in Jamško-
va, kar je xa klub izguba, saj gre 
za najbolj izkušeni igralki. Razve
seljivo je, da so se priprav ude
ležile tudi tri mladinke, na katere 
trenerja resno računata v prihod
nosti. 

V tekmovalni sezoni 1992/93 bo
do igralke Ozona poskušale pokaza
ti čim boljšo igro in obstati v ligi. 
Žreb je bil za ekipo zelo ugoden, saj 
v prvem delu, ko ekipa še ne bo v 
vrhunski formi, gostijo v športni 
dvorani Center vse najboljše ekipe v 
ligi. Že sedaj vabijo vse ljubitelje 
odbojke na prvo prvenstveno tekmo, 
ki bo 30. oktobra v dvorani Center; 
gostovala bo ekipa Prevalj. I.Z. 

Č e t r t i m a r a t o n 
T r i j e k r a l j i 

V soboto popoldan so v Slovenski Bistrici znova organizirali 
tekaško prireditev, četrti maraton Trije kralji. Organizator — 
Altetsko društvo — se je letos odločil za okrog sto udeležencev 
narediti že naporno progo še zahtevnejšo. 

Star izpred bistriškega gradu in 
prva dva kilometra nista bila nič 
posebnega. Nato pa se je proga 
pričela strmo dvigati po maka
damskih stezah, kolovozih, gozd
nih poteh, livadah in strugi hu
dournika proti RTC Trije kralji. 
Po uri in pol vzponov so prvi pri
speli do doma, vendar še tu ni bilo 
vsega konec. Proga je zavila de
sno do spodnje postaje vlečnice in 
nato je bil kot krona vsega vzpon 
ob stebrih vlečnice do vrha 
smučišča. Sledil je še spust do do
ma, kjer je bil cilj najdaljšega in 
za mnoge tudi najnapornejšega 
gorskega tega v Sloveniji. 

Teka so se iimožično kot še no
benega udeležili tudi dolgoprogaši 
TK Maraton Ptuj, ki jih je bilo na 
startu kar enajst. Seveda to ni na
ključje, saj se TKM povečuje z 

vedno novimi ljubitelji teka. In ta
ko je tudi prav, saj je tek enkraten 
primer združevanja zdrave in za 
marsikoga potrebne rekreacije, 
spoznavanja novih prijateljev in 
zanimivih izletov doma in v tujini. 
Da pa TKM Ptuj poznajo po Slo
veniji tudi po kakovosti, potrjuje 
prepričljiva zmaga s p)etimi minu
tami prednosti Ivana Goloba iz 
Onnoža, član TKM Ptuj. Kot tretji 
je prišel v cilj Jože Svrežnjak, 
tretji Ptujčan pa je bil Milan Smo-
lar, ki je dolgo časa tekel kot tret
ji, vendar je v drugi polovici pro
ge moral popustiti in je prišel v 
cilj kot šestnajsti. Teka so se ude
ležili še Niko Žuraj, Ivan Rogelj, 
Miha Svržnjak, Sergej Pavličev, 
Marjan Rogina, Marjan Jakopiček, 
Urban Toplak in Božo Doki. 

R.K. 

BORILNE VEŠČINE 

S a m o o b r a m b a 
z a p t u j s k e v o j a k e 

(Z desne) Boris Miočinovič, Silvo Vogrinec, Zoran Štalcer in 
Vladimir Sitar. 

v Učnem centru Ptuj je prva ge
neracija vojakov začela program 
samoobrambe in prakticiranje bo
rilnih veščin, ki ga izvaja že vsa 
slovenska vojska. Gre za novost, 
ki kaže, da se je naša vojska z ne
katerimi vsebinskimi sprememba
mi zares pridružila sodobnim ti
pom vojska zahodne Evrope. 

Program urjenja zajema tehnike 
karateja, aikida, juda in jiujittsa. 

Strokovno delo vodijo trije moj
stri karateja: Silvo Vogrinec (Ka
rate klub POETOVIO Ptuj), Vla
dimir Sitar (Klub borilnih veščin 
Ptuj) in Boris Miočinovič (KK 
Poetovio) z asistentom Zoranom 
Štalcerjem (Judo klub Drava 
Ptuj). Na področju borilnih veščin 
je to sodelovanje skupine strokov
njakov, kakršnega v Ptuju še ni
smo videli. 

ROKOMET 

Začetek pri članicah 
V soboto so novo prvenstvo začele ekipe v drugi državni ženski ro

kometni ligi. Članice Drave so se v Ptuju pomerile z Lisco iz Sevnice 
in zmagale tesno z 21:20. Prvi polčas so dobile gostje z 11:8 in v dru
gem delu vodile že s 14:9. Vendar so jih domačinke ujele, povedle z 
21:18, v razburljivem zaključku pa le ohranile zmago. V soboto bodo 
gostovale v Brežicah, druga moška ekipa pa v prvem kolu tretje lige v 
Radgoni. 

DRAVA: Lašič, Kamekar, Horvat 4, Malek 2, Žalar, Topoiovec 5, 
Mlakar 1, Munda 3, Kaučevič 2, Jurkovič 2, Farkaš 2, Skok. j 

JUi>0 
D r a v a t u d i 
d r u e i č b o l j š a 
o d G o r i š m c e 

v soboto je bilo prvo kolo 
drugega dela prvenstva v prvi 
državni ligi judoistov. Ptujska 
Drava je v dvorani Center v lo
kalnem derbiju z 8:6 (33:20) 
premagala Gorišnico. Za ptuj
sko ekipo so zmagali Zafošnik, 
Senekovič, Leščak in Murko, za 
Gorišnico pa Marko in Damjan 
Petek ter Kostevc. \ ^ 

KLUB BORILNIH 
VEŠČIN 

Pričetek 
treningov in vpis | 
novih članov 

Klub borilnih veščin ob^ ešča 
vse člane in tiste, ki bi to rad|; 
postali, da je pričetek tn>nin-
gov in hkrati vpis novih članoiî i 
v ponedeljek, 21. septembra, 
ob 18. url v telovadnici OS Ol
ge Meglic. Treningi bodo vsa l̂ 
ponedeljek in sredo od 18. do 
20 ure. Vabljeni 

KOUSARSTVO 

Odlično na dirki v Istri 
Mlajši mladinci Kolesarskega kluba Perutnina so se kot reprezentanti 

Štajerske odlično odrezali na mednarodni dirki za starejše mladince po 
Istri. V konkurenci 13 reprezentanc so osvojili osmo mesto, v zadnji — 
tretji etapi pa celo tretje. Nastopili so Miran Kelner, Mitja Mahorič, 
Boštjan Pihler m Peter I*urg. Ptujska ekipa je nastopila z mlajšimi mla
dinci, nasploh najmlajši udeleženec pa je bil Ptujčan Boštjan Pihler. 

Po prvi etapi Pulj—Buje so bili Ptujčani zaradi udeležbe v skupinskem 
padcu enajsti, v drugi (Umag—Labin) so osvojili osmo, v zadnji (Labin— 
Pulj) pa celo tretje mesto pred obema slovenslcjma in hrvaško mladinsko re
prezentanco! Veliko aktivnost v dirki potrjuje tudi sedmo mestcT Mahoriča in 
deveto Kelnerja v generalni uvrstitvi pri gorskih ciljih. W 
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SLOVENSKA BISTRICA 

Državno prvenstvo 
v vojaškem trohoju 

710. učni center slovenske 
vojske v Slovenski Bistrici je 
minulo sredo gostil 59 vojakov 
in 27 staieših iz skoraj vseh 
učnih centrov slovenske vojske, 
bojnih enot ter ekipo specialne 
brigade MORIŠ iz Kočevske 
Reke. Tekmovanje je potekalo v 
vojaški opremi ekipno in posa
mično, tekmovali pa so v pre
magovanju pehotnih ovir, metu 
bombe in krosu na 2.000 me
trov. 

Bojan Kuntarič, ki pri Repu
bliškem štabu TO odgovarja za 
stike z javnostjo, jc povedal, da 
so sprva nameravali organizirati 
tekmovanje samo za pripadnike 
učnih centrov, vendar so želeli 
sodelovati tudi vojaki, ki se uri
jo v bojnih enotah, in tako je 
tekmovanje v vojaškem troboju 
preraslo v državno prvenstvo. 
"Pri Republiškem štabu TO smo 
ugotovili, da je eno takšno tek
movanje na leto premalo, ker 
zajame samo eno generacijo 
slovenskih vojakov, zato bomo 
v prihodnje organizirali dve," je 
povedal Bojan Kuntarič. 

Kondicija vojakov in častni
kov je po dveh mesecih bivanja 
v vojašnicah boljša kot v civilu, 
še bolje pa so telesno pripra
vljeni vojaki, ki so razporejeni 

v bojne enote, saj imajo v času 
usposabljanja številne športne 
aktivnosti, pohode in drugo. 

Zmagovalna ekipa vojakov je 
prišla iz kranjskega učnega centra, 
na drugo mesto se je uvrstila ekipa 
iz UC Ptuj in na tretje ekipa spe
cialne brigade MORIŠ iz Kočev
ske Reke. Vojaki učnega centra iz 
Slovenske Bistrice so se ekipno 
uvrstili na četrto in peto mesto. 

Med posamezniki si je nabral 
največ točk predstavnik UC Kranj 
Damjan Resanovič, na drugo me
sto se je uvrstil vojak UC Vrhnika 
Janez Stražišar, tretjeuvrščeni pa 
je bil vojak specialne brigade Mo
riš iz Kočevske Reke Smiljan 
Cvajdig. 

Tudi pri starešinah posamično 
•se je najbolje odrezal predstavnik 
UC Kranj Novak Govedarica, dru
go mesto je zasedel starešina UC 
Slovenska Bistrica Pavel Vuk, 
tretje Aleš Maric iz čete za teleko
munikacije, četrti pa je bil Jože 
Svržnjak iz UC Ptuj. Zmagovalna 
ekipa starešin je prišla iz kranjske
ga UC, na drugem mestu je prista
la ekipa starešin iz UC Slovenska 
Bistrica, tretji so bili starešine 
specialne brigade MORIŠ, na 
četrto mesto pa se je uvrstila ekipa 
starešin iz ptujskega centra. 

Besedilo in posnetek: 
Vida Topolovec 

Drugouvrščana ekipa Učnega centra Ptuj 

Kulturni križemkražem 
G O R I Š N I C A * Ob otvoritvi 

prenovljenega dela šole bodo v 
njej na ogled postavili svoja de
la trije ljubiteljski likovniki, si
cer pedagogi: Jože Foltin, Bo
jan Lubaj in Boštjan Rihtar. 

PTUJ * Danes ob IS.uri bo 
na ptujskem gradu pravljična 
ura v organizaciji muzeja in 
knjižnice na temo razstave 
Srečanje z Jutrovim. 

PTUJ * Samo še danes si lah
ko ob 19.30 uri v gledališču 
ogledate v izvedbi Teatra III 

dramo Slawomiria Mrožka NA 
ODPRTEM MORJU v režiji Sa
ma Strelca. Asistent režije Peter 
Srbčič, scenografija Vesna Tom
šič, luč Tomaž Bezjak, tehnika 
Andrej Cizerl, igrajo: Urška 
Vučak, Gregor Geč, Nešo Toka-
lič, Ervin Štopfer in Boris 
Miočinovič. 

PTUJ * Jutri ob 18. uri bo v 
galeriji Franceta Miheliča otvo
ritev razstave ZBIRAM - - TO
REJ SEM, ki jo pripravlja Po
krajinski muzej. 

Prehodni pokal 
Mercatorju Mipu Ptuj 

Na mercatoriadi, špOTtnem srečaitjii delavcev Poslovnega si
s tema Merca tor , ki j e bila konec minulega tedna v Ptuju, so sla
vili domačini — Merca to r M I P P tu j . Zmagali so prepričljivo s 
303 točkami pred Merca tor jem Slogo z 222 in Mercatorjem 
M e d n a r o d n o trgovino s 142 točkami . Prehodni pokal j e tako 
ostal v Ptuju . 

Predsednik organizacijskega od
bora Franc Zadravec je po tekmo
vanju izjavil: "V petek in soboto 
so delavci Mercatorja Mipa Ptuj 
kot organizator 15. mercatoriade -
športnih iger delavcev in kmetov, 
združenih v Mercator - imeli v go-
steh več kot 850 svojih vrstnikov, 
ki so se pomerili v malem nogo
metu, tenisu, namiznem tenisu, 
odbojki, košarki, šahu, streljanju, 
plavanju, kiosu in vlečenju vrvi. 
Tekmovanje poslovodnih delavcev 
v vsakdanjih opravilih je odpadlo, 
ker so se direktorji verjetno 
"ustrašili" naporov ali neuspeha 
ter predčasno zapustili prireditev 
— razen nekaj izjem. Po nekaj le
tih je prehodni pokal zopet dobil 
Mercator MIP Ptuj, ki ima že dva 
prehodna pokala v trajni lasti. 

Tako zahtevnih tekmovanj z ve
likim številom tekmovalcev delav
ci Mercatorja Mipa ne bi mogli or
ganizirati sami. K sodelovanju 
smo povabili predstavnike špor
tnih društev jn organizacij. Pripra
va športnih terenov, organizacija 
tekem, sojenje in vse, kar spada 
zraven, je bilo izvedeno brezhibno 
in na profesionalni ravni. 

Vsem lastnikom športnih in dru
gih objektov, potrebnih za tekmo
vanja, vsem organizatorjem tek

movanj, sodnikom in drugim, ki 
so sodelovali pri izvedbi 15. mer
catoriade v Ptuju, iskrena hvala za 
opravljeno delo. 

Delavci Mercator MIP in špor
tni delavci Ptuja smo še enkrat do
kazali, da smo sposobni tudi v ma
lih mestih organizirali in kvalitet
no izvesti najzahtevnejše priredit
ve. Tako kot dve mercatoriadi v 
preteklih letih smo tudi letošnjo 
organizirali v splošno zadovol
jstvo udeležencev. Delavci in 
kmetje Mercatorja bodo kot doslej 
še naprej radi prihajali v naše me
sto." 

Direktorji podjetij in zadrug Po
slovnega sistema Mercator so na 
Ptuju imeli tudi kolegij. Govorili 
so o poslovanju in razvoju Merca
torja v novih razmerah gospodar
jenja s poudarkom na izhodiščih 
za sestavo plana za leto 1993. Sle
dila je svečanost, na kateri so po
delili nagrade Mercatorja za leto 
1991. Med nagrajenci je bil tudi 
direktor Mercatorja Mipa Ptuj 
Franc Tomanič. 

Direktorji — v Ptuju jih je bilo 
70 — so si ogledali tudi Ptuj in 
razstavo Srečanje z Jutrovim na 
ptujskem gradu. NaV 

t ^ 
^ Ob tednu športa 

utrinek iz Hajdoš: ministrica za kulturo, izobraževanje in šport 
Kristina Šamperl—Purg vodi pred ministrom za obrt in podjet
ništvo Viktorjem Cvetkom in državnim prvakom Mitjem Zama-
nom. Foto Langerholc. 

Športna zveza in Mini 
strstvo za šport obč ine 
sta organizirala v t e d n u 
športa m n o ž i c o dejavno
sti, da bi vzpodbudi la 
ljudi k ukvarjanju s špor
tom. V začetku t edna je 
bilo več g ledalcev kot 
ude ležencev , v soboto i n 
nedeljo pa so bi le prire
ditve m n o ž i č n e . V t e d e n 
športa so se vključil i tudi 
o snovne šole, saj so orga 
nizirale športne d n e v e , 
različna tekmovanja i n 
druge prireditve! 

Glavno na logo pri orga 
nizaciji akt ivnost i so 
opravile športne organi
zacije. Ptujske topl ice so 
odprle vrata, tako da je 
bilo lahko n e m o t e n o iz
v e d e n o plavanje in pota
pljanje. V sredo je bil v 
toplicah tudi dobro obi

skan odbojkarski turnir 
trojk. 

V torek je Brodarsko 
društvo izvedlo aktivno 
sti na vodi . Udeleženci 
so se lahko preizkusil i v 
ves lanju in jadranju. 

Četrtek je bil rezervi 
ran za tenis. Teniški klub 
Ptuj in drugi organiza
torji ten iške igre so dali 
v s e m možnost i za igro 
tenisa. 

Najbolj pestra je bila 
Donudba v soboto. Re-
<^reativci so se ude lež i l i 
kolesarjenja, popoldne 
so imel i možnost i jaha
nja, t u d i v kartingvi so se 
lahko preizkusil i . Zvečer 
je^ bil m o ž e n ogled prven 
stvenega srečanja v j u d u 
m e d Dravo in Gorišnico. 

Svoj delež so v akcijo 
prispevali tudi planinci . 
Udeleži l i so se pohoda 

na Boč in zelo m n o ž i č n o 
planinskega praznika v 
Jeruzalemu. 

V dejavnosti so se 
vključevali tudi člani 
izvršnega sveta in s t e m 
opozori l ina p o m e m b n o s t 
tedna športa. 

Pomanjkljivosti tedna 
so bi le v prešibki propa
gandi, ker pa je začetek 
šolskega leta, bi lahko v 
bodoče iskali drugi ter
m i n za i zvedbo športnih 
prireditev v Sloveniji . 

Marjan Lcnartič, 
Športtia zveza Ptuj 

Zdiužene ^ok Videm — Sela — teskovec 

Ob tednu športa prvič skupaj 
Na osnovni šoli v Vidmu so v ok

viru tedna športa ves minuli teden 
poleg redneg?. pouka izvajali tudi 
najrazličnejše športne aktivnosti. 
Tako so v ponedeljek, 7.septembra, 
povabili v goste 10 znanih športni
kov — domačinov (sestavek o tem 
sta napisali dve učenki in je na 15. 
strani), v torek so opravili zanimiv 
pohod do jezu v Markovcih, v sredo, 
C. septembra, pa so v celotnem za
vodu, v katerega sodijo poleg ma

tične šole Videm tudi podružnična 
šola na Selih in organizacijska enota 
L^skovec, izvedli množični kros, ki 
se ga je udeležilo 550 učencev iz 
vseh treh šol. Nižja skupina je teka
la na 600 metrov, višja pa na 1000. 
Na sklepni slovesnosti je najboljšim 
izročil spominske diplome marato
nec Mirko Vindiš. V četrtek so izve
dli naravoslovni dan, namenjen 
zdravi prehrani, opravili pa so tudi 
zdravniške preglede. —OM 

Najbolje uvrščenim v množičnem krosu je priznanja podelil 
olimpijec — domačin Mirko Vindiš. Foto M. Ozmec 

Rodile so — čest itamo: 
Daniela Trafela, Kraigher
jeva 20, Ptuj — Ines; Marje
ta Klajnšek, Lovrenc na 
Dravskem polju 58 — Na-
stjo; Majda Levanič, 
Turški Vrli 3 ~ dečka; Ma
rica Šulek, Stojkova 1, Ptuj 
-— Matica; Marta Leskovar, 
Dravinjska c. 101, Poljčane 
— Leo; Daniela Majcen, 
Gosposvetska 17, Maribor 

Ramija; Štefanija 
Vilčnik, Kicar 125 dekli
co; Zdenka Kokol, Hlapon-
ci 27 ~ Sabino; Tanja Lju 
bec, Veliki Vrh 2/c, Cirku 

lane — dečka; Marija 
Planjšek, Tržeč 9 — dečka; 
Albina Pal, Ciril Metodov 
dr. 13, Ptuj - Mateja; Su
zana Šešerko, Stanovno 
55, Ivanjkovci — Denisa; 
Apolonija Rajh, U1.25. ma
ja 15, Ptuj - Miha; Jožica 
Golob, Slomi 4 — Klavijo. 

Poroke — Ptuj: Branko 
Hertiš, Lovrenc na Drav
skem polju 52, in Majda 
Gajšt, Doklece 5; Vili Hor
vat, Kicar 52, in Slavica 
Kramberger, Sp. Velovlek 
36; Janko Kirbiš, Prepolje 

12, in Valerija Metličar, 
Slovenja vas 51. 

Umrli so: Anton Čuš, Za
gorel 3, 1929 - t 5. sep
tembra 1992; Ivan Veršič, 
Ormoška c. 66 Ptuj, '̂ 
1928 — t 5. septembra 
1992; Otilija Vojsk, Zago-
jiči 7, 1923 - t 9. sep
tembra 1992; Marija Mun
da, Zabovci 63, -I: 1909 - t 
10. septembra 1992; Olga 
Šneberger, Čučkova ul. 3, 

1925 - t 10. septembra 
1992. 

Cina kronika 
Z golfom čez četrto 
v fiča 

Po regionalni cesti od Ormoža 
proti Ljutomeru je v torek, 8. sep
tembra, ob 12,30 vozil osebni avto 
golf Branko Puklavec iz Mihalov-
cev 11. V Ivanjkovcih je v nepre
glednem levem ovinku zapeljal 
čez prekinjeno črto in trčil v fička, 
ki ga je nasproti pripeljal Jožef 
Cmager iz Murske Sobote. V 
trčenju so bili hudo ranjeni poleg 
obeh voznikov še Ana Puklavec iz 
Ivanjcev 3, sopotnica v golfu, in 
sopotnika v fičku Irena in Franc 
Cmager iz Ljutomera. Prepeljali 
so jih v soboško bolnišnico. 

Mladoletni voznik 
hudo ranjen 

v sredo, 9. septembra, nekaj 
po 17. uri je v Ormožu sedel za 
volan osebnega avtomobila 16-
letni R.K. iz Ormoža. Bil je 
brez vozniškega izpita, zato ni 
čudno, da je v Opekarniški ulici 
zapeljal s cestišča.Avlo se je v 
desnem ovinku prevrnil, obrnilo 
ga je na streho in vrglo v vrata 
ograje DO Zaga. V nezgodi so 
se hudo ranili mladoletni voz
nik in oba sopotnika, 15-letni 
M.Č. iz Ormoža in 18-letni 
Aleš Solina, prav tako iz Or
moža. Vse tri so prepeljali v 
ptujsko bolnišnico. 

Bistričana trčila 
v Mariboru 

Po Titovi cesti v Mariboru je 
v sredo, 9. septembra, nekaj po 
13. uri vozil osebni avto Jernej 

Šega iz Stepišnikove ulice 8 v 
Slovenski Bistrici. Ko je zavijal 
levo v ulico Pariške komune, je 
nasproti pripeljala z osebnim 
avtomobilom Anica Šlamberger 
iz Vinarja 71 pri Slovenski Bi
strici in trčila v zavijajoči avto. 
Pri tem se je Šlambergerjeva 
hudo ranila. 

Z mopedom v srno 
S kolesom z motorjem se je v 

sredo, 9. septembra, nekaj po 
21 . uri po cesti od Slovenske 
Bstrice proti Laporju peljal 
Branko Kumik iz Vrhol pri La
porju 56. V bližini Lokanje vasi 
je trčil v srno, ki je stekla čez 
cesto. Padel je in se hudo ranil. 
Prepeljali so ga v mariborsko 
bolnišnico. 

Z osebnim avtom v 
tovornjak 

v soboto, 12. septembra, ne
kaj pred 16. uro je Feliks Frank 
iz ZR Nemčije vozil osebni av
to po regionalni cesti od Ptuja 
proti Jur-šincem. Zunaj naselja 
Podvinci je začel prehitevati to
vornjak, ki ga je vozil Janko 
Jaušovec, Podvinci 130. Prav 
tedaj je tovornjak začel zavijati 
v levo, na lokalno cesto. Vozili 
sta trčili, nastala je precejšnja 
materialna škoda, vendar sta 
oba voznika ostala nepoškodo
vana. Hudo ranjena pa je bila 
sopotnica v osebnem avtomobi
lu Zdenka Novak iz Maribora in 
so jo prepeljali v ptujsko bol
nišnico. 

Z avtom v ograjo 
stanovanjske hiše 

Od Maribora proti Slovenski 
Bistrici se je v nedeljo, 13. sep
tembra, ob 6.30 peljal z oseb
nim avtomobilom Ivan Pavlov z 
Zgornje Polskave. V ostrem le
vem ovinku blizu naselja Fram 
je zapeljal na desno bankino, 
kjer je avto zaneslo in je s 
sprednjim delom trčil v beton
sko ograjo stanovanjske hiše. 
Voznik se je pri tem hudo ranil 
in so ga prepeljali v mariborsko 
bolnišnico. 

Vlom v šolo in lovski 
dom 

v noči na sredo, 9.septembra, je 
bilo vlomljeno v osnovno šolo v 
Staršah. Neznani vlomilec je od
nesel videorekorder in barvni tele
vizor v skupni vrednosti okoli 
95.000 tolarjev. V isti noči, verjet
no je bil isti storilec, je bilo vlom
ljeno tudi v lovski dom v Staršah. 
Od tam je vlomilec odnesel žgane 
pijače in nekaj jedilnega pribora v 
vrednosti nekaj nad štiri tisoč to
larjev. Policisti vlomilca še iščejo. 

Ogenj uničil 
gospodarsko poslopje 

v nedeljo, 13. septembra, po
poldne je izbruhnil požar na go
spodarskem poslopju Antona Vnu
ka na Vrholah pri Slovenski Bi
strici. Na požarišče si> takoj prihi
teli gasilci iz Slovenske Bistrice 
in okoliških krajev, vendar je zgo
relo ostrešje nad hlevom krav 
molznic in precej krme. Vzrok 
požara še raziskujejo. Škode je za 
poldrugi milijon tolarjev. FF 


